
حذف رانت و ایجاد شفافیت؛ نخستین اثر مثبت 
مصوبه جدید ارزی است

 مدیر ســابق مدیریت نظارت بر ناشران ســازمان بورس با تاکید بر اینکه 
مصوبه جدید ارزی بانک مرکزی سبب حذف رانت قیمتی از بازار خواهد 
شد، گفت: سیاســت قیمت گذاری در هیچ کشــوری منجر به مهار تورم 
یا حل بحران نشــده و بهترین راهکار، کشــف قیمت کالاهــا در رقابت و 
شفافیت است.»محسن انصاری مهیاری« با اشاره به تصمیم جدید ارزی 
دولت، اظهار داشــت: به طور حتم با حذف ارز چنــد نرخی و قیمت های 
غیرواقعی ارز در معاملات کالایی، رانت از بازارها حذف می شــود و سود 

حاصل از تولید به تولیدکننده می رسد.
وی حرکت به سمت حذف قیمت گذاری دســتوری را مثبت ارزیابی کرد 
و گفت: کنار گذاشتن رویکردهای دســتوری در اقتصاد ایران از ملزومات 
توســعه اســت که خوشــبختانه این رویکرد در دولت ســیزدهم وجود 
دارد و سیاســت گذار باید رویه شــفافیت، حذف رانت با کنار گذاشــتن 

قیمت گذاری دستوری را در همه صنایع کشور عملیاتی کند.
این کارشــناس اقتصادی به دیگر تاثیر این مصوبه تاکیــد کرد و افزود: با 
افزایش ســودآوری شــرکت های پتروپالایشی، ســهم دولت از مالیات 
ماخوذه این شرکت ها نیز افزایش خواهد یافت و ضمن رشد میزان تولید، 

صادرات و عرضه، شرایط با ثباتی در بازارها حاکم می شود.

قیمتگذاریدستوریبهتولیدکنندگانآسیبمیزند
وی ادامه داد: تجربه قیمت گذاری دستوری نشان دهنده آن است که این 
سیاست در هیچ کشــوری منجر به مهار تورم یا حل بحران نشده است و 
بهترین راهکار بهینه و اقتصادی، کشف قیمت کالاها در رقابت و شفافیت 
حداکثری است که منافع این رویه بدون شــک به کلیت اقتصاد، تولید و 
جامعه بر می گردد.انصاری مهیاری معتقد است، قیمت گذاری دستوری 
نظم بازارهــا و برنامه ریزی تولیدکنندگان را برهم می زند و ســهامداران 

شرکت ها نیز چشم انداز روشن و شفافی از آینده شرکت نخواهند داشت.

حذفرانتقیمتی
مدیر ســابق مدیریت نظارت بر ناشــران ســازمان بورس با بیان اینکه 
محاســبه نرخ پایه کالاها با ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی و بررســی قیمت 
نهایی کالاها به وضوح نشــان می داد که قیمت پایه براساس واقعیت بازار 
تعیین نشــده بود، بیان کرد: با مصوبه جدیــد ارزی بانک مرکزی، امکان 
سوء اســتفاده از دو نرخی بودن بازار از بین می رود و به عبارتی نخستین 

تاثیر تغییر قیمت ها به نرخ مرکز مبادله ارزی، حذف رانت قیمتی است.
وی در پایان به تاثیر تصمیم جدید ارزی بانــک مرکزی بر روند معاملات 
بورس اشاره کرد و اظهار داشت: بازار سرمایه برای ثبات و تخصیص بهینه 
منابع، نیازمند سیاســت های ثابت و کارا اســت؛ به گونه ای که حمایت 
کننده از منافع سهامداران و سرمایه گذاران در بلندمدت باشد و البته این 

موضوع یکی از اصول مهم حاکمیت شرکتی نیز به شمار می آید.

ارز اجرای مالیات ستانی عادلانه در دولت سیزدهم به جای چانه زنی
خریــدار  اجــرای قانــون پایانه هــای 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان بعد از سه 
ســال معطلی و بی توجهــی در دولت های 
گذشــته، در دولت ســیزدهم بــا جدیت 
اجرایی شد و داده محوری جایگزین توافق 
و چانه زنی با اصناف و مشــاغل شد. دولت 
سیزدهم با هوشمندســازی نظام مالیاتی، 
بر اســاس داده محوری و اطلاعات مودیان 
اقدام به مالیات ســتانی منصفانه و عادلانه 
کرده اســت. مالیات طبق کارکرد، عملکرد 
و مســتندات اصنــاف و مشــاغل دریافت 
می شــود و این گونه نیست که طبق مالیات 
سال گذشته و یا بر اساس توافق و چانه زنی 
باشد.بر این اساس مالیاتی واقعی از اصناف 
دریافت می شــود و این امر منجر شده تا در 
دولت ســیزدهم گله منــدی و نارضایتی 
اصنــاف از مالیاتی که پرداخــت می کنند 
کمتــر باشــد، ضمن اینکــه اســتقبال از 
اظهارنامه های مالیاتی در این دولت نسبت 

به سایر دولت ها بیشتر بوده است.
قانــون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان از مهرماه سال ۱۳۹۸ معطل و مورد 
بی توجهی دولت گذشته قرار گرفته بود که 
با روی کار آمدن دولت سیزدهم و اهتمام بر 
شفافیت در مالیات ستانی شاهد اجرای این 
قانون به صورت تدریجی و مرحله ای شدیم.

پیاده ســازی تدریجی قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مؤدیان طی چندین 
مرحله فراخوان از دی ماه سال گذشته آغاز 
شــد و اکنون بخش قابل توجهی از مودیان 
به این سامانه متصل شــده اند ضمن اینکه 
مودیــان جدیدی بر اســاس این ســامانه 
شناســایی شــد و یک راهکار در شناسایی 

فرارهای مالیاتی بود.
مودیــان در این ســامانه هر نــوع خرید و 
فروشــی را ثبت می کنند و بر اســاس آن 
صورت حســاب الکترونیکی صادر می شود. 
هر فعــال اقتصــادی در هر بخشــی، یک 
کارپوشه اختصاصی دارد که تمام اطلاعات 

مربوط به فعالیت های اقتصادی و مراودات 
او با ســازمان مالیاتی در این کارپوشه ثبت، 
اســاس کار محاســبه و دریافت مالیات و 
همچنین نظــارت بر فعالیت ها قــرار داده 
می شود.مودیان در این ســامانه می توانند 
صورت حســاب های  ارســال  و  صــدور 
الکترونیکی را با ۲ روش ارســال مســتقیم 
و ارســال از طریــق شــرکت های معتمد 
ارائه کننده خدمات مالیاتــی انجام دهند، 
مشــمولان این قانون می توانند از خدمات 
»شــرکت های معتمد ارائه دهنده خدمات 
مالیاتی« در زمینه هایــی همچون نصب و 
راه انــدازی پایانه های فروشــگاهی، صدور 
و ارســال اطلاعــات صورت حســاب های 
الکترونیکی به ســامانه مؤدیان و همچنین 
خدمات مشــاوره ای و آموزشــی استفاده 
کنند.این ســامانه به نشــانی درگاه رسمی 
intame� )ســازمان امور مالیاتی کشــور 

dia.ir( بخــش پایانه های فروشــگاهی و 

ســامانه های مؤدیان در اختیار مودیان قرار 
گرفته است.

قانونتسهیلاتتکالیفمودیان
دراجرایقانونپایانههایفروشگاهی

تصویب قانون تســهیل تکالیــف مؤدیان 
در اجرای قانــون پایانه های فروشــگاهی، 
موجب شده اســت تا مواردی از قبیل تغییر 
زمان اجرای قانون توسط اشخاص حقوقی 
از ابتدای مهرماه ۱۴۰۲ و ســایر مؤدیان از 
ابتدای دی ماه ۱۴۰۲، امکان بخشــودگی 
۱۰۰ درصدی جرائــم ســامانه مؤدیان تا 
پایان ســال ۱۴۰۳، تهیــه اظهارنامه برای 
مؤدیان توسط ســازمان امور مالیاتی کشور 
و اصلاح آن توســط مؤدی و امکان پذیرش 
هزینه هــا و اعتبارهــای خارج از ســامانه 
تا پایان ســال ۱۴۰۳ در راســتای ارتقای 
رضایتمنــدی و بهبــود خدمــات مؤدیان 
مدنظــر قــرار گیرد.ســاماندهی مالیاتی 

ابزارهــای پذیــرش در شــبکه پرداخت و 
شناســایی بیش از ۱۸میلیون و ۸۰۰ هزار 
پذیرنده بانکی و الصاق بیــش از ۹ میلیون 
و ۳۰۰ هزار پذیرنــده به پرونــده مالیاتی 
مؤدیان، تفکیک حســاب های شــخصی 
از حســاب های تجاری و شناســایی بیش 
از هشــت میلیون و ۳۰۰ میلیون حســاب 
تجاری، توســعه ســامانه مؤدیان و ایجاد 
کارپوشــه برای تمامی مؤدیــان با دریافت 
بالغ بــر ۸۰ میلیــون عدد صورتحســاب 
الکترونیکــی تا پایــان مردادمــاه ۱۴۰۲، 
ارزیابی شــرکت های معتمد و صدور هشت 
مجوز برای شــرکت های معتمــد نوع اول، 
دوم و ســوم ارائه کننده خدمــات مالیاتی، 
تخصیص شناســه کالا و خدمــات، امکان 
اســتفاده از امضــای الکترونیــک و امکان 
بهره برداری از شــماره اقتصادی برای کلیه 
مؤدیــان از مهم ترین دســتاوردهای نظام 

مالیاتی در این حوزه بوده است.

۳۳هزارمودیصورتحساب
الکترونیکیارسالکردند

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور در 
این باره گفته اســت که تا پایــان مردادماه 
ســال جاری بیش از ۳۳ هزار مؤدی موفق 
به ارســال صورتحساب شــده اند که از این 
تعداد، حــدود ۲۸ هزار مورد توســط خود 
مؤدیان به صورت مستقیم، حدود پنج هزار 
مورد توسط شرکت های معتمد و ۳۱ مورد 
نیز توسط ســامانه های دولتی ارسال شده 

است.
مهدی موحدی بکنظر عنوان کرد که بیش 
از ۸۰ میلیون صورتحســاب الکترونیکی از 
طریق ســامانه مؤدیان تا پایــان مردادماه 

ارسال شده است.
وی با اشــاره به شناســه یکتــای حافظه 
مالیاتــی گفت که در مجمــوع حدود ۱۲۲ 
هزار شناســه یکتای حافظــه مالیاتی اخذ 
شده تا پایان مردادماه ســال جاری، بالغ بر 
۹۶ هزار شناسه توســط مؤدیان به صورت 
مســتقیم، حدود ۱۹ هزار شناسه از طریق 
شرکت های معتمد و بیش از ۶ هزار شناسه 
نیز از طریق ســامانه های دولتــی دریافت 

شده است.
ســخنگوی ســازمان مالیاتــی اضافــه 
کرد که در مــاده ۱۱ قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیــان بــه 
ســاماندهی کارتخوان ها پرداخته شده 
اســت که با اجــرای این طــرح بیش از 
۲ میلیون مودی را شناســایی کرده ایم 
و این گامــی در جهت جلوگیــری از فرار 
مالیاتــی و به تبــع آن برقــراری عدالت 

مالیاتی خواهد بود.
قانــون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان در صورتی که به طور کامل اجرایی 
شود، بر اساس درآمد خالص مودیان مالیات 
منصفانــه، عادلانه و هوشــمندانه دریافت 
می شود و در کنار آن گلوگاه های فساد فرار 

مالیاتی را خواهد بست.

میکروآپارتمانبهزودیدرتهرانکلنگمیخورد

ونمایی از مسکن ۲۵ متـری ر
گزارشیازروندیکپروندهباز

گندم کاران؛ بلاتکلیف ترین تولیدکنندگان در ۷ ماه گذشته
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و مسئولان مراقب باشند
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ارز ترجیحی کالاهای اساسی حذف نمی شود
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تهدید دانشگاه، تهدید ایران
اخیرا بحــث اخراج اساتید از دانشــگاه ها در محافل خبری و  حسینآخانی

شبکه های اجتماعی داغ است. 
لازم دانســتم به عنوان یک دانشــگاهی که دغدغه جدی علم و محیط زیست 

سرزمینم را دارم نکاتی را مطرح کنم.
البته به دلیل جایگاه شــغلی اعتراف می کنم که نمی توانــم همه واقعیت ها 
را آنطور که لازمه اطلاع رســانی حرفه ای و شــفاف اســت، بگویم. من کلمه 
»خروج« را به جای »اخــراج« انتخاب کرده ام کــه در برگیرنده مجموعه ای 
از اتفاقاتی است که منجر به اخراج رســمی )که اتفاقا بسیار کم است(، حذف 
اداری و گزینشی، وجود ســهمیه ها، محدودیت امکان استخدام و یا محدود 
بودن نیازهای پژوهشــی افراد مســتقل، وجــود رانت و رابطــه در گرفتن 
امکانات، عدم برخورد و حتی حمایت از برخی متقلبان و مقاله ســازان علمی 
شده و سالهاست باعث خروج ، حذف و یا دلسردی بســیاری از استعدادها از 

دانشگاه ها شده است. 

یادداشت

 با افتتــاح آزادراه ۲۱۰ کیلومتری شــیراز- اصفهان 
رکورد طولانــی ترین افتتاح جــاده ای حداقل در ۱۰ 
سال اخیر شکســته می شــود؛ چراکه در دهه ۹۰ در 
بخش جــاده ای بیشــتر افتتاحیه هــای آزادراهی در 

محدوده ۱۰۰ تا حدود ۱۶۰ کیلومتر بوده است.
افتتــاح آزادراه اصفهان- شــیراز که مرتــغ ترین پل 
آزادراهی را داراســت تا پایان شــهریور مــاه محقق 

می شود.پل شــهید قاسم ســلیمانی مرتفع ترین پل 
آزادراهی کشــور که حــدود ۱۲۰ متر ارتفــاع دارد، 
یکی از ویژگی های خاص این آزادراه اســت. همچنین 
طولانی ترین رویه بتنی به طــول ۵۰ کیلومتر در این 

آزادراه ساخته شده است.
از این نظر که در دهــه ۹۰ در بخش جاده ای بیشــتر 
افتتاحیه های آزادراهی در محدوده ۱۰۰ تا حدود ۱۶۰ 

کیلومتر بوده است، با بهره برداری از این آزادراه، رکورد 
طولانی ترین افتتاح جاده ای حداقل در ۱۰ سال اخیر 

شکسته می شود.
در چند دهه اخیــر در بحش ریلی در چندین مســیر 
افتتاحیه های تا ۲۳۰ کیلومتری هم داشتیم اما بخش 
جاده ای از افتتــاح همزمان راه به طــول بیش از ۲۰۰ 

کیلومتر محروم بوده است.

این آزادراه که تا پایان شــهریور ماه افتتاح خواهد شد 
موجب کاهش مصرف سوخت بین ۸۰ تا ۱۳۰ میلیون 
لیتر خواهد شد و همزمان کاهش زمان سفر از اصفهان 

به شیراز را تا ۲ ساعت کوتاه می کند.
این آزادراه بخشی از کریدور شمال جنوب کشور است 
که در صورت جذب ســرمایه گذار می تواند تا بوشــهر 

ادامه پیدا کند.

راه

رکورد طولانی ترین افتتاح جاده ای در ۱۰ سال اخیر شکسته می شود

صفحه 8
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قالیبافدرنطقپیشازدستور:
 پیوند ملت ایران و اهل بیت ناگسستنی

 و ابدی است
رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: حضور باشــکوه ملت مسلمان 
ایران در راهپیمایی اربعین ثابت کرد که پیوند قلبی ملت سربلند ایران و 
اهل بیت )ع( ناگسستنی و ابدی است.محمدباقر قالیباف در نطق پیش 
از دستور جلسه علنی مجلس شورای اســلامی، اظهار داشت: در ابتدا 
فوت جانکاه ۶ کارگــر زحمتکش و عزیز در انفجار معدن زغال ســنگ 
البرز شــرقی در طرزه دامغان را به خانواده محتــرم آن عزیزان، جامعه 

کارگری کشور و آحاد ملت شریف ایران تسلیت می گویم.

امنیتکارگرانمعادنموردتوجهعملیقرارگیرد
وی بیان کرد: اینجانب به کمیســیون صنایع معادن مجلس مأموریت 
می دهم تا علل وقوع این حادثه را به ســرعت و با توجــه ویژه به قصور 
و تقصیرهــای احتمالی به خصــوص در تأمین تجهیــزات لازم برای 
جلوگیری از حوادث این چنینی و با عنایت به اظهارات ســایر کارکنان 
و کارگران و شــاهدان عینی مورد بررســی قرار دهند و گزارش آن را با 
فوریت به صحن ارائه کنند. این ضایعه تأسف بار باید تبدیل به فرصتی 
شــود تا امنیت کارگران زحمتکش و مظلوم معادن مورد توجه عملی 

قرار گیرد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: به روح پاک دومین شهید 
محراب حضرت آیت الله مدنی که به دســت منافقان کوردل به شهادت 
رســید، درود می فرســتم. همچنین یاد و خاطره مفســر قرآن، مبارز 
خستگی ناپذیر و اولین امام جمعه تهران حضرت آیت الله سیدمحمود 

طالقانی را به مناسبت فرا رسیدن سالروز وفات ایشان گرامی می دارم.

بدخواهانایرانمیدانندتسلطبراینآبوخاکناممکناست
قالیباف در ادامه تأکید کرد: بار دیگر حضور باشکوه ملت مسلمان ایران 
در راهپیمایی اربعین و افزایش جمعیت زائــران ایرانی بنا بر آمارهای 
رســمی همچون گذشــته ثابت کرد که پیوند قلبی ملت سربلند ایران 
و اهل بیت )ع( ناگسستنی و ابدی اســت. بدخواهان ایران به این جمع 
بندی رسیده اند که تا عشــق اهل بیت و امام حسین )ع( در دل مردم ما 

زنده است، تسلط بر این آب و خاک ناممکن است.

وی اظهار داشت: همچنین از مســئولان اجرایی کشور که با مدیریت 
شایسته بسیاری از مشکلات زائران را نســبت به سال گذشته کاهش 
داده و باعث رضایت مشهود مردم شــده اند، تشکر می کنیم و امیدوارم 
در سال آینده مشــکلات باقیمانده مخصوصاً در حوزه حمل و نقل نیز 
برطرف شود. از ملت مهمان نواز عراق نیز که بی اعتنا به اختلاف افکنی 
های دشمنان اســلام و تشــیع به بهترین وجه از تمام زائران استقبال 

کردند، قدردانی ویژه می کنیم.

نمایندهمجلسعنوانکرد
وهای داخلی  عقب ماندگی کیفیت تولید خودر

در قیاس با محصولات جهانی
 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: هرچند 
به اســتانداردهای ۸۵ گانه در خودروهای تولید داخل رسیده و نمودار 
رو به رشدی داشــته ایم، اما در قیاس با رشــد جهانی کیفیت خودرو با 

عقب ماندگی روبه رو هستیم.
»مصطفی طاهری« در گفت وگویی درباره ایرادات خودروهای داخلی 
افزود: وقتی خودروی ما در رقابت با خودروهای خارجی باشد و بتوانیم 

خودروی تولید داخل را به خارجی ها بفروشیم، موفق هستیم.
وی ادامه داد: در زمینه کیفیت تولید خودرو، هرچند به استانداردهای 
۸۵ گانه رسیده ایم، اما فقط به نسبت خودمان رشد کرده ایم و به نسبت 

رشد جهانی کیفیت خودرو عقب ماندگی داریم.
طاهری تصریح کرد: تاکید بر رعایت اســتاندارهای ۸۵ گانه به حدی از 
سوی سازمان استاندارد بالا رفته که اگر بخواهیم همه این استانداردها 

را رعایت کنیم قیمت تمام شده تولیدات بسیار بالا می رود.
وی با بیان اینکه مدیریت واحدی هــم در حوزه کیفیت خودرو نداریم، 
گفت: ما هر چه قدر اســتانداردها را بیشــتر کنیم بر کیفیت تاثیر می 
گذارد، اما برای داشــتن خــودروی اقتصادی و کیفیت خــودرو باید 

حداقل هایی هم در نظر گرفته شود.
این عضو کمیســیون صنایع مجلــس تاکید کرد: پلتفرم بســیاری از 
خودروهای موجود به دلیل استانداردهای ۸۵ گانه باید تغییر پیدا کند 

و دلیل عدم تولید برخی خودروها همین مساله است.
وی تصریح کرد: به دلیل تصمیمات سیاســی، بســیاری از خودروهای 

موجود با وجود اینکه نباید تولید شوند در حال تولید هستند.
این نماینده مجلس افزود: پاس کردن اســتانداردهای ۸۵ گانه به این 
معنی است که خودروی جدید باید با طراحی جدید باشد، نه اینکه روی 

خودروی قبلی یک ویژگی جدید قرار داده شود.

بااشارهبهبیاناتاخیررهبری
وه بحران دشمن هوشیاری  سعیدی: مقابله با گر

همه ما را می طلبد
نماینده مردم چابهار در مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: مقابله 
با گروه بحران دشمن که به دنبال شناســایی نقاط حساس و مخاطره 

وحدت و امنیت ملی کشور است، هوشیاری همه ما را می طلبد.
معین الدین ســعیدی با اشــاره به دیدار امروز جمعی از مردم اســتان 
سیســتان و بلوچســتان با مقام معظم رهبری، بیان کرد: مقام معظم 
رهبری امروز اشاره هوشــمندانه ای داشــتند و تعبیری تحت عنوان 
گروه بحران را مطرح کردند که کار این گروه این بوده که نقاط حساس 
کشور را که از نظر دشمنان مســتعد ایجاد التهاب بوده شناسایی کرده 
و اگر ما هوشــیار نباشــیم بر روی دو مولفه وحدت ملی و امنیت ملی 
دست گذاشته و تاثیر بگذارند.وی در ادامه اظهار کرد: مقابله این جریان 
نیازمند هوشمندی همه ماست. این هوشمندی را هم باید مردم داشته 
باشند و  هم مســئولان هوشمند باشــند که با رویه ها و رفتارهای خود 
منجر به ایجاد گسل بین مردم و حاکمیت نشــوند. برخی از رفتارهای 
ما مسئولان به شدت اثرش از  اقدامات دشمن بیشتر است. فلذا همه ما 
باید هوشیار باشیم تا از هر اقدامی که منجر به تحت تاثیر قرار گرفتن و 

مخاطره وحدت و امنیت ملی می شود، پرهیز کنیم.
نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: ماهیت 
این گروه بحران به کشورهای غربی و به سرکردگی آمریکا بازمی گردد. 
هر کســی که در پازل آنها قرار گرفته و قصد تکمیل پازل آنان را داشته 

باشد، به نفع دشمن عمل کرده است و در خط دشمن است.
وی در ادامه تاکید کرد: اینکه چقدر مســئولان بتواننــد این نگاه مقام 

معظم رهبری را نصب العین قرار دهند موضوع جداگانه ای است.

تریبون

خریدار رئیس جمهــور با بیــان اینکه 
بانوان کشور در حوزه های مختلف از جمله 
فرهنگی، علمی و ورزشــی افتخارآفرینی 
کردند، تاکید کــرد: باید ورزش بانوان بیش 

از گذشته مورد توجه قرار گیرد.
 آیــت الله ســید ابراهیم رئیســی در آئین 
تجلیل از قهرمانان و مدال آوران و همچنین 
بدرقه کاروان ورزشی اعزامی ایران به بازی 
های آسیایی و پاراآســیایی هانگژو ۲۰۲۲ 
در ســالن مرکز اجلاس سران اظهار داشت: 
از قهرمانان کشــورمان که پرچم پرافتخار 
جمهوری اســلامی را به اهتــزاز درآوردند 
تشکر می کنم و باید قدردان قهرمانان ملی 

باشیم.
وی با اشاره به اینکه تجهیزات ورزشی باید 
به روز شــود و در اختیار ورزشــکاران قرار 
گیرد، افزود: عدالت در امتیازات المپیکی ها 

و پارالمپیکی ها رعایت شود
آیت الله رئیســی ادامه داد: البته قهرمانان 
کشورمان هم وظیفه ای دارند و آن این است 
که در جایگاه قهرمانی تلاش خود را افزون 
کننــد و در نقطه ای که قــرار دارند متوقف 
نشوند و علم افزایی، دانش افزایی و کار فنی 
و تکنیکی و تلاش بر برتر شــدن در سطوح 
مختلف جهانی را در دســتور کار خود قرار 

دهند.
رئیس جمهور بیان داشــت: شــجاعتی که 
محور و الگوی آن امیرالمومنین )ع( اســت 
برای همه قهرمانــان و نام آوران الهام بخش 
است که وقتی شــخصیت علی )ع(  مقابل 
مســتضعفین قرار می گیــرد و این قهرمان 
چگونه با تواضع و فروتنی با افراد مســتمند 
با جامعه برخورد می کند و قهرمانی خود را 
خرج دفاع از مظلوم و نهیــب زدن به ظالم 
می کند و از ایمان، ارزش ها، انسانیت و حق 

دفاع می کند.
آیت الله رئیســی افزود: به اهتزاز درآوردن 
پرچم کشورمان توســط قهرمان ملی خانم 
و یا آقا، این نیســت که فقط او در سکو قرار 
گرفته بلکــه در دنیا حق طلبــی و عدالت 
خواهی را پیشــه کرده اســت در شرایطی 

که دشــمنان نمی  خواهند این حق طلبی و 
عدالت خواهی نظامی که امروز خار چشــم 
زیاده خواهان و سلطه طلبان در عالم است، 

بماند.
وی گفت: امــروز مــدال آور ما عــلاوه بر 
جایگاهی کــه برای خــود می آفریند برای 
کشــور و جمهوری اســلامی هــم موجب 

افتخار است.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکــه در همه 
حوزه ها نیاز به کار داریم، کارهای بسیاری 
انجام شــده و از این پس بایــد تلاش هایی 
صورت بگیرد، افزود: بانوان ما برای کشــور 
در حوزه های علمی، پژوهشــی، اجتماعی 
و ورزشــی افتخارات زیادی آفریدند و باید 
ورزش بانوان بیش از گذشــته مورد توجه 

قرار بگیرد.
آیــت الله رئیســی اظهــار داشــت: همه 
رشته های ورزشی باید نسبت به تجهیزاتش 
به روز و به هنگام شود و تمامی تجهیزاتی که 
برای تمرین و روزآمدن شدن لازم است باید 

در اختیار ورزشکاران قرار بگیرد.
وی ادامــه داد: در امتیازاتــی کــه بــرای 
ورزشــکاران المپیکی قائل هســتیم برای 
پارالمپیکی ها هم باید در نظر گرفته شــود 
به ویــژه مزایایی که در ارتبــاط با تحصیل 
آنها باید وجود داشــته باشد و این در جهت 
عدالت خواسته ای است که باید به آن توجه 

شود.
رئیس جمهور تصریح کرد: گسترش ورزش 
در جامعه موجــب از بین رفتن خمودگی ها 
و بی نشاطی  می شــود و باعث امید در میان 
آحاد جامعه خواهد شــد و بســیار اهمیت 
دارد که مورد توجه همگان قــرار بگیرد در 
موضوع توانمندی فنی و تکنیکی که امری 

ضروری است بسیار مهم است.
آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه توجه به 
اخلاق حرفــه ای در هر حرفــه ای اهمیت 
دارد، گفت: مساله ورزش و تسهیل گری امر 
ورزش اعم از قهرمانی، حرفه ای و باســتانی 

باید تسهیل شود.
وی یادآور شد: باید در آئین نامه ها، قوانین 

و مقررات آســانی برای باشگاه داران تعیین 
شــود زیرا مســاله ورزش و اقتصاد ورزش 
مساله مهمی اســت و نباید به دست جریان 
ســوداگری بیفتد که تحت سودجویی خود 

قرار دهند.
رئیــس جمهور با بیــان اینکــه ورزش امر 
مقدسی اســت و در کنار آن، اقتصاد ورزش 
هم داریم، اضافه کــرد: از دیگر موضوعات 
دانش بنیان شــدن کار ورزش است به این 
نحــو کــه در حوزه هایی کــه می تواند کار 
دانش بنیان و فناورانه صورت بگیرد باید از 
بهترین فناوری ها در بــه روز کردن ورزش 

استفاده شود.
وی یادآورشــد: باید در آئین نامه ها، قوانین 
و مقررات آســانی برای باشگاه داران تعیین 
شــود زیرا مســاله ورزش و اقتصاد ورزش 
مساله مهمی اســت و نباید به دست جریان 
ســوداگری بیفتد که تحت سودجویی خود 

قرار دهند.
آیت الله رئیســی بیان داشــت : ما در دولت 
این رویکرد را از توجه صرف به کارکردهای 
حرفه ای ورزش و جنبه تفریحی به بســط 
کارکردهای تربیتی، سلامت افزا، اقتصادی 
و دیپلماســی تعمیم داده ایم و امروز بخش 

مهمی از اینها آغاز شده است.
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وی در ارتبــاط بــا طرح هــا و پروژه های 
نیمه تمام نیز گفت: من امروز در دوســالگی 
دولت عرض می کنم کــه نزدیک به دو هزار 
پروژه نیمه تمام ورزشی در کشور به نتیجه 
رســیده و تعــداد دیگری هنــوز باقی و در 

دست اقدام است.
رئیس جمهور یادآور شد: پروژه ها و سالن ها 
و مجموعه های نیمه تمام در شــهر و روستا 
فراوان بوده کــه دو هزار از ایــن طرح ها به 
نتیجــه رســیده و حتما ســایر طرح ها که 
تعدادشــان زیاد هم اســت باید به نتیجه 

برسد.
آیت الله رئیســی با تاکید بــر اینکه بنای ما 

بر این نیســت که فقط کلنگ زنی را دنبال 
کنیم، اضافه کــرد: البته من برای اینکه یک 
ورزشگاه آبرومند در شان و منزلت قهرمانان 
ملی که بتوانند میزبــان میهمانان خارجی 
باشند و در تهران شکل بگیرد، کاملا موافق 
هســتم و معتقدم باید این را دنبال کرد ولو 
اینکه هزینه داشــته باشــد، اما این نوعی 

سرمایه گذاری است.
وی ادامــه داد: ضمــن تکمیــل کــردن 
پروژه های نیمه تمامی که در کشــور داریم 
و باید آن را دنبال کرد ایــن کار را کیومرث 
هاشمی سرپرست وزارت ورزش و جوانان با 
همکاری بخش های مختلف دنبال خواهند 
کرد. به نظرم ورزشــگاه آبرومند در تهران 
که مرکزیت کشــور را دارد، ضرورتی برای 
همه رشته ها و بخش ها اســت که از سوی 

وزارتخانه دنبال می شود. 
رئیس جمهور با بیان اینکــه آنچه که برای 
دولــت اهمیت دارد به ســامان رســاندن 
پروژه های نیمه تمام اســت که در کشور به 
نتیجه قطعی برسد، افزود: تاکید من توجه 
به ورزش همه آحاد جامعه است به این معنا 
که ضمن اینکه ورزش آقایان مهم اســت ، 
ورزش بانوان نیز از اهمیت بالایی برخوردار 

است.
آیت الله رئیسی خاطرنشــان کرد: توجه به 
معیشت، بیمه و شرایط شــغلی قهرمانان و 
پیشکسوتان نیز از دیگر موارد حائز اهمیت 
و از نکاتی اســت که قهرمانان را برای ادامه 
مســیر مصمم تر می کند و کســانی که در 
مســیر قهرمانی قرار دارند را به این موضوع 

آینده قهرمانی آینــده خوب و قابل توجهی 
است، دلگرم می کند.

وی با تاکید بر اینکه نگاه متوازن و عادلانه به 
توســعه و توزیع منابع در کشور در استان ها 
و شهرستان ها بســیار اهمیت دارد، گفت: 
نباید فقط یک شهر یا استان را ببینیم بلکه 
باید همه مردم و استان ها را در ورزش دیده 

شوند.
رئیس جمهور اضافه کرد: حمایت گسترده 
از ورزش اقشــار خــاص ماننــد جانبازان، 
نابینایان و ناشنوایان موضوع مهمی است تا 
همگان احساس کنند که در موضوع ورزش 
حضور دارنــد و این ادراک و احســاس در 

جامعه برای ما مهم است.
آیت الله رئیسی بیان داشــت: نکته دیگر در 
مورد ورزش قهرمانی آن است که مسئولان 
وزارت ورزش، فدراســیون ها و بخش های 
مختلفی که در این ارتباط مسئولیتی دارند، 
بایــد کاری کنند که قهرمانان مــا به غیر از 
دغدغه قهرمانی، نگرانی دیگری نداشــته 
باشند به نحوی که در رشــته ورزشی خود 
تلاش کننــد به نقطه ای برســند که انتظار 

مردم از آنها همین است.
در این مراســم از قهرمانان و مــدال آوران 
که در دو ســال اخیر موفق به کسب عناوین 

قهرمانی شده اند، تجلیل شد.
همچنین در آســتانه اعزام کاروان ورزشی 
اعزامی ایــران به بــازی های آســیایی و 
پاراآســیایی آئین بدرقه ورزشکاران ایرانی 
به بازی های هانگژو با حضور رییس جمهور 

انجام شد.

خریدار حضــرت آیــت الله خامنه ای در 
دیدار پرشور هزاران نفر از مردم استان های 
»سیســتان و بلوچســتان« و »خراســان 
جنوبی«، با قدردانــی از همراهی دیرینه و 
مســتمر مردم مومن و علمای شیعه و اهل 
تسنن این مناطق و با اشاره به نقشه دشمن 
برای تحریک نقــاط بحران ســاز در ایران 
گفتنــد: تخریــب وحدت ملــی و تضعیف 
امنیت ملی دو هدف اساســی و جدی آنها 
اســت اما ما هم در مقابله با دشمن به شدت 
جدی هســتیم و اطمینان داریم دشمنان 
ایران عزیز، به شــرط مراقبــت، بیداری و 
هوشــیاری ملت و مســئولان هیچ غلطی 

نمی توانند بکنند.
حضرت آیــت الله خامنه ای رهبــر معظم 
انقلاب اســلامی در بحث اصلــی خود در 
این دیدار، به ضرورت مراقبت کامل و چند 
برابری ملتها و مسئولان کشورها در دوران 

تحولات بزرگ جهانی پرداختند. 
ایشان تسلط استعماری انگلیس در قرن ۱۸ 
بر مناطق مهمی از آســیا از جمله شبه قاره 
هند و تســلط غربی ها بر مناطق وسیعی از 
غرب آسیا بعد از جنگ جهانی اول را نتیجه 
خواب و غفلت ملتها و دولتهای این مناطق 
خواندند و افزودند: ملتهای مناطق یاد شده 
بعدها رنج های فراوانی کشــیدند تا بتوانند 
از سلطه چپاولگرانه اســتعمارگران رهایی 

یابند.
حضرت آیــت الله خامنه ای جهــان امروز 
را هم در آســتانه تحــول و از برخی زوایا در 
حال تحول دانســتند و تضعیف قدرتهای 
اســتعماری و برآمــدن قدرتهــای جدید 
منطقــه ای و جهانــی را دو خصیصــه این 

تحولات بزرگ برشمردند.
ایشــان با اســتناد به حرفهای برخی منابع 
غربی، شــاخص های اقتدار آمریکا از جمله 
در زمینه اقتصاد را در حــال تنزل خواندند 
و گفتند: قــدرت آمریکا بــرای تغییر دادن 

دولتها نیز افول محسوسی کرده است.
رهبر انقــلاب در همیــن زمینــه گفتند: 
روزگاری آمریکا با اعزام یــک مامور با یک 
چمدان پول به ایــران، کودتای ۲۸ مرداد را 
ســازمان داد اما امروز در هیچ کشوری، این 
امکان قدرت نمایی را ندارد و به همین دلیل 
به جنگ پرهزینه ترکیبی روی آورده اما در 

این مسیر نیز ناکام مانده است.
ایشــان ناکامی در ســوریه و فرار ذلت بار از 
افغانســتان را دو نمونه مشهود افول قدرت 
آمریکا خواندند و گفتند: بقیه مســتکبران 
نیز به همین رویه دچار شــده اند همچنان 
کــه ایــن روزهــا در کشــورهای مختلف 

آفریقایی علیه فرانسه به عنوان استعمارگر 
دیرین این قاره قیام می شــود و مردم هم از 

این قیامها حمایت می کنند.
رهبر انقلاب گفتنــد: البته اینکه می گوییم 
دشمن در حال ضعیف شدن است به معنی 
ناتوانی او از مکر و نقشه کشــی و ضربه زدن 
نیســت. بنابراین مــا یعنی آحــاد مردم و 

مسئولان باید بیدار و مراقب باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای نقشه کشی های 
آمریــکا را منحصر بــه ایران ندانســتند و 
گفتند: آمریکا امروز در منطقه، برای عراق، 
سوریه، لبنان، یمن، افغانستان و حتی برای 
کشورهای خلیج فارس که دوستان قدیمی 

و سنتی آن هستند، برنامه دارد.
ایشــان در تبیین نقشــه آمریــکا گفتند: 
معلومات اطلاعاتی ما نشان می دهد دولت 
آمریکا مجموعــه ای برای بحران ســازی 
در کشــورها از جمله ایران ایجاد کرده که 
مأموریت آن یافتن و تحریک نقاطی اســت 

که به نظر آنها می تواند باعث بحران شود.
رهبر انقلاب گفتند: از نظــر آنها، تفاوت ها 
و اختلاف هــای قومی و مذهبی و مســئله 
جنسیت و زن جزو نقاط بحران ساز در ایران 
است که می خواهند با تحریک آنها به کشور 
عزیز ما ضربه وارد کنند اما شــتر در خواب 

بیند پنبه دانه!
ایشان با اشاره تصریح برخی آمریکایی ها به 
اینکه می خواهند در ایــران وضعیتی مانند 
ســوریه و یمن ایجاد کننــد، افزودند: آنها 
بدون تردید نمی تواننــد چنین کاری کنند 
مشــروط به اینکه ما مراقب و حواس جمع 

باشیم، راه را خطا و اشــتباه نرویم، حق را با 
باطل اشــتباه نگیریم، روش های دشمن را 
بشناسیم، در هیچ حرف و اقدام و حرکت به 
دشــمن کمک نکنیم و دچار خواب و غفلت 
نشــویم چرا که در حالت خواب، حتی یک 
بچه می تواند به شما ضربه بزند چه برسد به 

یک دشمن مسلح و آماده کار.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشریح ملاک و 
معیار قرآنی برای تشخیص راه حق از باطل، 
گفتند: قــرآن می فرماید پیامبــر )ص( و 
کسانی که با او همراه هستند، در مقابل کفار 
با شدت عمل می کنند. بنابراین اگر پیمودن 
راهی موجب خوشــحالی کفار شد، آن راه، 
مسیر همراهی با پیامبر )ص( نیست اما اگر 
مســیر و اقدامی باعث ناراحتی و عصبانیت 
اســتکبار و قدرتهای ضد دین و ضد اسلام 
شــد، راهی خوب و همراهی با پیامبر )ص( 

است.
ایشــان همگان را به مراقبت کامل گفتار و 
رفتار و پرهیز از همســویی با نقشه دشمن 
فراخواندنــد و تأکید کردنــد: باید مراقب 
باشــیم حرفی که می زنیم در جهت نقشه 
دشــمن نباشــد و جدول او را کامل نکند 
چراکه گاهی کســی در اثر غفلت با حرف یا 
عمل خود جدول دشــمن را کامل می کند 

که این خطرناک است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به ناکامی  چهل 
و چند ساله ی دشمنان به علت پیروی ملت 
از رهنمودهای امام خمینی، انگشت اشاره 
و جهت گیری هــای امام بزرگــوار را امری 
مغتنم برای اســتمرار حرکت موفقیت آمیز 

ملت ایران دانســتند و گفتند: دشــمن دو 
نقطه اساسی یعنی »وحدت ملی« و امنیت 

ملی« ایرانیان را هدف گرفته است.
حضرت آیــت الله خامنه ای، وحــدت را به 
معنی کنار هم بودن اقوام و مذاهب مختلف 
و کنار گذاشــتن اختلاف های سیاســی، 
مذهبــی، قومــی و گروهــی در جایی که 
پای منافع ملی در میان اســت، خواندند و 
افزودند: نگذارید دشمن وحدت ملی را بهم 

بزند.
ایشــان امنیت ملــی را نقطه آمــاج دیگر 
بدخواهان ایران دانســتند و گفتند: کسانی 
که امنیت ملی را تهدید می کنند، دشــمن 
ملت هســتند و دانســته یا نادانسته برای 

دشمن کار می کنند.
رهبر انقلاب اســلامی افزودنــد: بحمدالله 
ملت ما بیدار است و بنده به این بیداری ملت 
بسیار خوش بین و امیدوار هستم البته این 
خوش  بینی، شعار و رجزخوانی نیست بلکه 
بخاطر تجربه و مشاهدات چهل و چند ساله 
و وجود نشانه های برجســته و امیدآفرین 
همچون توانایی های جوانــان و محبت ها، 
وفاداری ها، اخلاص هــا و حضورهای خوب 

مردم از جمله در اربعین امسال است.
ایشــان اســتمرار حرکت ملت در مسیر پر 
افتخار انقلاب با همین توان و انگیزه و ایمان 
را ضروری خواندند و با تأکید بر اینکه بدون 
پشتیبانی مردم، مســئولان هیچ کشوری 
نمی توانند کار بــزرگ و مهمی انجام دهند، 
گفتند: دشــمن در دشــمنی و نقشه کشی 
خود جدی اســت، ما هم در مقابله با دشمن 

به شدت جدی هستیم.
حضرت آیت الله خامنــه ای در بخش پایانی 
سخنانشــان با اشــاره به حضور خوب ملت 
در مراســم اربعین و با تشــکر صمیمانه از 
ملت عراق بخاطر پذیرایــی و مهمان نوازی 
ارزشــمند و با همــه وجــود از ۲۲ میلیون 
زائر اربعیــن، و همچنین تشــکر از دولت و 
مســئولان عراقی و نیروهای انتظامی عراق 
و بخصــوص از حشدالشــعبی  در تأمیــن 
امنیت این رویداد بزرگ، افزودند: از نیروی 
انتظامــی خودمــان هم صمیمانه تشــکر 
می کنیم که در رفت و آمدها و مرزها انصافاً 
فکرشده و شــبانه روزی، کارهای ارزشمند 
و خوبی کــرد و باید قــدردان این نیروهای 
فــداکار و جوانــان خــوب در بخش های 

مختلف باشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین در آغاز 
سخنانشان در بیان آشــنایی ۶۰ ساله خود 
با مردم سیســتان و بلوچســتان و مناطق 
جنوب خراسان گفتند: اولین مبارزه آشکار 
بنده با رژیــم طاغوت در محــرم ۱۳۴۲ در 
بیرجند انجام و با همراهی محبت آمیز علما 
و مردم روبرو شد، در رمضان همان سال نیز 
در زاهــدان این حرکت بــا حمایت علمای 
هوشیار شیعه و سنی و مردم مومن منطقه 

ادامه یافت.
ایشان با اشــاره به دوران تبعید در ایرانشهر 
و خاطرات شــیرین و پرمعنــای مراودت با 
علمای اهل سنت و مردم خونگرم سیستان 
و بلوچســتان افزودنــد: ایــن مناطق در 
همه حوادث از جمله مبارزه بــا منافقین و 
تروریست ها، دفاع مقدس، برقراری امنیت 
و ایجاد وحدت، شــهدای گرانقدری اعم از 
شیعه و سنی تقدیم اســلام کرده اند که این 
واقعیت، شناسنامه درخشــان این مناطق 

است. 
رهبر انقــلاب وضــع فعلی سیســتان و 
بلوچســتان را با قبل از انقلاب، غیر قابل 
مقایسه خواندند اما تاکید کردند: با وجود 
کارهای فراوان انجام شــده، مســئولان 
باید با جدیت، خدمت رســانی به منطقه 
را قوت و گســترش دهند کــه ایجاد خط 
آهن شمال به جنوب در اســتان و تامین 
حق مردم در زمینــه آب از جمله کارهای 

ضروری است. 
ایشان افزودند: البته اگر مصوبات سفر اوایل 
دهه ۸۰ به سیستان و بلوچستان، کامل اجرا 
و دچار بی توجهی و غفلت نمی شــد چهره 
امروز اســتان متفاوت بود کــه امیدواریم 
این دولت با کار و تلاش جدی، مشــکلات 

را کاهش دهد.
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فراخوان تاسیس بورس بین الملل توسط 
اشخاص خارجی منتشر شد

 فراخوان تاســیس بورس بین الملل با تملک اکثریت ســهام توســط 
اشــخاص خارجی منتشر شــد.به گزارش ســازمان بورس، فراخوان 
تاســیس بورس بین الملل با تملک اکثریت ســهام توســط اشخاص 

خارجی منتشر شد.در متن این اطلاعیه آمده است:
»به اطلاع همــه متقاضیان اعــم از بورس ها، نهادهای بازار ســرمایه، 
شرکت های تامین سرمایه، نهادهای مالی می رساند بر اساس اصلاحیه 
به تاریخ ۲۰ اردیبهشــت ۱۴۰۲ در خصوص صــدور مجوز بورس بین 
المللی مناطق آزاد، دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی 
و ویژه اقتصادی در نظر دارد نســبت بــه اجرای مصوبــه مزبور برای 

مشارکت هیئت موسس بورس بین الملل اقدام کند.
بورس مزبور به عنوان پنجمین بورس کشــور با سرمایه ارزی اولیه ۳۰ 
میلیون یورو تاسیس خواهد شد.متقاضیان مشارکت در هیات موسس 
باید منابع درآمد ارزی با منشــا خارجی داشته باشــند و فقط از همین 

محل نسبت به تامین سهم آورده خود اقدام کنند.
شــایان ذکر اســت طبق مصوبــه صدرالذکر ضروری اســت ترکیب 
ســهامداران به گونه ای باشــد که اکثریت ســهام متعلق به اشخاص 
خارجی باشد و همچنین تملک اکثریت سهام توسط اشخاص خارجی 
با افزایش ســرمایه از محل ســلب حق تقدم و واگذاری آن به اشخاص 
خارجی که به تصویب مجمع فوق العاده سهامداران بورس بین المللی 

به تصویب خواهد رسید، انجام شود.
ضروریست متقاضیان واجد شرایط درخواســت مکتوب خود مبنی بر 
اعلام آمادگی رسمی و مشــارکت به عنوان موسس را در بازه زمانی ۱۱ 
لغایت ۲۹ شهریور ماه ۱۴۰۲ به معاونت اقتصادی دبیرخانه شورایعالی 

مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی ارسال کنند.«

خ مالیات  تدوین لایحه کاهش ۱۵ درصدی نر
شرکت ها در دولت

 رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: لایحه کاهش ۱۵ درصدی 
نرخ مالیات شرکت ها در دولت تدوین شده و مراحل نهایی آن در دست 

اجراست و به زودی به مجلس خواهد رفت.
محمدهادی ســبحانیان در گفت وگویــی اظهار داشــت: این لایحه 

به منظور کاهش فشار مالیاتی بر شرکت ها تدوین شده است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشــاره به پیشنهاد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی مبنی بر کاهش هفت درصدی نرخ مالیات واحدهای 
تولیدی، بیان داشت: این اقدام جزو سیاست ها و فعالیت های حمایتی 

مهم سازمان امور مالیاتی از بخش مولد اقتصاد به حساب می آید.
وی با بیان اینکه افزایش اطلاعات، افزایــش میزان وصول مالیات را در 
پی دارد، افزود: امروز اطلاعات فعــالان اقتصادی بیش از هر زمان دیگر 
در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار دارد و به همین دلیل، برای عملکرد 
سال ۱۴۰۱ مالیاتی که از حوزه اصناف و مشاغل وصول شده، به موجب 
اظهار خود این افراد و همچنین تبصره ماده ۱۰۰ در مجموع ســه برابر 

سال گذشته بوده است.

سبحانیان، اراده ســازمان امور مالیاتی کشــور را در توسعه و گسترش 
چتر مالیاتی بدون فشــار بر بخش شناســنامه دار تولیــد عنوان کرد 
و ادامه داد: در ســال ۹۹ نزدیک بــه ۲ میلیون و ۹۰۰ هــزار اظهارنامه 
و تبصره ماده ۱۰۰ داشــتیم که در حــال حاضر این رقم بــه ۲ برابر و 
در حدود ۶ میلیون رســیده اســت.معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی 
از احیای ماده ۳۹ احکام دائمی برنامه های توســعه کشــور با پیگیری 
ســازمان امور مالیاتی کشــور خبر داد و گفت: از ایــن پس واحدهای 
تولیدی می تواننــد برای واردات تجهیزات و ماشــین آلات خط تولید، 

حقوق گمرکی را با چک و تضمین های لازم پرداخت کنند.
وی، ارائه آموزش های لازم درباره اســتقرار پایانه های فروشــگاهی و 
سامانه مودیان، هم در سطح ادارات امور مالیاتی و هم در سطح مودیان 
را الزامی دانست و خاطرنشان کرد: شناخت کافی نسبت به مقوله قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان و کســب آموزش های لازم در 
این خصوص باعث می شــود تا با یک شــیب منطقی و ملایم به سمت 

اجرای کامل این قانون پیش برویم.

باافزایشانصرافیها
وها برای تغییر  وش یکپارچه خودر سامانه فر

وی انتخابی باز شد خودر
 ســامانه یکپارچه خــودرو در اطلاعیه ای اعلام کرد: امــکان ویرایش 
اولویت بندی بــرای متقاضیان خودرو در اولین و دومین دوره ســامانه 
یکپارچه کــه موعد تحویــل ۱۴۰۳ بود، فراهم شــد.به دنبال افزایش 
انصرافی ها در سامانه یکپارچه خودرو، این سامانه در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: ثبت نام ظرفیت های خالی موجود خودروسازان، مجددا با شرایط 
جدید و از طریق این سامانه از دوشنبه ۲۰ شهریور ماه تا روز پنجشنبه 
۲۳ شــهریور ماه انجام خواهد شــد.در متن کامل اطلاعیه شماره پنج 
این سامانه آمده است:با توجه به اجرای مرحله اول تخصیص خودرو از 
محل ظرفیت های خالی موجود برخی شرکت های خودروساز و نظر به 
عدم استقبال و تکمیل نشــدن ظرفیت های موجود،در راستای اجرای 
تصمیمات کارگروه خودروی شــورای رقابت و با هدف تسهیل شرایط 
برای متقاضیانی که در ســامانه ثبت نام نموده و دارای پروفایل کاربری 
می باشــند، ظرفیتهای خالی موجود خودروســازان مجددا با شرایط 
جدید و از طریق سامانه یکپارچه عرضه خواهد شد که دراین مرحله، با 
توجه به اعلام شرکتهای کرمان موتور و مدیران خودرو مبنی بر امکان 
تحویل خودرو در سال ۱۴۰۲ ازمحل این ظرفیت ها، متقاضیان دارای 
شرایط به شرح ذیل می توانند نسبت به ثبت نام درسامانه اقدام نمایند:

۱ - متقاضیان محصولات تمامی شــرکتهای حاضر در طرح) اول و دوم 
( که موعد زمانی تحویل آنها در سال ۱۴۰۳ تعیین شده است می توانند 
نســبت به تغییر خودروی اعلام شــده قبلی به محصولات عرضه شده 
توســط شــرکت های کرمان موتور و مدیران خودرو و تکمیل وجه آن 

طی فرایند ذیل اقدام کنند:
* در ابتــدا متقاضی با ورود بــه پروفایل کاربری خود بایــد گزینه لغو 
سفارش خود را از قســمت جزییات ســفارش انتخاب نماید تا خودرو 

قبلی حذف شود .
* پس از لغو سفارش برای هر متقاضی از ســبد محصولات اعلامی در 
سایت، امکان انتخاب محصول مهیا شــده و میبایست خودروی جدید 

خود را انتخاب کنند.
* پس از پایان مهلت تغییرخودرو به سایت خودروساز مراجعه و نسبت 
به واریز وجه اقدام کرده تــا فرآیند ثبت نام نهایی شــود. تبصره ۱: در 
صورت انتخاب خــودرو بیش از ظرفیت موجود در فصول اعلام شــده 

،تخصیص به ترتیب اولویتهای تعیین شده قبل صورت خواهد گرفت.

بازار

فاطمهامیــراحمدی با مختومه شــدن 
جلســه تجدید نظر قیمت خرید تضمینی 
گندم برای ســال آتــی برخــی ازفعالان 
معتقدند هر کیلوگرم خرید تضمینی گندم 
۲۳هزارتومان و بعضی این عــدد را بیش از 

۲۰هزارتومان پیش بینی کرده اند.
 بهمن ســال گذشــته بود که بنیــاد ملی 
گنــدم کاران درخواســت افزایش قیمت 
این محصول اســتراتژیک را بــه متولیان 
امر اعلام کرد. قیمت ۳۲ کالای اساســی از 
جمله نرخ خرید تضمینی گندم حداکثر تا 
پایان مرداد از سوی »شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاســت های حمایتی محصولات 
اساسی کشــاورزی« تعیین و ریاست شورا 
که بر عهده وزیر جهاد کشاورزی است، این 

قیمت اعلام و ابلاغ می شود.

مناقشهبرسرقیمتکالایی
استراتژیک

قیمت گنــدم در ســال زراعــی ۱۴۰۲-
۱۴۰۱ در شــهریور ۱۴۰۱ تعیین و به این 
ترتیب دولت موظف شــد هر کیلو گندم را 
به مبلــغ ۱۳ هزار تومان )۱۱ هــزار و ۵۰۰ 
تومان قیمــت پایه گندم، بــه اضافه هزار و 
۵۰۰ تومان یارانه کشــت( خریداری کند. 
در ادامه در نیمه دوم ســال و به ویژه ۳ ماه 
پایانی ســال نرخ دلار در بازار دچار نوسان 
بسیار شد و این امر خدمات مربوط به گندم 
کاران را تحت تأثیر قــرار داد. بنابراین بنیاد 
ملی گندم کاران بهمــن ۱۴۰۱ در خبری 
غیرمنتظره خواهــان افزایش قیمت خرید 
تضمینی گندم متناسب با نرخ تورم شدند. 
تا پیش از این قیمت پایه کالاهای اساســی 
یک بار در ســال تعیین می شــد اما جهش 
نرخ دلار تا ۵۰ هزار تومان ســبب شــده تا 
گندم کاران عنوان کنند کشت گندم برای 

کشاورزان صرفه اقتصادی ندارد.
این موضوع بارهــا بین نماینــدگان خانه 
ملت، دولت و مقامات ارشــد کشور مطرح 
شد. بر اســاس آنالیز قیمتی خدمات تولید 
گندم عدد ۱۶.۸۰۰ تومان به دســت آمد. 
محمدجواد عســکری، رئیس کمیســیون 
کشــاورزی، آب و منابع طبیعی درباره نرخ 
جدید خرید تضمینی گنــدم عنوان کرد، 
بر اســاس آنالیزی که از قیمت تمام شــده 
کاشت، داشت و برداشــت گندم در سراسر 
کشور انجام شــد قیمت تمام شده به اضافه 
ســود متعارف حدود ۱۶ هزار و ۸۰۰ تومان 
استخراج شد که به مبلغ ۱۷ هزار تومان رند 
شــد. این عدد طی دو نامه از سوی اعضای 
کمیســیون کشــاورزی مجلس به رئیس 
جمهوری نوشــته و قیمت بــه دولت اعلام 

شد.
وی بیان کرد که با ســه دلیل توضیح داده 
شد اگر این عدد تعیین نشود چه اتفاق هایی 
برای این محصول اســتراتژیک رخ خواهد 
داد. نخســتین اتفاق قاچاق شــدن گندم 
به کشــورهای همسایه اســت که با قیمت 
بالاتری حاضر به خرید هســتند. دلیل دوم 
برای افزایش قیمت این بود که ممکن است 
محصولات خوراک دام شوند. موضوع سوم 

هم چراگاه شدن مزارع سبز بود.
با این وجود در نهایت ۱۶ اردیبهشت ۱۴۰۲ 
پس از ۳ ماه کــش و قوس قیمــت جدید 
خرید تضمینی گندم از ســوی رئیس وقت 
شــورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشــاورزی ۱۵ هزار تومان بــرای هر کیلو 

اعلام و ابلاغ شد. 
در نهایــت ۱۶ اردیبهشــت ۱۴۰۲ پس از 
۳ مــاه کش و قــوس قیمت جدیــد خرید 
تضمینــی گنــدم از ســوی رئیــس وقت 
شــورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشــاورزی ۱۵ هزار تومان بــرای هر کیلو 

اعلام و ابلاغ شد
به این ترتیب بــا تاکید بر مصوبه شــماره 
۰۲۰.۲۱۴۶۲ موضوع »بســته سیاســت 
حمایت قیمتــی و غیر قیمتــی محصول 
گندم« مبنی بر قیمــت تضمینی گندم به 
مبلغ ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومــان و یک هزار و 
۵۰۰ تومان یارانه کاشــت )تأمین بخشی 
از هزینه های کود و بــذر( و به منظور ارتقا و 

افزایش انگیزه تولید در کشــاورزان، رعایت 
قیمت نسبی محصولات اساسی کشاورزی 
و تعادل بخشــی در الگوی تولید، جز )۳( به 
ذیل بنــد )الــف( »سیاســت حمایت غیر 
قیمتی« مصوبه مذکور، مبلغ ۲ هزار تومان 
بــه ازای هر کیلوگــرم گنــدم تحویلی به 
عنوان »جایزه تحویــل گندم« نیز پرداخت 
می شود.بر اســاس این مصوبه قیمت نهایی 
هر کیلو گندم با احتســاب شرایط فوق ۱۵ 

هزار تومان مصوب شد.

شکایتنزدرهبری
این عدد مــورد اعتراض گنــدم کاران قرار 
گرفت. در نهایت بنیاد ملی گندم کاران طی 

نامه ای سرگشاده به رهبری، عنوان کرد؛
».... در ابتدای ســال زراعی ۱۴۰۲- ۱۴۰۱ 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی که از 
طرف قانونگذار تنها مرجع رسیدگی به نرخ 
محصولات و اعلام به موقع آن اســت برابر 
ضوابط قانونی نرخ گندم را با سیاســت های 
حمایتــی ۱۳.۰۰۰ تومان اعــلام کرد اما 
اســتحضار دارید که از مهر ســال ۱۴۰۱ 
تا کنــون با افزایــش نــرخ ارز و تأثیر آن بر 
نهاده ها، ماشین آلات، دستمزدها، خدمات، 
حمــل و نقــل و… در بخش کشــاورزی 
از ۵۰ تا ۱۳۰ درصد رشــد داشته که باعث 
افزایش رشــد نرخ تورم و افزایش چشمگیر 
هزینه هــای تولیــد گندم گردیده اســت 
و دیگر با این قیمت ســودی برای کشاورز 

متصور نمی باشد.
لذا بنیاد ملی گندم کاران کشــور، تشــکل 
قانونی مردم نهاد به نمایندگی از کشاورزان 
گندم کار جهت اینکه گندم از چرخه خرید 
تضمینی خارج نشود و به سمت خوراک دام 
و طیور و یا احتکار توسط دلالان و همچنین 
خــدای ناخواســته قاچاق به کشــورهای 
همســایه اتفــاق نیفتد تقاضای تشــکیل 
جلسه شورا جهت تجدید نظر نرخ بر اساس 
فرآیند مطرح در قانون که در آن اشــاره به 
هزینه های تولید به علاوه سود معقول برای 
کشاورز گندم کار نرخ تورم که توسط بانک 
مرکزی اعلام می شود و همچنین نرخ بازار 
جهانی و نرخ مبادله را داشــته که متأسفانه 
علیرغم کارهای کارشناســی کمیته های 
فنی و آنالیز هزینه های تولید توســط بنیاد 
ملی گندم کاران و کمیســیون کشاورزی 
مجلــس، متولــی تولید یعنی سرپرســت 
وزارت جهــاد کشــاورزی بــدون توجه به 
نظرات شــورای قیمت گذاری نرخ ۱۵ هزار 
تومان را اعلام نموده که موجبات نارضایتی 

گندم کاران را فراهم کرده است.
لذا ما بــه نمایندگی از گندم کاران کشــور 
جهت پایــداری تولید و حفــظ نیروی کار 
بخش کشــاورزی کــه طبــق اعلام های 
رســمی ســالانه تعداد زیــادی از بخش 
کشــاورزی خــارج می شــوند و همچنین 
قطع وابســتگی به خارج و حفظ استقلال 
کشور از نمایندگان ملت در مجلس شورای 
اســلامی به ویژه کمیســیون کشاورزی به 
عنوان ناظر بر حســن اجرای قانون تقاضای 

تشکیل جلســه با حضور سرپرست وزارت 
جهــاد کشــاورزی و معاونیــن مربوطه، 
اعضای شورای قیمت گذاری در کمیسیون 
کشــاورزی داشــتیم که قرار بر این شد تا 
شــورای قیمت گــذاری مجدداً تشــکیل 
جلســه داده و نرخ را برابر قانون به ۱۷ هزار 

تومان اصلاح نماید…«.
گفتنی اســت مبنای تعییــن قیمت تمام 
شــده گندم برای خرید تضمینــی با معیار 
قرار دادن ۴ شــاخص انجام می شــود؛ ۱. 
هزینه واقعی تولید به اضافه ســود متعارف 
۲. قیمت جهانی )هزینه تمام شده محصول 
مشابه وارداتی شامل هزینه خرید در مبدأ، 
هزینه های حمل و نقل، تعرفه های وارداتی، 
هزینه هــای حمل داخلی کشــور و ســایر 
هزینه های مترتــب بــر واردات محصول 
مشــابه( ۳. حفــظ رابطه مبادلــه داخل و 
خارج بخش کشاورزی ۴. آخرین نرخ تورم 

اعلامی مرکز آمار ایران.

گلایهبهدولت
در ادامــه این واکنش، رئیــس اتاق اصناف 
کشــاورزی ایــران و عضو شــورای قیمت 
گذاری طی نامــه ای خطاب به رئیس دولت 

عنوان کرد؛
»احترامــاً همانگونه که اســتحضار دارند 
طی روزهــا و هفته های گذشــته موضوع 
بازنگری در قیمت خرید تضمینی گندم به 
دلیل افزایش هزینه های تولید و همچنین 
تحــولات منطقه ای یکی از مســائل مهم و 
از مطالبات جدی کشــاورزان کشــور بوده 
ضمن آنکــه توقــع جامعه کشــاورزی از 
دولت مردمی حضرتعالی به ویژه در ســال 
»مهار تورم و رشــد تولید« حمایت قاطعانه 
از کشــاورزان و پیش قراولان امنیت غذایی 
به منظور اســتمرار تولید داخلی و تلاش در 
جهت افزایش ضریب خوداتکایی و تحکیم 
مبانی اســتقلال اقتصادی کشــور به ویژه 
در محصول اســتراتژیک گندم بوده است. 
مع الوصف آنچه در روند برگزاری جلســات 
اخیر شــورای قیمت گــذاری بــه عنوان 
تنها مرجع تعیین قیمــت خرید تضمینی 
محصولات اساســی کشــاورزی بــه وقوع 
پیوسته نشان از عدم رعایت موازین قانونی 
توسط وزارت جهاد کشاورزی در خصوص 
نحوه اداره جلســات و ابلاغ مصوبات شورا 
دارد شــاهد این مدعا مصوبه جلسه مورخ 
۰۶/۰۲/۱۴۰۳ شورای قیمت گذاری است 
که با وجــود رأی گیری قانونــی و تصویب 
مبلغ ۱۶ هزار تومان بــه ازای هر کیلوگرم 
گندم شــامل ۱۵ هزار تومــان قیمت پایه 
به اضافه هــزار تومان بابــت جایزه تحویل 
متأســفانه در مهلت قانونی از سوی وزارت 

مذکور اعلام نگردیده است.
خاطرنشان می ســازد که در تبصره ۲ ماده 
واحده قانــون تضمین خریــد محصولات 
اساســی کشــاورزی اصلاحیــه مــورخ 
۱۲/۰۹/۱۳۹۹ بــه صراحت آمده اســت 
قیمت های مصوب و ســایر مصوبات شورا 
حداکثر ظرف مــدت یک هفتــه از تاریخ 
تصویب توســط رئیس شــورا بــرای اجرا 

ابلاغ و از طریق رســانه ها اعلان می شــود. 
جای تأسف اینجاســت که متعاقب جلسه 
فوق الذکر وزارت جهاد کشاورزی با تشکیل 
مجدد جلســه شــورا و بدون رعایت وجوه 
قانونی مربوط قیمتی به غیر از آنچه مدنظر 
اکثریت اعضــای حاضر در شــورا بوده را به 
عنوان تصمیم نهایی شــورا اعلام نموده که 
این موضوع مورد اعتــراض جدی رئیس و 
اعضای کمیسیون کشــاورزی مجلس نیز 

قرار گرفته است.
در پایان ضمن پرهیز از اطاله کلام با عنایت 
به اهمیت ایجــاد انگیزه برای کشــاورزان 
گندمــکار در تحویل حداکثــری محصول 
تولیدی به دولت و جلوگیری از گســترش 
دلالی و قاچاق احتمالی گندم استدعا دارد 
دستور فرمایند ضمن برگزاری جلسه ویژه 
شورای قیمت گذاری در محضر حضرتعالی 
و با حضور هیأت رئیســه محترم کمیسیون 
کشــاورزی مجلس نســبت به حل و فصل 
موضــوع همــکاری و معاضدت شایســته 

مبذول گردد.«

سرنوشتسازانچهکسانیهستند؟
صاحبــان رأی شــورای قیمت گــذاری و 
اتخاذ سیاســت های حمایتــی محصولات 
اساســی کشــاورزی متشــکل از ۹ عضو 
اســت؛ ۴ عضو از نمایندگان تشــکل های 
مختلف کشاورزی )بنیاد ملی گندم کاران، 
نظام مهندســی کشــاورزی، نظام صنفی 
کشــاورزی و اتحادیه تعاونی های روستایی 
و کشــاورزی ایران(، ۲ کشــاورز خبره در 
محصــولات مختلف کشــاورزی و ۳ عضو 
دولتی )وزیــر جهاد کشــاورزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و رئیس سازمان برنامه و 
بودجه( و همچنین ۲ نماینده از کمیسیون 
کشــاورزی، آب و منابــع طبیعی مجلس 
شورای اسلامی به عنوان عضو ناظر که حق 
رأی ندارند.رئیس شورا بر عهده وزیر جهاد 

کشاورزی است.

واکنشدولت
در ادامــه ایــن پیگیری ها، ســید ابراهیم 
رئیســی، رئیــس جمهــوری در جلســه 
چهارشنبه ۲۷ اردیبهشــت هیأت دولت از 
وزارت جهاد کشاورزی خواست به گونه ای 
برنامه ریزی کند که گنــدم کاران با آرامش 
و اطمینان خاطر نســبت به دریافت حقوق 
خــود، محصولات شــان را تحویــل مراکز 

تعیین شده بدهند. 
سید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری در 
جلســه چهارشــنبه ۲۷ اردیبهشت هیأت 
دولت از وزارت جهاد کشــاورزی خواست 
به گونه ای برنامه ریزی کند که گندم کاران 
با آرامــش و اطمینــان خاطر نســبت به 
دریافت حقــوق خود، محصولات شــان را 

تحویل مراکز تعیین شده بدهند
در ادامه رئیس دفتــر رئیس جمهوری طی 
نامه ای درباره »درخواست بازنگری قیمت 
خرید تضمینــی گندم در شــورای قیمت 
گذاری« خواســتار بررســی مجدد و آنی 
موضوع شــد.این موضوع با مخالف دو عضو 

دولتی شــورا )وزیر امور اقتصادی و دارای 
و رئیس ســازمان برنامه و بودجه( تا امروز 
به نظر منتفــی بوده و در جلســه این هفته 
شــورای قیمت گذاری محصولات اساسی 
کشاورزی قیمت سال زراعی جدید تعیین 

خواهد شد.

سرنوشتکالاهاییکهبهگندم
گرهخوردهاست

با مختومه شدن جلســه تجدیدنظر قیمت 
خریــد تضمینی گندم، موضوع نرخ ســال 
زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ مطرح اســت. در این 
باره برخی از فعــالان، مبلغ هــر کیلو گرم 
گندم را ۲۳ هزار تومــان و بعضی این عدد را 

بیش از ۲۰ هزار تومان می دانند.
تعیین قیمت ۳۲ قلم کالای اساسی شامل 
۱۷ محصول زراعی و ۱۵ قلم باغی در ســال 
زراعی جدید ۱۴۰۲-۱۴۰۳ محور جلســه 
امروز دوشنبه ۲۰ شــهریور شورای قیمت 
گذاری محصولات اساســی کشاورزی بوده 
که هر ســال در نیمه نخست ســال تعیین 
می شود.عموماً نرخ خرید تضمینی گندم در 
مرداد تعیین می شود تا گندم کاران بتوانند 
برنامه ریزی درســتی داشــته باشند. زمان 
کشــت محصولات در مناطق گرمســیر و 
سردسیر متفاوت بوده و گندم کاران کشت 
گندم را در مناطق سردســیر باید زودتر از 
سایر مناطق آغاز کنند؛ بنابراین تعیین نرخ 
جدید خرید تضمینی گندم حداکثر تا پایان 
مرداد ضروری اســت. مناقشه بر سر قیمت 
جدید گندم سبب شده تا تکلیف سایر اقلام 
نیز با گذشــت دوســوم از آخرین ماه فصل 

تابستان همچنان مشخص نباشد.

چقدرگندمتحویلوچقدرپرداخت
شدهاست؟

دیرکرد پرداخــت مطالبات گنــدم کاران 
موضوع دیگری است که گلایه گندم کاران 
را به دنبال داشته است. به طور میانگین در 
سنوات گذشــته پول گندم خریداری شده 
از ســوی دولت ۲۸ روز پرداخت می شد اما 

امسال این تأخیر به چند ماه کشیده است. 
به طور میانگین در ســنوات گذشــته پول 
گندم خریداری شده از سوی دولت ۲۸ روز 
پرداخت می شــد اما امســال این تأخیر به 

چند ماه کشیده است
بر اســاس مصوبه داخلی شــورای قیمت 
گذاری محصولات اساســی کشاورزی در 
سال گذشــته، مقرر شــد حداکثر قیمت 
گندم تحویلی بعد از ۴۸ ساعت انجام شود. 
همچنین در قانون آمده است اگر این تأخیر 
بیش از یک ماه باشد بر اســاس نرخ بانکی 

باید خسارت دیرکرد پرداخت شود.
به گفته عطا الله هاشــمی، رئیس بنیاد ملی 
گندم کاران، گندم تحویلی به دولت تا صبح 
شــنبه ۱۸ شــهریور ۱۴۰۲، ۱۰ میلیون و 
۲۹۱ هــزار تن بوده اســت. مبلغ این حجم 
۱۵۳ هزار میلیارد تومــان )همت( بوده که 
تا این تاریخ ۱۱۰ همت یعنــی معادل ۷۱ 
درصد پرداخت شــد. ۲۹ درصد باقی مانده 
که معادل ۴۳ همت می شــود بنــا به گفته 

مسؤولان به زودی پرداخت می شود.
بنا به گفتــه معــاون امور زراعــت وزارت 
جهاد کشاورزی در روز شــنبه ۱۱ شهریور 
قرار اســت کل پول گندم کاران تأمین و تا 
۱۰ روز آینده )۲۱ شهریور( پرداخت شود. 
البته رئیس ســازمان برنامــه و بودجه هم 
عنوان کرده بود تا نیمه شهریور بخش عمده 
مطالبات گندم کاران پرداخت خواهد شد. 
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران 
هم گفته، مبالغی کــه بابت خرید تضمینی 
گندم پرداخت شده به صورت علی الحساب 
با قیمــت ۱۱ هــزار و ۵۰۰ تومان اســت و 
مابه التفاوت آن به زودی پرداخت می شود، 
در این زمینه ســازمان برنامــه و بودجه در 

حال تدارک تأمین بقیه پول ها است.
گفتنی اســت مطالبات پرداخته شــده در 
برخی مناطق با قیمت پایــه یعنی ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ تومــان بوده و در مناطــق دیگر این 
پرداخت بر اســاس قیمت کامــل یعنی هر 

کیلو ۱۵ هزار تومان انجام شده است.

 معــاون ارزیابــی انطبــاق کالا و نظارت بــر اجرای 
استاندارد سازمان ملی اســتاندارد گفت: مقرر شده تا 
شــهریور ۱۴۰۳ هر خودرویی که نتواند استاندارد ۸۵ 

گانه را رعایت کند از گردونه تولید خارج شود.
به گزارش ســازمان ملی اســتاندارد ایــران، »محمد 
رضا درگاهــی« در گفت وگویــی در خصوص کیفیت 
خودروهای تولیــد داخل اظهار داشــت: تولیدکننده 
مسوول کیفیت خودرو اســت و خودروسازان موظف 

هستند کیفیت را در خودروی تولیدی رعایت کنند.
وی با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد وظیفه نظارت 
بر وزارت صمت را بر عهده دارد، ادامه داد: وزارت صمت 
به عنوان متولی نظارت بر کیفیت خودرو است و باید به 
مردم و سازمان استاندارد پاســخگو باشد، در سازمان 

ملی اســتاندارد ســازمان حمایت از حقوق 
مصرف کننده وجــود دارد.درگاهی با تاکید 
بر اینکه روســیه اســتانداردهای خود را کم 
نکرده اســت، افزود: این موضوع که روسیه 
۴۰ اســتاندارد را کــم کرده از ریشــه غلط 
است و این کشور بالای ۱۲۰ استاندارد برای 

خودروهایش دارد.
در  بازنگــری  حــال  در  خاطرنشــان کرد:  وی 
اســتانداردهای ۸۵ گانه خودرویی هســتیم و ممکن 
است بعد از بازنگری این استانداردها افزایش یا کاهش 
یابد.این مقام مسوول ســازمان ملی استاندارد گفت: 
اســتانداردهای ۸۵ گانه که ۹ مــورد آن در دولت قبل 
تعلیق شده بود، در دولت ســیزدهم رفع تعلیق و مقرر 

شد تا شهریور ۱۴۰۳ هر خودرویی که نتواند 
اســتاندارد ۸۵ گانه را رعایت کند از گردونه 
تولید خارج شــود.وی تصریح کرد: علاوه بر 
این خودروسازان مجبور شده اند تا سه سال 

خدمات پس از فروش ارائه کنند.
معاون ارزیابی انطباق کالا و نظارت بر اجرای 
استاندارد سازمان ملی استاندارد تاکید کرد: 
متولی حوزه خودرو، وزارت صمت اســت نه ســازمان 
استاندارد. بر اساس قانون ســاماندهی خودرو مصوب 
۱۴۰۰ مجلس، متولی این حوزه وزارت صمت اســت و 

سازمان استاندارد فقط وظیفه نظارت را بر عهده دارد.
وی گفت: هر لحظه احســاس کنیــم وزارت صمت و 
خودروساز به وظیفه ذاتی خود عمل نکرده اند، تاییده 

خودروســازان را ابطال یا تعلیق می کنیــم و ما چک 
ســفید امضا به آنها نداده ایم.درگاهی یادآور شــد: به 
عنوان مثال سال قبل باک بنزین یکی از خودروسازان 
مشکل داشت که خودروساز موظف شد کل خودروها 
در سراسر کشور را فراخوان دهد تا این وضعیت مجدد 
چک شــود.در ادامه این برنامه، »رســول سلیمانی« 
کارشــناس حوزه خودرو گفت: پاییــن بودن کیفیت 

خودرو به سیاست های صنعتی کشور برمی گردد.
وی بیان داشت: اگر خودروساز محصول قدیمی تولید 
کند سود بیشــتری نصیبش می شــود و دیگر هزینه 
تحقیق و توســعه نمی دهد.ســلیمانی تصریح کرد: 
خودروســازان انگیزه و توان مالی لازم برای ســاخت 

خودروی جدید ندارند.

استاندارد

ج می شوند وهای فاقد استانداردهای ۸۵گانه از چرخه تولید خار معاون سازمان ملی استاندارد:خودر
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تهدید دانشگاه، تهدید ایران
اخیرا بحث اخراج اساتید از دانشــگاه ها در محافل  حســینآخانی
خبری و شــبکه های اجتماعی داغ است. لازم دانســتم به عنوان یک 
دانشــگاهی که دغدغه جدی علم و محیط زیست ســرزمینم را دارم 

نکاتی را مطرح کنم.
البته به دلیــل جایگاه شــغلی اعتــراف می کنم کــه نمی توانم همه 
واقعیت ها را آنطور که لازمه اطلاع رســانی حرفه ای و شــفاف اســت، 
بگویم. مــن کلمه »خروج« را به جــای »اخراج« انتخــاب کرده ام که 
در برگیرنده مجموعه ای از اتفاقاتی اســت که منجر به اخراج رســمی 
)که اتفاقا بسیار کم اســت(، حذف اداری و گزینشی، وجود سهمیه ها، 
محدودیت امکان اســتخدام و یا محدود بودن نیازهای پژوهشی افراد 
مســتقل، وجود رانت و رابطه در گرفتن امکانات، عدم برخورد و حتی 
حمایت از برخی متقلبان و مقاله ســازان علمی شده و سالهاست باعث 
خروج ، حذف و یا دلســردی بسیاری از اســتعدادها از دانشگاه ها شده 
اســت. نکات زیر، بخشــهایی از فرایند چند وجهی منجر به فرسایش 

علمی در کشور است که آن ها را یادآور می شوم:
۱.  در همه دنیا یافتن شغل در دانشــگاه کار سختی است. در بسیاری از 
کشورها فقط با بازنشسته شــدن و یا افتتاح یک دانشکده و یا موسسه 
پژوهشــی اســت که فرد و یا افرادی امکان اســتخدام پیدا می کنند. 
دانشــگاهها برای حفظ اســتانداردهای علمی خود، شــرایطی دارند 
که بهترین ها را از هــر نقطه جهان و با هر ملیت و عقیده ای اســتخدام 
می کنند. اســتخدام اســتاد تمام و بــکار گیری رتبه هــای پایین تر و 
محققان کوتاه مدت قراردادی، در کشــورها و دانشــگاه های مختلف 
تفاوت هایی دارد. یعنی جز اســتادان با تجربه، اغلب اســتخدام ها در 

دانشگاه  های معتبر موقتی و کوتاه مدت است.
۲.   استخدام در دانشگاه های ایران یکی از خاص ترین ها در جهان است. 
وارد شدن به آن بســیار سخت و اتفاقا خارج شــدنش هم سخت است. 
ضمن اینکه اســتخدام فرد غیر ایرانی عملا غیر ممکن است، هموطنان 
نیز باید خودی بودن و یا بی خطر بودن خود با عبور از سه سد مهم اثبات 
کنند: خوشبختانه ســد علمی برای افراد کم نفوذ و مستقل با بالاترین 
حد استاندارد اعمال می شــود. مثلا اگر افرادی چون مریم میرزاخانی 
متقاضی استخدام در دانشگاههای کشــور بودند ممکن بود به دلیل کم 
بودن مقالات، شانسی برای اســتخدام و تبدیل وضعیت نداشته باشند. 
سد دوم نفوذ استادان با ســابقه اســت. با توجه به نبود بودجه و امکان 
استخدام همکار در آزمایشگاه های پژوهشی، تنها راه داشتن یک همکار 
همراه، جذب فردی نزدیک به اســتاد است. شــکل گیری هسته های 
باندی و حسادت ها در گروه ها و دانشــکده ها، گاهی مرزهای حرفه ای و 
اخلاقی را به طور حیرت انگیزی جابجا می کنند. سد سوم سخت گیری 
های گزینشی است. در همان ابتدا مثلا اگر خانمی با هنجارهای پوشش 
بسیار سختگیرانه )که در ســالهای اخیر حتی مجبور به پوشیدن چادر 
بودند( موافق نباشــد در همان ابتدا حذف می شود. اگر هم کسی منتقد 
باشد، طبیعی اســت که شانس استخدامش بســیار پایین است. نتیجه 
این سه سد در یک کلام، استخدام افرادی بی خطر که نه مزاحم و رقیب 

جدی برای همکاران با سابقه باشند و نه منتقدی برای سیستم.
۳.  جذب غیر معمــول - بدون طی کردن مســیرهای معمولی و یا دور 
زدن مسیرها با نفوذ مقامات بالاتر، انتقال افراد سیاسی از دانشگاه های 
کم اعتبار به دانشــگاه های معتبر و ســپس ســپردن مسئولیت های 
مهم به آنها - متاســفانه پدیده شایعی در دانشــگاه های بزرگ است. با 
کمک ســهمیه ها، همچنان افراد با توان علمی کم به دانشگاه ها تزریق 
می شــوند. برای نمونه برخی ابتدا با سهمیه کارشــناس  وارد دانشگاه 
می شــوند، ســپس با گرفتن دکتری – که این روزها بسیار آسان است 
- بدون طی کــردن روند معمول بــه راحتی و با بی عدالتــی با تبدیل 

وضعیت، عضو هیئت علمی می شوند.
۴.  اصلاحات بعد از دوم خرداد ۱۳۷۶ باعث بازگشــت شمار ملموسی 
از فارغ التحصیلان به کشــور و جذب آنها در دانشگاه ها شد. موج مقاله 
نویسی و انجام پژوهش های دقیق و ســطح بالا با توسعه همکاری های 
بین المللی و توسعه دوره های دانشــجویان کارشناسی ارشد و دکتری 
باعث جهش علمی در دهه ۸۰ و ۹۰ شــد. علیرغم آســیب های جدی 
مانند افزایش تقلبات و انحرافات فراوان، پیشرفت های شگرفی در علم 
ایران ایجاد شد. متاســفانه ســاختار ناتوان مدیریت کشور – که اغلب 
مدیر دکترهایی که بدون زحمت دکتر شــده اند - باعث شــد که بدنه 
تصمیم ساز و بودجه ای کشور، ارزش این تحول را درک نکرده و با تاکید 
بر آمار و پزُهای بیهوده دچار توهم رشــد در ایران شــوند. آنها متوجه 
نبودند که اگر این سرمایه های ارزشمند انســانی حفظ نشوند همگی 
مانند نهال هایی هســتند که اگر آبی نباشد خشــک می شوند. اگر چه 
برخی از آنها جذب دانشگاهها شدند ولی با دست خالی نمی  توان کاری 
انجام داد. شمار بیشــتر، بخصوص افراد مســتعدتر رفتن را به ماندن 
ترجیح دادند. این روند به حدی شــدت گرفت که مقاله نوشتن نه برای 
انتشــار نتایج پژوهش، بلکه برای تقویت رزومه، اولویت دانشجویان و 

اساتید تازه استخدام شده گردید.
۵.  در غرب با کادر کم ولــی با پروژه هایی که بودجه هــای کلان دارد، 
موسسات دانشگاهی و پژوهشــی را اداره می کنند. سیاست آنها بستن 
قراردادهای کوتاه مدت مانند دانشجوی دکتری و پسادکتری است که 
هم جوانند و هم انگیزه لازم برای ماندن در کشور میزبان را دارند. ناامید 
شدن از بهبود شرایط زندگی، تشــدید تحریم ها و بستن همه راه های 
ارتباط با خارج، نیاز بــازار کار و مهاجرت جهت حفــظ جمعیت فعال 
در غرب سبب شد که خروج مســتعدان فرصت برد-برد-بردی ایجاد 
کرد. در این فرایند اولا فرد متقاضی در کشوری با سطح رفاه و امکانات 
مناسب زندگی کرده و نهایتا پاسپورت معتبری به دست می آورد )برد 
اول(، کشور خارجی نیروی مســتعد و تحصیل کرده را درست در اوج 
بهره وری، استخدام و برای حفظ جمعیتش بدست می آورد )برد دوم(. 
حاکمان جناح گرا از شــر این آدم های پر مدعا و پر خرج و ناهماهنگ با 

سیستم راحت می شوند! )برد سوم(.
۶.  رقابت در دانشــگاه ها برای ارتقاء و تبدیل وضعیت همیشه بالاست. 
اما برای رقابت باید هم مقاله داشته باشی و هم بتوانی امتیازهای دیگر 
مانند فارغ التحصیلان تکمیلی را کسب کنی. بودجه های پژوهشی به 
حدی شرم آور اســت که گاهی عددش حتی برای من به عنوان استاد 
تمام بهترین دانشگاه کشور با ۲۵ سال سابقه تولیدات علمی پیوسته به 
اندازه چند شب کار کردن در اسنپ هم نیست. بودجه های سازمانهایی 
مانند صندوق حمایت از پژوهشــگران محدود و گاهی غیر عادلانه در 
فرایندهایی به ظاهر آکادمیک ولی با چند لایه زد و بند به افراد خاصی 
می رسد. دانشجویان تحصیلات تکمیلی که نه حقوقی دارند و نه دارای 
امکانات مناسب آزمایشگاهی، بایســتی مانند همپایان خارجی خود 
در بهترین مجلات مقاله منتشــر کنند. اگر هم کارشــان طول کشید 
استاد و یا دانشــجو با تیغ اضافه ســنوات چنان نقره داغ می شوند که 
فقط نمونه اش را در ایران می توان سراغ گرفت. واحد گرانت پژوهشی 
دانشــگاه تهران در دو دهه اخیر همان ۲۰۰ هزار توان باقیمانده است! 
در حالیکه حقوق ما ۱۰۰ برابر شده است!؟ این نوع رفتار با قشر تحصیل 
کرده تحقیر مطلق آنهاست. در حالیکه هزینه ها به حدی افزایش یافته 
و شــدت تحریم ها به حدی بالاســت که حتی برای من اســتاد امکان 
دریافت یک جلد کتاب از خارج عملا ممکن نیســت. من بارها مجبور 
بودم برای خرید مواد مورد نیاز به خارج بیایم و با شرایط بسیار دردناک 
و ریسک بالا نیازهای پژوهشــی و تحقیقات دانشجویانم را تامین کنم. 
در حال حاضر این راهها هم دو ســویه بسته شــده است. طبیعی است 
که تحمل این فشــار هم دانشــجو را خُرد می کند و هم استاد را. کافی 
است بررســی کنید که اغلب فارغ التحصیلان آنقدر در دوران کار خود 
آزار می بینند که دیگر از دیدن دانشــگاه و استادشان نه تنها خوشحال 

نمی شوند که برای آنها یادآور تلخترین دوران زندگیشان است.
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معاون پژوهشــی وزیر علوم گفت: مقام معظم رهبری 
با تخصیص ســهمیه ۵۰۰ امریه ســربازی برای دوره 
پسادکتری موافقت کردند. پیمان صالحی در اجلاس 
رؤسای دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی، پژوهشی 
و فناوری کشــور با تاکید بر موضوع اخلاق در پژوهش 
گفت: در این حوزه وضعیت خوبی داریم اما باید رؤسای 

دانشگاه ها متناسب با نیازهای روز اگاهی پیدا کنند.
وی به اهمیت نمایه شدن مجلات علمی در پایگاه های 
نمایه ســازی بین المللی اشــاره کرد و افزود: در بین 
مجلات ایرانی که ۱۴۹۰ عنوان است بیشترین مجلات 
در حوزه علوم انســانی با ۸۲۷ عنوان بوده اســت، اما این 

نشریات در حوزه های بین المللی کمتر منعکس شده اند.
صالحی تصریح کرد: امروز نشــریات علمی ما در پایگاه 
اســکوپوس رتبه ۱۵ جهانی را دارنــد. همچنین رتبه 
تولید علم در جمهوری اســلامی ایران ظرف ۲۵ سال 
از رتبه ۵۸ به ۱۵ رســیده و از این  جهت مهم است که 
حفظ رشد شــتاب علمی یکی از تأکیدات مقام معظم 

رهبری در برنامه هفتم توسعه در حوزه علم 
و فناوری است.

معاون پژوهشــی وزارت علوم ادامــه داد: از 
طریق نمایه ســازی مجلات در ســطح بین 
المللــی، باید علاوه بر تمرکــز روی مجلات 
علوم انسانی روی گسترش زبان فارسی برای 

تحقق مرجعیت علمی تمرکز کنیم.
صالحی گفــت: ۳۵ مجلــه وزارت علوم طی ۲ ســال 
گذشته در اســکوپوس نمایه شــده اند که ۳ نشریه از 
دانشگاه آزاد و ۱۲ نشریه از آن زبان فارسی است و قبل 
از دولت ســیزدهم این رقم ۱۰۱ بوده که ۳۵ نشریه در 

دولت جدید به آن اضافه شده است.
وی اضافه کــرد: نمایه ســازی یکــی از اولویت های 
ماســت و بین ۱۰۰ تا ۳۰۰ میلیــون تومان از مجلاتی 
که نمایه های بیــن المللی دریافت کــرده اند حمایت 
کرده ایم اما برخی از دانشگاه ها هنوز این مبلغ را هزینه 
نکرده اند. همچنین در سال جاری مجلات فارسی که 

نمایه بین المللی شــوند ۵۰۰ میلیون تومان 
و مجــلات خارجــی ۳۰۰ میلیــون تومان 

حمایت شوند.
وی افزود: بــرای پایان نامه ها و رســاله های 
دکتری نیاز محور که از ســامانه نان برگرفته 

شده باشند پژوهانه تعلق می گیرد.
صالحــی اضافــه کــرد: پــس از یکســال 
پیگیری های وزارت علوم اخیراً مقــام معظم رهبری 
تصویب کردند تا ســهمیه ۵۰۰ امریه سربازی در دوره 
پستاک اجرا شود و این موضوع برای اولین اولین بار در 
کشور اجرا شده اســت.وی افزود: در کشوری که تعداد 
دانشجویان ارشد و دکتری زیاد اســت باید آئین نامه 

اجرایی قانون پیشگیری و مقابله با تقلب اجرا شود.
صالحی بــه بحــث اســتفاده از هــوش مصنوعی و 
کاربردهای مختلف آن پرداخــت و گفت: ورود هوش 
مصنوعی به حوزه های علمی در جهان باعث توســعه 
مقالات علمی شــده اســت، اکنون برخی ناشــران از 

نویسندگان مقالات می پرسند آیا از هوش مصنوعی در 
نوشتن مقاله استفاده کرده اند یا خیر. بنابراین مسائل 
مختلفی وجود دارد. ما در حال رصد این موضوع برای 
کار کردن به شیوه اخلاق حرفه ای از طریق استفاده از 
کاربردهای هوش مصنوعی هستیم و این موضوع باید 

در کمیته اخلاق وزارت علوم بررسی شود.
معاون پژوهشــی وزارت علوم اضافه کرد: ریترکشــن 
)ســلب اعتبــار از مقالات( بــه علت عــدم آگاهی به 
شــیوه عمدی یا ســهوی وجود دارد و اگر اطلاعاتی از 
آن نداشــته باشیم با مشــکل مواجه می شــویم. باید 
اعضای هیئــت علمی در ایــن زمینه آگاهــی خود را 
افزایــش دهند.صالحی افزود: حفظ رشــد تولید علم 
در کشــور از تأکیدات مقام معظم رهبری اســت که 
اگر سیاستگذاری مناســبی در این زمینه انجام نشود 
نتیجه موفقیت آمیــزی نمی بینیــم؛ بنابراین باید از 
ظرفیت هــای قانونی بــرای تحقــق مرجعیت علمی 

استفاده شود.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران با اشاره 
به انعقاد تفاهم نامه وزارت دفاع و شهرداری تهران برای 
ایجاد خط تراموا، گفت: شهرداری باید مطالعات اجرای 
این طرح و لایحــه ایجاد تراموا در تهران را به شــورای 
شهر ارائه کند و این موضوع باید به اطلاع شورای شهر 

می رسید.ســوده نجفی، با اشــاره به تفاهم نامه اخیر 
وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح با شهرداری 
تهران در خصوص احداث تراموا در شهر تهران، گفت: 
بر اســاس این تفاهم نامــه که به امضــای وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح و شــهرداری تهران رسیده 

اســت قرار اســت خط یک تراموای تهران حد فاصل 
میدان آزادی تا سه راه تهرانپارس با همکاری سازمان 
صنایع الکترونیک ایران و شهرداری تهران انجام شود 
که طول این خط حدود ۳۴ کیلومتر است که با ۲۸ رام 

قطار در این خط تردد خواهند داشت.

وی ادامه داد: ایــن تفاهم نامه در شــرایطی به امضاء 
رسیده است که شــهرداری هنوز نه مطالعات اجرای 
این طرح و نه لایحه ایجــاد تراموا در تهران را در اختیار 
شورای شهر قرار نداده است و باید ابتدا این موضوع به 

اطلاع شورای شهر می رسید. 

علوم

تراموا

خریدار اولین گــزارش هفتگی وزارت 
بهداشت از وضعیت کووید در کشور، نشان 
می دهد کــه باید بــه فکر مقابله با شــیوع 
بیماری های ویروسی در آستانه فصل پاییز 

باشیم.
 در آستانه شــروع فصل پاییز و سرد شدن 
هوا، زنگ خطر شیوع بیماری های ویروسی 
به گوش می رسد و به نظر می رسد با تزریق 
واکسن آنفلوانزا، علاوه بر افزایش ایمنی در 
برابر ویروس آنفلوانزا، ایمنی زایی بدن خود 
را در مقابل ســایر بیماری های ویروسی نیز 

تقویت کنیم.
فرهاد مددنژاد پزشــک و پژوهشگر حوزه 
دارو، گفــت: آنفلوانــزا یک بیمــاری حاد 
دستگاه تنفسی است که به وسیله تیپ های 
مختلف ویــروس آنفلوانزا ایجاد می شــود. 
ویروس آنفلوانــزا می تواند منجر به بیماری 
متوسط تا شدید در افراد شود. این بیماری 
حتی می توانــد برای برخی از افراد بســیار 
کشنده باشــد. ویروس آنفلوانزا در افرادی 
که بیمــاری زمینه ای و یا سیســتم ایمنی 
ضعیف تــری دارند، بیماری شــدیدتری را 

ایجاد می کند.
وی افزود: تزریق واکسن آنفلوانزا بهترین و 
مؤثرترین راه پیشگیری از ابتلاء به آنفلوانزا 

و خطرات بالقوه ناشی از این بیماری است.
مددنــژاد گفــت: کمیته واکسیناســیون 
کشــوری آمریکا، واکسیناســیون سالانه 
را بــه عنــوان مؤثرترین راه پیشــگیری از 
آنفلوانزا برای تمام افراد بالای ۶ ماه توصیه 
می کنــد. بهترین زمــان تزریق واکســن 
آنفلوانزا، دهم شــهریور تا دهم آبان است؛ 
اگر واکسیناسیون در این بازه زمانی امکان 
پذیر نبود توصیه می شــود که تا پایان دی 

ماه حتماً تزریق صورت گیرد.

وی افــزود: تزریــق واکســن آنفلوانزا در 
گروه هــای پرخطــر از جملــه بیمــاران 
دیابتی، آســم ، بیماری های انسدادی ریه 
COPD، بیماران مبتلا به نارســایی مزمن 
کلیوی، بیماران ســرطانی، بیماران مبتلا 
به اختلالات قلبــی عروقی و افــراد مبتلا 
به اختــلالات خودایمنی؛ ضروری اســت. 
کودکان، زنان باردار و افراد سالمند به ویژه 
بالای ۶۵ ســال از دیگــر گروه های پرخطر 
کاندید ضروری دریافت واکســن آنفلوانزا 

هستند.
مددنژاد با اشــاره به تولید واکسن آنفلوانزا 
در داخل کشــور، گفت: واکسن تولید شده 
توســط متخصص دانش بنیان کشورمان 
یک واکسن نوترکیب چهار ظرفیتی حاوی 

ذرات پروتئینی ویروســی است که در برابر 
بیماری های ناشی از ویروس های زیرگروه 
A و B آنفلوانــزا بــه صورت فعــال، ایمنی 
زایی ایجاد می کند که بر اساس سویه های 
اعلامی ســازمان بهداشــت جهانی برای 

امسال تولید شده است.
وی افزود: واکســن نوترکیب تولید داخل 
فاقد هــر گونه پروتئین با منشــأ تخم مرغ، 
آنتی بیوتیــک و یا مواد نگهدارنده اســت. 
این واکسن به دلیل فرایند تولید نوترکیب 
با فناوری بالا، حساســیت زایــی کمتری 
نســبت به واکسن های تولید شــده بر پایه 
تخم مرغی موجود در ایــران دارد. از دیگر 
مزایای مهم این واکسن نوترکیب می توان 
به خلوص ۹۵ درصدی، محافظت ۳۰ درصد 

بیشــتر در برابر ویروس آنفلوانزا، استفاده از 
پروتئین های ویروســی و عدم اســتفاده از 
تخم مرغ و تولید با فنــاوری جدید و به روز 

دنیا اشاره کرد.
در همیــن حال، محمدامیــن قبادی عضو 
هیــأت مدیره انجمــن تولیــد کنندگان و 
صادرکنندگان محصــولات بیوتکنولوژی 
پزشکی ایران، با عنوان این مطلب که درمان 
گران ترین بخش ســلامت اســت و سهم 
بزرگی از بودجه سلامت را به خود اختصاص 
می دهد، گفــت: در این میــان دارو یکی از 
ارکان و پایه های اصلی مســیر درمان است 
که برای تولید یا واردات آن حجم بالایی ارز 

و نقدینگی صرف خواهد شد.
وی افزود: ایــران از حدود ســه دهه پیش 

یعنی اوایل دهه هفتاد وارد صنعت داروهای 
بیوتکنولوژی شد و خیلی زود توانستیم این 
دانش را در کشــور بومی سازی کنیم و حالا 
ایران چهارمین کشور در آســیا است که از 
نظر نــوع دارو و تکنولوژی تولید توانســته 
جایگاه خاصی پیدا کنــد و در جهان نیز در 
ردیف ۲۰ کشور برتر تولید کنندگان موفق 

دنیا هستیم.
قبادی با اشــاره به جایگاه ایــران در تولید 
داروهایی با فناوری بالا، گفت: متأســفانه 
واردات برنامه ریزی شــده برخــی داروها 
و واکســن های خارجی کمــر تولید کننده 
داخلی را خم کرد و شکســت. امروز صنعت 
بیوتکنولــوژی در ایران آمــاده تولید انواع 
دارو و واکسن است، اما به شرطی که جلوی 
واردات هدفمنــد همیــن داروهایی که در 

کشور تولید می شود، گرفته شود.
وی افزود: تولید واکســن آنفلوانزا در کشور 
جز مهم ترین اولویت هــای دولت هایی که 
طی دو دهه اخیر تصدی امــور را عهده دار 
بودند، محســوب می شــد. لطف خداوند و 
همت جوانان دانش آموخته در کشــورمان 
باعث شــد تا بتوانیم در سال ۱۴۰۰ واکسن 
آنفلوانزا را در مجموعه دانش بنیان تولید و 
عرضه کنیم و امســال ســومین سال تولید 
موفق این واکســن در کشــور اســت اما از 

حمایت جدی خبری نیست.
قبادی ادامه داد: وقتی وزارت بهداشــت به 
تولید کننده درخواســت ۱.۲ میلیون دوز 
واکســن آنفلوانزا می دهد اما ناگهان اعلام 
می کند کــه فقط نیمی از این درخواســت 
را می خواهد و برای ۵۰۰ هزار دوز واکســن 
آنفلوانــزا بودجه و توان مالــی جهت خرید 
دارد، چه سرنوشتی برای این حجم زحمات 

و سرمایه ملی پیش خواهد آمد.

خریدار رئیس ســتاد مرکــزی ثبت نام 
دانش آمــوزان وزارت آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکه تا کنون ۹۱ درصد دانش آموزان 
ایرانی ثبت نام خــود را در مدارس تکمیل 
کرده اند، گفــت: برای مهر امســال منتظر 
حضور ۱۶ میلیــون و ۷۰۰ هزار دانش آموز 

در مدارس و در پایه های مختلف هستیم.
ســید مجتبی هاشــمی، با اشــاره به رشد 
ثبت نام دانش آموزان در مــدارس با توجه 
به نزدیک شــدن روزهای منتهــی به آغاز 
ســال تحصیلی ۱۴۰۳ـ ۱۴۰۲، اظهار کرد: 
آمار ثبت نام دانش آموزان در مدارس رشد 
نسبتا خوبی داشته است و دانش آموزان در 
حال تکمیل ثبت نام خود هستند. مجموعا 
تا کنون ۹۱ درصد دانش آمــوزان در تمام 
پایه ها یعنــی از اول ابتدایی تا پایه دوازدهم 

ثبت نام خود را تکمیل کرده اند.
وی درباره چرایی ثبت نــام نکردن برخی از 
دانش آموزان توضیح داد: بخشی از افرادی 
که ثبت نام نکرده اند دانش آموزانی هستند 
که منتظر آمدن نتایج و نمــرات امتحانات 
شهریور ماه هستند تا بتوانند ثبت نام کنند 
و یا مراتب هدایت تحصیلی آنها مانده است 
لذا باید گفت این آمــار ۹۱ درصدی از ثبت 
نام های انجام شــده در این بخش از ســال 

کاملا طبیعی است.
 هاشــمی با بیان اینکه ۱۴ میلیون و  ۷۷۰ 
هزار و ۲۸۱ دانش آموز در پایه های مختلف 
تحصیلی ثبت نام خــود را تکمیل کرده اند، 
درباره ثبت نام کلاس اولی ها نیز ادامه داد: 
۸۸ درصد کلاس اولی ها ثبــت نام خود را 

کامل کرده اند.
رئیس ســتاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان 
وزارت آموزش و پرورش در عین حال تاکید 
کرد: فرآیند ثبت نــام همچنان ادامه دارد و 
ما حتی ثبت نام را در طول ســال هم انجام 
می دهیم چراکه برایمان مهم اســت دانش 
آمــوزان در  چرخه آموزش باقــی بمانند و 

بازمانده از تحصیل نشوند.
وی درباره آمــار تعــداد کل دانش آموزان 
امســال نیز افــزود: برای اول مهــر منتظر 
حضور ۱۶ میلیــون و ۷۰۰ هزار دانش آموز 

در کل پایه ها هستیم.
 

اتباعخارجیبرایثبتنامنباید
بهمدرسهپولدهند

هاشــمی درباره آخرین آمار ثبت نام دانش 
آموزان اتبــاع خارجی نیــز تصریبح کرد: 
امسال هماهنگی با ســازمان ملی مهاجرت 
خیلی خوب بــود. میانگین ثبــت نام اتباع 

خارجی تا کنون ۷۵ درصد است؛ به عبارت 
دیگر ۳۵۶ هزار دانش آمــوز اتباع خارجی 
ثبت نام خود را انجــام داده اند. درباره تعداد 
کل دانش آموزان اتبــاع خارجی نمی توان 
آمار دقیقی داد چراکه بــه دلیل مهاجرت 

آمار این دانش آموزان متغییر است.
رئیس ســتاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان 
وزارت آموزش و پرورش در پاســخ به اینکه 
آیا مدارس مجاز هســتند از اتباع خارجی 
برای ثبــت نام و بــه هنگام ثبت نــام پول 
دریافت کنند؟، گفت: اینکه در بدو ثبت نام 
از اتباع خارجی پول دریافت شود، خیر مجاز 
نیستند اما در طول سال تحصیلی این دانش 
آموزان نیــز همانند دانش آمــوزان ایرانی 
بوده و باید در این بحث مشــارکت  کنند اما 
مدارس مجاز نیســتند به هنــگام ثبت نام 
رقمی را برای »شهریه« از این دانش آموزان 

دریافت کنند.
وی همچنین تاکید کرد: اگر اتباع خارجی 
شــاهد این تخلفــات بودند بــه آموزش و 
پرورش اطــلاع دهند، ما موضــوع را حتما 

بررسی می کنیم.
هاشــمی در پاسخ به ســوال دیگر مبنی بر 
اینکه برخی مدارس بــه دانش آموزان اتباع 
خارجی اعــلام می کنند که مــا برای ثبت 

نام شــما جا و فضا نداریم، گفــت: بالاخره 
محدودیتــی از حیــث زیر ســاخت ها در 
شــهرهای بزرگ داریم. اگر این دســته از 
دانش آموزان نتوانســتند ثبــت نام خود را 
انجام دهنــد باید به ســتادهای ثبت نام در 
مناطق آمــوزش و پــرورش مراجعه کنند. 
ســتادهای ثبت نام نزدیک ترین مدرسه  که 
امکان ارائه خدمات به ایــن دانش آموزان را 
دارند به آنها معرفی می کنند.رئیس ســتاد 

مرکزی ثبــت نــام دانش آمــوزان وزارت 
آموزش و پــرورش در پایان ســخنان خود 
یادآور شــد: مجموعــا از اول آغــاز ثبت نام 
مدارس تا این لحظه در سطح کشور ۷۹ هزار 
و ۹۳۲ مــورد بازدید از مدارس انجام شــده 
اســت و از ۷۱ درصد مدارس کشــور بازدید 
کرده ایم با ایــن حال اگر خانواده ها شــاهد 
تخلفاتی در حین ثبت نام بودند، حتما موارد 

را به ما اعلام کنند تا بررسی کنیم.

تخصیص ۵۰۰ سهمیه امریه سربازی به محققان پسادکتری

مطالعات تراموا به شورای شهر نیامده است
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۷.  نارامی های سیاسی ســال های ۹۰، ۹۸ و ۱۴۰۰ و تشدید فشارهای 
کشــنده تحریم و تورم منجر به تحولات عمیقی در نســل جوان شد. 
شکست دولت روحانی در حل مشکلات اقتصادی و روابط بین الملل و 
یک دست شدن قدرت ضربه سختی به روح و روان جامعه زده و دلزدگی 
و نومیدی بخش مهمی از مردم، بخصوص قشــر تحصیل کرده را سبب 
شده است. در همین ۲-۳ سال اخیر بســیاری از همکاران دانشگاهی 
که حتی اســتخدام رسمی هم هســتند، یا به دنبال یافتن فرصت های 
شغلی در خارج از کشــورند و یا با درخواست بازنشســتگی زودرس و 
مرخصی بدون حقوق بی سر و صدا از دانشــگاه خارج می شوند. اگرچه 
آمار رسمی وجود ندارد، ولی در دانشگاه تهران نزدیک ۵۰ عضو هیئت 
علمی رفته اند و من خبر موثق دارم که چند برابــر آنها در حال تدارک 
رفتن هستند. اعضای جوانتر هیئت علمی با حقوق ناچیز امکان تدوام 
زندگی و کار علمی ندارند و طبیعی است از این فرصتها بیشتر استفاده 
خواهند کرد. عملا هیچ فارغ التحصیلی از دانشگاه های معتبر خارجی 
تمایل به برگشت به ایران ندارد و اگر هم گاهی این اتفاق می افتد دلایل 

دیگری دارد.
۸.   نگاه امنیتی و فشار به دانشــگاهیان ایرانی هم از طرف داخل و هم از 
طرف خارج به حدی افزایش یافته است که برای نمونه امکان بردن یک 
نمونه خاک برای تحقیق عملا وجود ندارد. کشــوری که کشتی کشتی 
خاکــش و معادنش می رود و هــزاران هکتار از مراتــع و جنگل هایش 
می سوزد و یا با یک طوفان و یا سیل میلیاردها تن خاکش نابود می شود، 
اگر دانشجو و یا عضو هیئت علمی بخواهند طبق قانون حفاظت خاک، 
برای پژوهش درخواســتی برای جابجایی چند گرم خاک و یا یک ذره 
گیاه داشته باشند با آنها برخوردهای امنیتی سنگینی می شود که عملا 
مجبور به کنار گذاشتن تحقیق خود می شــوند. حتی انجام سفرهای 
علمی به داخل و خارج اغلب حساســیت این نهادها را ســبب می شود. 
جالب است اخیرا سفر من به انگلیس برای رونمایی کتاب منتشره شده 
توسط دانشگاه با مخالفت معاونین و مدیر کلی مواجه شد که هر دو فارغ 
التحصیل انگلیس بودند! متاســفانه ما به راحتی مورد سوء ظن و حتی 
تهمت قرار می گیریم. این نگاه فقط منحصر به داخل نیست، در خارج از 

کشور به عنوان ایرانی حتی به خرید کتاب ما هم مشکوک اند.
۹.   متاسفانه افراد مستقل هیچ دسترسی به منابع مالی برای تحقیقات 
علمی و پیشبرد اهداف خود نیستند. اگر شما عملکرد دستگاه دولتی را 
نقد کنی امکان دست یابی به منابع مالی برای تحقیق را نخواهی داشت. 
شما یا باید وابستگی سیاسی و جناحی داشته باشی و یا با روابط ناسالم 
بین دانشگاه و صنعت و دستگاه های دولتی اقدام کنی. نمونه آن پروژه 
باغ گیاهشناســی تهران بود که بعد از ۲ دهه تلاش بــا روی کار آمدن 
دولت جدید و شهردار جدید متوقف شــد و حداقل ضرر آن برای کشور 
از دست دادن ۵ متخصصی بود که بنا بود در اولین مرحله این کار بزرگ 

را شروع کنند.
۱۰.  سطح علمی دانشــجویان کارشناسی و کارشناسی ارشد و دکتری 
به حد ناباورانه ای افت کرده اســت. من از زبان برخی قبول شــدگان 
کارشناسی ارشد رشــته تخصصی خودم شــنیدم که آنها با رتبه های 
بســیار کم و درصدهای بســیار ناچیز به راحتــی در دوره های روزانه 
دانشــگاه تهران قبول می شــوند. تقریبا اغلب همکاران رشــته های 
مختلف بــه این افت شــدید و بی انگیزگــی در دانشــجویان اعتراف 

می کنند.
نتیجه گیری: ناچارم که بندهای این یادداشــت را محــدود کرده و به 
عنوان نتیجه گیری تاکید کنم که اوضاع دانشــگاهها خوب نیست. اگر 
حاکمیت اقدام به حل مشــکلات کلان سیاسی، اقتصادی، بین المللی 
و محیط زیســتی نکند، جامعه از وجود افراد مســتعد و متخصص در 
بسیاری از زمینه ها محروم شــده و این افت به نفع هیچ جریان سیاسی 
در ایران نیســت. نتیجه این افت از دست دادن ســرمایه های انسانی 
کشوری اســت که ۴ دهه در مقابل انواع فشــارها از جنگ و تحریم تا 
شرایط سخت محیط زیســتی از خود مقاومت و خویشتن داری نشان 
داده اســت. شــما تا ابد نمی توانید از یک پیکری که به او غذای ســالم 
نمی دهید انتظــار توان ادامــه کار بدهید. رفتاری کــه حاکمان با بی 
درایتی با سرمایه  های انسانی کرده اند، بسیار شــبیه رفتاری است که 
با محیط زیست این کشــور کرده اند. بهره کشــی ناپایدار از سرزمین 
نتیجه اش آســمان پر از گرد و خاک، خشــکی دریاچه هــا و رودخانه 
های چون ارومیه و بختگان و کارون، فرونشســت زمین، کمبود منابع 
آبی و از هم گســیختگی طبیعی در شرایط ســخت افزایش دمای کره 
زمین، چنان کشــور را در گیر بحران کرده اســت که حــل آنها از توان 
یک اقلیت کوچک و یک جناح سیاســی با نگاه ســختگیرانه به زندگی 
انسان  ها در قرن ۲۱ خارج اســت. نخبگان که هیچ، مردم عادی نیز اگر 
به دلایل سیاسی و اجتماعی هم نخواهند از کشور بروند، تحمل شرایط 
زیستی و اقتصادی، آنها را مجبور به رفتن می  کند. همین روزها که این 
نوشته را نوشتم، در برلین شــاهد حضور پر شمار هموطنانی هستم که 
سرزمینشان را ترک کرده اند. طبیعی است که دانشمندان و مستعدان 
ناامید با دلی پر خون شــاید برای نجات فرزندانشــان هم شده، چنین 

کنند. من حرفی ندارم، فقط ایران را دریابید.

بازگشت راهبه ترسناک به سینما
قســمت دوم فیلم ترســناک »راهبه« در نخســتین هفته اکران در 
سینماهای آمریکا با فروش ۳۲.۶ میلیون دلاری در صدر جدول فروش 
قرار گرفت.»راهبه ۲« که نهمین قســمت از سری فیلم های »احضار« 
محسوب می شود از محل ۳۷۲۸ سالن ســینمایی در آمریکا به فروش 
۳۲.۶ میلیون دلاری دســت یافت تا بــا کنار زدن فیلــم »اکولایزر«، 

صدرنشین گیشه سینمای آمریکا شود.

»اکولایزر ۳« که تنها هفته گذشته صدرنشین گیشــه آمریکا بود نیز 
۱۲.۱ میلیون دلار به فروش خود اضافه کرد تــا جمع فروش آمریکای 
خود را به ۶۱.۹ میلیون دلار برســاند. این فیلم با احتســاب فروش در 
دیگر کشــورها تاکنون مجموع فروش جهانی اش به ۱۰۷ میلیون دلار 

رسیده است.
اگرچه »راهبه ۲« توانست در هفته نخســت اکران به فروش خوبی 
دست یابد اما نتوانســت با فروش افتتاحیه ۵۳.۸ میلیون دلاری که 
قسمت اول این فیلم در سال ۲۰۱۸ کسب کرد، برابری کند. در این 
فیلم، »تایسا فارمیگا« و »بانی آرونز« به ترتیب در نقش خواهر آیرین 
و راهبه بازگشــتند و تازه واردهای این مجموعه نیز شامل »جوناس 
بلوکت«، »اســتورم رید« و »آنا پاپلول« می شــوند. کارگردانی این 
فیلم بر عهده »مایکل چاوز« اســت که پیش از این ساخت فیلم های 
»نفرین لا یورونا« و »احضار: شــیطان مرا وادار کــرد« را در کارنامه 

داشته است.

یادداشت

قاب

زهرامنصوری قربان نجفــی کارگردان 
فیلم سینمایی »فصل ماهی سفید« ضمن 
اشــاره به دلایل ناکامی این فیلم در اکران 
عمومــی از لزوم توجه بیشــتر بــه احیای 

سینمای اجتماعی ایران گفت.
قربان نجفی بازیگر ســینما کــه به تازگی 
فیلم »فصل ماهی سفید« را به عنوان اولین 
تجربه کارگردانی خود روی پرده سینماها 
داشــت، درباره این فیلم توضیح داد: همین 
ابتدا باید از حبیب اسماعیلی تشکر کنم که 
به عنوان پخش کننده در این شــرایط پای 
فیلم آمد و آن را اکران کــرد. با این حال اما 
اکران فیلم از چند منظر تحت تأثیر شرایط 
قرار گرفت. آقای اســماعیلی خیلی تمایلی 
به تبلیغ برای فیلم نداشتند و معتقد بودند 
که فیلم باید خودش بفروشــد، در حالی که 
واقعیت این اســت که هیچ فیلمی خودش 
به تنهایی نمی تواند فروش کند. هر فیلمی 
در هر شــرایطی، حتی با حضور بزرگ ترین 

ستاره ها هم نیاز به تبلیغات دارد.
وی ادامــه داد: فیلم »فصل ماهی ســفید« 
فیلــم کم ســتاره ای نبــود و چهره هــای 
شناخته شــده ای از سه نســل مختلف در 
آن ایفای نقش کــرده بودند امــا تبلیغات 
مناســبی برای فیلم صورت نگرفت. این در 
حالی اســت که برخی از همیــن فیلم های 
روی پــرده، شــبکه های ماهــواره ای را با 
تبلیغات خود قرق کردنــد و خبر داریم که 
عوامل یک فیلم ۲۵۰ هزار دلار برای خرید 
باکس تبلیغات در یکی از این شــبکه های 

ماهواره ای هزینه کردند.

گفتندفیلمتفرهنگینیست،تجاری
است!

نجفی با اشــاره به دیگر شــرایط نامناسب 
برای تبلیغ فیلم خود گفت: شــخصاً برای 
بیلبوردهای تبلیغاتی فیلم پیگیر شــدم اما 
بیلبــوردی به فیلم ما ندادند. به شــدت هم 
اذیت کردند. حتی گفتند مــا به فیلم های 
فرهنگــی بیلبــورد می دهیم امــا فیلم تو 
تجاری است! این در حالی است که فیلم ما 
یک اثر فرهنگی اســت و شهرداری موظف 

به حمایت از آن بود اما متأســفانه این نگاه 
وجود نداشت.

کارگردان »فصــل ماهی ســفید« درباره 
این فیلــم تأکید کرد: این فیلم برداشــت و 
اقتباســی کاملًا ایرانی شــده از نمایشنامه 
»باغ آلبالو« اثر چخوف اســت و مسائلی که 
در آن طرح شده هم مسائلی کاملًا فرهنگی، 
محیط زیســتی و ملی اســت. این فیلم به 
مســئله مهاجــرت و حتی معضــل تغییر 
کاربری برخی شــالیزارها و قطع درختان 
هم اشاره دارد. اتفاقاً از جایی به بعد متوجه 
شــدیم، فیلم به دلیل مســائلی که درباره 
میهــن و خاک میهن مطــرح می کند، باب 
طبع بعضی ها نیســت. عده ای این فیلم را 
دوست نداشتند که اتفاقاً قدرت لابی بالایی 
هم دارند و حدس من این اســت که فیلم از 

طرف این افراد هم لطمه خورد.
فرض کنیــد مخاطبی هم بوده باشــد که 
تصمیم داشــته فیلم ما را ببینــد، طبیعتاً 
اولین اقدامش جســتجو در جــدول اکران 
سینماهای اطراف خود است. وقتی می بیند 
هیچ سینمای نزدیکی فیلم را در حال اکران 

ندارد، قطعاً منصرف می شود. یک فیلم باید 
در ســینماهای مختلف فرصت و شــانس 

دیده شدن داشته باشد
قربان نجفی درباره ترکیــب بازیگران فیلم 
و عــدم تأثیرگذاری آن ها بــر بهبود فروش 
فیلم در گیشــه هم گفت: این یک واقعیت 
است که بازیگر به تنهایی نمی تواند فروش 
یک فیلم را تضمین کند امــا درباره »فصل 
ماهی سفید« نکته مهمتر این بود که اساساً 
کسی نمی دانست که فیلم اکران شده است! 
یکی از دوســتان خبرنگار چنــد روز پیش 
تماس گرفت و گفت من تازه متوجه اکران 
فیلم شما شــدم و گفتم وقتی شما به عنوان 
یک خبرنگار امــروز فهمیده ایــد، دیگر از 
مخاطبان و مــردم چه انتظــاری می توان 
داشــت!؟ وقتــی آدم هــا نمی دانند فلان 
فیلــم در حال اکران اســت، دیگــر از کجا 
می خواهند بدانند که فلان بازیگر هم در آن 

بازی کرده است؟
وی با اشاره به شــرایط سانس بندی فیلم ها 
در اکران هم بیــان کرد: ســانس هایی که 
به فیلم ما تعلــق گرفت بســیار پراکنده و 

محدود بود. فرض کنیــد مخاطبی هم بوده 
باشــد که تصمیم داشــته فیلم ما را ببیند، 
طبیعتاً اولین اقدامش جســتجو در جدول 
اکران ســینماهای اطراف خود است. وقتی 
می بیند هیچ ســینمای نزدیکی فیلم را در 
حال اکران ندارد، قطعاً منصرف می شــود. 
یک فیلم باید در سینماهای مختلف فرصت 
و شانس دیده شدن داشــته باشد. این هم 
عامل دیگری بود که باعث شد نگذارند فیلم 

ما آنگونه که باید دیده شود.
نجفی دربــاره دغدغه شــخصی اش برای 
اقتباس از نمایشنامه »باغ آلبالو« هم گفت: 
دغدغه اصلی مــن تغییر کاربــری برخی 
زمین ها با هــدف آپارتمان ســازی بود و با 
توجه به شــناخت قبلی ام از »باغ آلبالو« که 
پیش تر حتی به عنوان بازیگر تجربه اجرای 
آن را بــه کارگردانی اکبــر زنجانپور روی 
صحنه تالار وحدت داشتم، احساس کردم 
چقدر می توان از همیــن زاویه به موضوعی 
که مدنظر دارم، بپردازم. تنها کاری که باید 
می کردم این بود که اتفاقات جاری کشــور 

را هم باید در متن اقتباسی ام می گنجاندم.

وی افزود: گاهی اعلام می شود فیلم کمدی 
بســازید تا تجــارت کنیــم، آن وقت همه 
به ســمت ســاخت فیلم کمدی و تجارت 
می روند! دیگر کســی فکر نمی کند که چه 

بلایی سر سینمای ملی ما می آید.
این بازیگر و کارگــردان با تأکیــد بر لزوم 
حفظ ســینمای ملی گفت: برخی از آثاری 
که به اســم کمدی روی پرده است، اساساً 
فیلم نیســتند. این فیلم ها جای سیرک را 
گرفته اند! چون ســیرک هم برای خنداندن 
مردم نیســت اما این فیلم هــا کار آن ها را 
انجــام می دهند. این در حالی اســت که ما 
در تاریخ سینمای خود فیلم های اجتماعی 
بســیار مهم و تأثیرگذاری داشــته ایم که 
خیلی از آن ها با اقبــال مخاطب هم مواجه 
شدند. بپرسیم چه شــد که ناگهان وضعیت 
ســینمای اجتماعی ما اینگونه شــد؟ این 

وضعیت بد، تقصیر خود ما هم است.
نجفــی تأکید کــرد: ســینمای اجتماعی 
می تواند کارکــرد مدرســه را در جامعه ما 
داشته اســت و باید مانند یک میراث ملی از 
آن صیانت کنیم. سیاست گذاران ما نباید به 
این سینما بی توجه باشند و وزارت ارشاد هم 
باید از این ســینما حمایت کند. همان گونه 
که زمانی برای تبلیغــات فیلم ها قانون های 
حمایتی گذاشــته بودند، امروز می توانند 
سیاســت های حمایتی را اجــرا کنند. اما 

متأسفانه نمی خواهند حمایت کنند.
کارگردان »فصل ماهی سفید« در پاسخ به 
اینکه شرایط اکران اولین ساخته اش باعث 
شده اســت مســیر کارگردانی را همچنان 
ادامــه دهد یا خیــر؟ گفت: ســینما حرفه 
ماست. در این عرصه هم خیلی تفاوتی میان 
بازیگری و کارگردانی قائل نیســتم. در هر 
موقعیتی به صورت کامل درگیر یک پروژه 
می شــوم. هم در مقام بازیگر بایــد کار را از 
آن خود کنم و هم در مقــام کارگردان تمام 
انرژی ام را برای یــک کار می گذارم. کار من 
در هر صورت همین است، حتماً کار هنری 
را ادامه می دهم و اگر روزی احســاس کردم 
کار هنری در این کشور ارزشی ندارد، سراغ 

دست فروشی می روم!

کارگردانسینماوتلویزیون:

اقتصاد و فرهنگ از هم جدایی ناپذیرند
خریدار  محسن محسنی نسب کارگردان 
ســینما و تلویزیون دربــاره منویات مقام 
معظم رهبری در خصوص اقتصاد و فرهنگ 
اظهار داشــت: اساســا فرهنگ و اقتصاد را 
نمی شود از هم جدا کرد، باید آثاری در دایره 
فهم فرهنگ ایرانی و اسلامی تولید کرد که 
هم مورد توجه مردم باشــد و هم به اقتصاد 
سینما کمک کند تا سرمایه در گردش باشد 
و شــاهد بازخورد مثبت فرهنگی در جامعه 
باشیم.محســن محسنی نســب کارگردان 
آثاری چون شــاخ کرگدن، شیرهای جوان 
و یاس های وحشی در گفت وگو با خبرنگار 
ســینمایی ایرنا اظهار داشــت: مقام معظم 
رهبــری در تمــام بیانات خــود در بخش 
فرهنگی نظرشان بر این است که آثار ما آثار 
ایرانی باشد که با اســلام عجین است. این 
موضوع بســیار مهمی اســت که متولیان 
فرهنگــی بایــد آن را انجام دهنــد و برای 
آن هم متخصصــان درجه یــک در حوزه 

فیلمسازی تربیت شده اند.
وی با اشــاره به برخی گونه های سینمایی 
که مهجــور مانده اند، افــزود: حتما تولید 
فیلم کمدی خوب اســت چرا کــه علاوه بر 
ایجاد نشاط به گیشه سینما نیز کمک کند 
اما نباید از ژانرهای دیگر غافل شــویم. خود 
من از جمله فیلمســازانی هستم که عموما 
در گونه هایی فیلم ساخته ام که الان خیلی 
مورد توجه قرار نمی گیرد.محسنی نســب 
تاکید کرد: متولیان امر به دســتور رهبری 
که فرمودند محصولات ایرانی شوند و رشد 
یابند، بیشــتر توجه کنند.ایــن کارگردان 
سینما و تلویزیون همچنین درباره منویات 
مقام معظــم رهبری در خصــوص اقتصاد 
و فرهنگ اظهار داشــت: اساســا فرهنگ و 
اقتصاد را نمی شــود از هم جدا کرد، اولین 
بحث در حوزه فرهنگی تولید آثاری اســت 
که مورد توجه مردم اســت و به رشد سینما 
کمــک می کند. اگــر فیلمی بســازیم که 
مــردم ببینند، بلیت می خرنــد و این باعث 
می شود که ســرمایه کســی که در سینما 
ســرمایه گذاری کرده در گردش باشد و به 
سود برســد و بتواند آثار بهتری تولید کند و 
بعد ذائقه مخاطب را هم شناخته و آن کار را 

انجام می دهد.

برایسینماییمترقیبسیارخوشبینم
محسنی نســب درباره این بخش از منویات 
رهبر معظم انقلاب با اشــاره بــه ضرورت 
افزایش کمّــی و کیفی کارهای خوب دولت 
در بخش فرهنگــی که فرمودنــد »فاصله 

بین واقعیت های کشــور و عملکرد دولت و 
تلقّی مردم از واقعیت ها، خیلی زیاد اســت 
که باید با اســتفاده از کارشناســان خبره، 
این فاصله را کم کنید«، اظهار داشــت: پس 
از انتصاب محمد خزاعی به ریاست سازمان 
سینمایی که سالهاست او را می شناسم و از 
فیلمسازهای ارزشمند است مطمئن بودم 
که به خاطــر آرمانش وارد این مســئولیت 
شده اســت و به شکل گیری ســینمایی با 

ارتقای سطح کیفی، بسیار خوشبینم.
وی با اشــاره بــه اینکــه محمــد خزاعی 
برنامه هــای خیلی خوبــی دارد و امیدوارم 
ارکان دیگر کشــور کمک کنند تا بتواند به 
نتیجه برسد، تاکید کرد: در زمینه فرهنگی 
هرچقدر کار کنیم کافی نیست. خیلی نیاز 
داریم کسانی مانند خزاعی در دیگر سطوح 
متولــی کارهای فرهنگی شــوند و به جای 

رییس، مسئول باشند.
محسنی نســب گفت: درســت اســت که 
خزاعی رئیس سازمان سینمایی است اما به 
همین میزان هم مسوول است. توقع داریم 
دیگران هــم مانند آقای خزاعی احســاس 
مســوولیت کننــد. مخصوصــا در بنیــاد 
سینمایی فارابی چشم امید زیادی به آقای 
زین العابدین داریم کــه کمک کند بتوانیم 

روی ژانرهایی که مهجور ماندند کار کنیم.

سوقدادنتولیداتسینماییبه
بخشخصوصیاشتباهبود

کارگردان شــاخ کرگدن درباره هم نشینی 
فعالان عرصه اقتصــاد با فرهنگ و هنر برای 
کیفی سازی تولیدات فرهنگی و سینمایی 
نیز خاطرنشــان کرد: ایــن خیلی موضوع 
ریشه ای و مهمی اســت. زمانی که سیف الله 
داد تصمیم گرفت سینما را از بخش دولتی 
به بخش خصوصی سوق دهد این کار بسیار 
اشتباه بود. به جای این که متولیان فرهنگی 
در مورد کیفیت آثار اکران شــده در سینما 
تصمیم بگیرنــد تصمیم گیــری را به خود 
ســینماداران منتقــل کرد و ایــن طبیعی 
است که این ها متولی فرهنگی نیستند و به 
سیاست کلان فرهنگی کشور و این که چه 
فیلم هایی و چگونه نمایش داده شــود آشنا 
نیستند. فقط می خواهند که فیلم هایشان 
در سینمای خودشــان نمایش داده شود و 

میزان فروششان بالا برود.

سازمانسینماییاشتباهسیفاللهداد
رااصلاحکند

وی تاکید کرد: اولین کار مهمی که سازمان 

ســینمایی باید انجــام دهد این اســت که 
اشــتباه بزرگ ســیف الله داد را اصلاح کند 
و اکــران فیلم ها را از ســینماداران بگیرد و 
خودش برنامه اکران ارائــه کند. در چنین 
شــرایطی اســت که آثار مهجــور نمایش 
داده می شــوند و بــا این کار، فیلمســازان 
هم شــجاعت پیدا و روی دیگــر ژانرها کار 

می کنند.
محسنی نسب گفت: فیلم هایی که در زمینه 
فرهنگی ساخته می شود سرمایه گذار پیدا 
نمی کند چــون تقریبا مطمئن اســت که 
فیلم اکران نمی شــود و مشــکل بزرگ این 
است. ظاهرا خیلی ســاده حل می شود اگر 
آیین نامه اشتباهی که معاون وزیر آن دوره 
داده است درست شود، با اصلاح این اشتباه 

تمام مشکلات برطرف می شود.
وی در عین حال دربــاره نقاط قوت و ضعف 
تولید در عرصه فرهنگ و هنر خاطرنشــان 
کرد: آثار خوبی در جهــت ارتقای فرهنگی 
ساخته می شــود اما نقطه ضعف این است 
که به تمــام ژانرهــا پرداخته نمی شــود و 
۹۰ درصــد فــروش فیلم منحصر به ســه، 
چهار فیلم کمدی اســت و مابقی سینمای 
ایران ۱۰ درصد فــروش را دارند که خیلی 
ناچیز اســت. فیلم های بســیار فرهیخته و 
گرانقدری توســط فیلمسازان ساخته شده 
که از نظــر فرهنگی و محتوایی ارزشــمند 

هستند اما امکان اکران ندارند.
محسنی نســب درباره خلاءهای قانونی در 
عرصه فرهنگ و هنر نیــز گفت: با واگذاری 
کار به بخــش خصوصی، دولــت و متولیان 
فرهنگی کــه باید بــرای فرهنگ کشــور 
تصمیم بگیرند مهجور مانده اند. قدرت آقای 
خزاعی به عنوان رییس ســازمان سینمایی 
محدود است و باید آیین نامه اصلاح شود و 
با قدرت تمام بتواند مجموعه زیر نظر خود را 

مدیریت و فیلم ها را اکران کند.

سازمانسینماییژانرهایپلیسیو
رزمیرااحیاکند

ایــن کارگــردان ســینما و تلویزیــون 
خاطرنشــان کرد: مــن تنهــا کارگردان 
ســینمای رزمی کشــور هســتم و خیلی 
تلاش دارم که آن را احیا کنم. چون اساســا 
چنین سینمایی در کشور نداریم. سینمای 
اکشــن تقریبا فراموش شده اســت. بعد از 
جمشــید هاشــم پور دیگر بازیگر اکشــن 
نداریم. قاعدتا نیاز داریم این ژانر احیا شــود 
و بنیاد سینمایی فارابی در این زمینه خیلی 
می تواند نقش مثبت داشــته باشد. توصیه 

می کنم بنیاد فارابی در کنار پرداختن به آثار 
ســینمای دفاع مقدس در زمینه سینمای 
اجتماعــی و ژانرهای محجــور تلاش کند. 
ســینمای دفاع مقدس خیلی اهمیت دارد 
قاعدتا اولویتم هم این اســت اما از آنجایی 
که ســینمای دفاع مقدس متولیان دیگری 
چون اوج دارد فارابی انرژی خود را بیشــتر 
روی اکشــن، ورزشــی و رزمی بگذارد که 

بتوانیم کار کنیم.
کارگردان فیلم سینمایی یاس های وحشی 
افزود: آماده ام اگر بنیاد ســینمایی فارابی 
پیشنهادی داشته باشــد با تمام وجودم این 
کار را انجام دهم و سینمای رزمی ورزشی و 

اکشن احیا شود.
محسنی نســب با اشــاره به نقش اساسی 
رســانه ها بویژه خبرگزاری هــا در انعکاس 
واقعیت ها و انتقال خواســته ســینماگران 
نســبت به مســئولان و تبیین اقدام های 
مســئولان به ما گفــت: در قــرن حاضر، 
مهمترین و اولین عنصر رشــد و پیشرفت 
همین رسانه ها هستند و خوشبختانه خیلی 
این را مثبــت دیدم که هم وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و رییس ســازمان سینمایی 
نسبت به آن توجه ویژه ای دارند و امیدوارم 

این توجه بیشتر شود.
وی افزود: بیشــترین چیزی که ســازمان 
ســینمایی ضرورت دارد انجام دهد احیای 
ژانرهای مهجور مخصوصا پلیسی و ورزشی 
رزمی است. جامعه جوان ما نیاز به سینمای 
ورزشــی دارد. مگر می شود ورزش را تبیین 
کرد امــا در بخش فرهنگــی آن هیچ کاری 
نکنیم؟ این قابل قبول نیســت. ســازمان 
ســینمایی وظیفه دارد برای ترویج ورزش 
که بهترین عنصر برای اوقات فراغت و رشد 

جامعه است قدم بردارد.
این کارگردان سینما گفت: متاسفانه فقط 
ســینمای کمدی مورد توجه قــرار گرفته 
چون همه اقشــار از کودک، نوجوان، پیر و 
جوان را دربرمی گیرد و ســرمایه گذاری در 
زمینه کمدی بی خطر اســت. کمدی تنها 
ژانری است که کار می شــود و آمار فروش 

صرفا در خصوص این فیلم هاست. فیلم های 
اجتماعی خــوب مهجور شــده اند و برخی 

ژانرها که دیگر اصلا کار نمی شود.
وی یادآوری کرد: قبل از ایــن اتفاق، تمام 
ژانرها در سینمای ایران کار می شد. تا نیمه 
نخســت دهه ۷۰ اوج شــکوفایی سینمای 
اکشــن، ورزشــی، رزمــی، خانوادگــی و 
اجتماعی بــود و اتفاق ژانر کمدی بســیار 
مهجور و محدود بود. آیین نامه سیف الله داد 
باعث این اتفاق شــد و برای اصلاح آن باید 
یک قدم به عقــب برگردیم و آیین نامه غلط 
را کنار گذاشته و با آیین نامه جدید نمایش 
فیلم را به دســت خود متولیــان فرهنگی و 

وزارت ارشاد بدهیم.
این کارگردان سینما و تلویزیون تاکید کرد: 
ســرمایه گذاری در بخش فرهنگی خیلی 
خطرناک اســت. در ژانر کمدی در بدترین 
شــرایط گاهی اوقات فیلم های لوده بسیار 
مبتذل ســاخته می شــود و تاثیر فرهنگی 
غلطی را در جامعه می گذارد و اینها مخاطب 
دارد. نباید فریب ارقام فــروش این فیلم ها 
را خــورد. مخاطبــان آنها محدود اســت. 
فیلم های لوده و مبتذل هســتند و توســط 

تمام اقشار مخاطبان دیده نمی شود.
محسنی نسب با بیان اینکه محوریت تولید 
این گونــه آثار بــه بخش هایی داده شــود 
که متولی ســینمای دفاع مقدس هستند 
و گفــت: فارابی تــلاش کند بــا هدایت و 
سرپرســتی آقای خزاعــی روی ژانرهای 
مهجور کار شــود که بالتبع با این کار چرخه 
اقتصادی ســینما هــم خیلــی محکمتر 
می چرخد و کســانی که به دلیل نبودن این 
فیلم ها به سینما نمی روند، مجدد به سینما 

برگردند.
محسنی نســب افزود: اگر یک میلیون نفر 
فیلمی را ببینند فروش بالایــی را در برمی 
گیرد. وقتی یک فیلم موفق است که قاطبه 
اقشــار مختلف جامعــه آن را ببینند. افراد 
روشــنفکر کــه می خواهند راجــع به هنر 
صحبت کننــد امکان ندارد ایــن فیلم ها را 

ببینند.
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میدان

آزادکار وزن ۹۷ کیلوگرم ایران در رقابت های قهرمانی 
جهــان، گفت: با وجــود حضور عنــوان داران جهان و 
المپیک در این وزن، هدفم رســیدن بــه مدال طلای 

جهان است.
مجتبی گلیج، درباره شــرایط خود در آســتانه اعزام 
به رقابت های کشــتی آزاد قهرمانــی جهان ۲۰۲۳ در 
بلگراد صربستان، اظهار کرد: خدا را شکر شرایط بدنی 
خوبی دارم و آماده حضور در رقابت های جهانی هستم. 
حریفان من در این مســابقات کاملا شناخته شده اند. 
قویتریــن حریفانم از کشــورهای روســیه، آمریکا، 
آذربایجان و گرجســتان هســتند. نســبت به آن ها 
شناخت دارم و با اکثر آن ها هم کشــتی گرفته ام و برد 
و باخت داشته ایم. در این مدت به کمک مربیان، آن ها 

را آنالیز کرده ایم و امیــدوارم بهترین خودم 
در بلگراد باشــم و بتوانم بهترین  کشتی ها را 

بگیرم.
دارنده مدال برنز جهان دربــاره هدف خود 
در این مسابقات با وجود حضور عنوان داران 
جهان و المپیک، گفت: هدفم کســب مدال 
طلای جهان اســت. اول اینکــه این مدال 

را برای خودم و کشــورم کســب کنم و در مرحله بعد 
سهمیه المپیک را هم بگیرم.

وی درباره بازگشت روســیه به میادین کشتی و حضور 
عبدالرشــید ســعدالله یف دارنده ۷ طــلای جهان و 
المپیک در رقابت های وزن ۹۷ کیلوگرم، خاطرنشــان 
کرد: تیم روسیه هم در این مسابقات شرکت می کند و 

در وزن من هم سعدالله یف که قهرمان جهان 
و المپیک اســت، حضــور دارد. مطمئنا این 
موضوع کار را ســخت تر می کند اما امیدوارم 
بهترین نتیجه را با کمک مربیان و تمریناتی 
که انجــام دادم بدســت بیــاورم. از مردم 
عزیزمان می خواهم ما را دعا کنند تا دست پر 

به ایران بازگردیم.
گلیج افــزود: وزن ۹۷ یکی از شــلوغ ترین وزن ها در 
رقابت هــای قهرمانی جهان اســت و در کنار اوزان ۶۵ 
و ۷۴ کیلوگرم که آن ها هم المپیکی هســتند، شاهد 

رقابت سنگین و سختی خواهیم بود.
دارنده مدال برنز جهان، خاطرنشان کرد: در مسابقات 
جهانی ۲۰۲۱ نروژ به مدال برنز جهان رســیدم و قطعا 

امسال به دنبال این هســتم که مدال خوش رنگ تری 
بگیرم. شــرایط روحی و بدنی ام نســبت به گذشــته 
بهتر شــده و آماده تر از قبل شــده ام. امیدوارم مردم و 
همشــهریانم همه ما را دعا کنند تا کل تیم به قهرمانی 

برسد و من هم به مدال صاحب طلای جهان شوم.
وی در پایان، گفــت: زحمات زیــادی در این چند ماه 
کشیدم. من از ابتدا در چرخه انتخابی تیم ملی کشتی 
گرفتم و کارم را از مسابقات کشــوری شروع کردم. به 
شــخصه زحمات زیادی در این یک ســال کشیدم و 
امیدوارم نتیجه خوبی بگیرم. امسال سال سختی برای 
من بود تا به تیم ملی برسم ومطمئن باشید همه ما مثل 
ســرباز برای وطنمان می جنگیم تا بهترین نمایش را 

داشته باشیم.

ســرمربی پرتغالی ســپاهان اصفهان نگران وضعیت 
بازیکنان مصــدوم تیمش در آســتانه شــروع لیگ 

قهرمانان آسیا است.
 تیم فوتبال سپاهان اصفهان تمرینات خود را در حالی 
برای بازی با نیــروی هوایی عــراق در هفته اول لیگ 
قهرمانان آســیا آغاز می کند که پیــام نیازمند، محمد 
دانشگر، شهریار مغانلو و رامین رضائیان در اردوی تیم 

ملی ایران حضور دارند.
از بین ایــن بازیکنان نیــز رضائیان به دلیل آســیب 
دیدگی در جریــان بازی با بلغارســتان نمی تواند تیم 
ملی ایــران را برای بازی بــا آنگولا همراهــی کند اما 
ترجیح داد به جــای حضور در اردوی ســپاهان کنار 

ملی پوشان دوران نقاهت خود را پشت سر بگذارد.
رضائیان تنها بازیکنی نیست که به دلیل آسیب دیدگی 

حضــورش در دیدار با نیروی هوایی عراق نامشــخص 
اســت. امید نورافکن هم به دلیل پشــت سر گذاشتن 
دوران نقاهت پس از عمل جراحی قطعــا این دیدار را 
از دســت خواهد داشــت ضمن اینکه وضعیت آسیب 
دیدگی رضا شکاری و احســان پهلوان نیز نامشخص 
است.کادر پزشکی ســپاهان در تلاش است تا این دو 
بازیکــن را برای دیدار نخســت لیگ قهرمانان آســیا 

آماده کند تا نگرانی های ژوزه مورایس را کاهش دهد. 
مصدومان ســپاهان در حالی انفرادی تمرین می کنند 
که مورایس نگران خستگی بازیکنان جوان تأثیرگذار 
دیگرش همچون محمدجواد حسین نژاد، آریا یوسفی 
و محمد قربانی است، سه بازیکنی که همراه با تیم امید 
در مرحلــه اول انتخابی المپیک پاریس در تاشــکند 

حضور دارند. 

کشتی

سپاهان

خریدار مربی دروازه بان ها در فوتبال پایه 
عملکرد تیم فوتبال امید ایران در خصوص 
بحران به وجودآمــده با توجه به مصدومیت 
علیرضا بیرانوند را نیز مورد بررسی و تحلیل 

قرار داد.
 تیم فوتبال امید در مســیر صعود به مرحله 
نهایی انتخابــی المپیک پاریس با کســب 
۶ امتیــاز از دو بــرد مقابل هنــگ کنگ و 

افغانستان آماده بازی با ازبکستان می شود.
کلین شیت محمدرضا خالدآبادی در بازی 
با هنگ کنگ و افغانســتان باعث امیدواری 
اهالی فوتبال بــرای ادامه گل نخوردن های 
ایــن تیــم در ســخت ترین بــازی مقابل 
ازبکستان شده اســت. خالدآبادی در حالی 
یکی از مهم ترین چهره هــای درون دروازه 
تیم امید شــده اســت که موقعیت گلر در 
چارچوب دروازه تیم ملی بزرگسالان کاملا 

متفاوت شده است.
علیرضا بیرانوند در دقیقه ۲۳ دیدار تیم ملی 
ایران مقابل بلغارستان به دلیل پرتاب دست 
با مصدومیت از ناحیه کشــاله پا روبرو شد 
و جای خود را به پیام نیازمند داد. آســیب 
دیدگی بیرانوند نه تنها او را از بازی دوستانه 
با آنگولا دور کرد بلکه حضــورش در دیدار 
پرسپولیس با النصر عربســتان را نیز با اما و 

اگر روبرو کرده است.
کادر پزشــکی تیم ملی ایران دوران نقاهت 
او را دو تا ســه هفته عنوان کرد اما بیرانوند 
تصمیم دارد هرطور شده خودش را به بازی 
حساس پرســپولیس با النصر عربستان که 

۲۸ شهریورماه برگزار می شود ،برساند.
مهــدی حیدری مربــی پیشــین علیرضا 
بیرانوند که در حال حاضــر با کادر فنی تیم 
جوانان نیز همــکاری دارد در گفت و گو با 
خبرنگار مهر، به عملکــرد دروازه بان های 
تیم امید و تیم ملی بزرگســالان اشاره کرد 

که در ادامه می خوانید:

کلینشیتاعتمادبهنفسآورد
مربی دروازه بان های تیم فوتبال جوانان ایران 
درباره عملکــرد محمدرضــا خالدآبادی در 
چارچوب دروازه تیم امید گفت: او در دو بازی 
نخست تیم امید در مســیر انتخابی المپیک 
قطعا عملکردی قابل دفاع داشــت چون گل 
نخورد. خالدآبادی توانست در دو بازی مقابل 
هنگ کنگ و افغانســتان گل نخــورد. البته 
هنگ کنگ و افغانســتان تیم هایی در حد و 
انــدازه ایران نبودنــد اما به هر حــال همین 

موضوع اعتماد به نفس او را افزایش می دهد.

ازبکستانمهمترینبازیسالاست
حیــدری در خصوص دیدار حســاس تیم 
فوتبال امید با ازبکســتان بــرای صعود به 
مرحله نهایی انتخابی المپیک پاریس تاکید 
کرد: من فکر می کنم بازی با ازبکستان یکی 

از مهم ترین بازی های ســال بــرای فوتبال 
کشور است. مســیر یکی از نسل های خوب 
فوتبال ایــران باید به المپیک ختم شــود. 
آنها بازیکنان اصلی تیم هــای لیگ برتری 

هستند و تجربه بسیار زیادی دارند.

تیمملیدومتشکیلدادیم
کارشــناس دروازه بانی فوتبال ایران ادامه 
داد: معتقدم با توجه به بازیکنان فوق العاده 
ای همچون امین حزباوی، یاسین سلمانی، 
دانیال ایــری، محمد جواد حســین نژاد و 
محمدرضا بردبار می تــوان تیم فعلی را تیم 
دوم بزرگســالان دانســت. این تیم با این 
ترکیب واقعا تیم قدرتمندی اســت. وقتی 
الهیار صیادمنش با تجربــه حضور در لیگ 
انگلیس کنار زیر ۲۳ سال های فوتبال ایران 

است نشان از بزرگی و غرور این تیم دارد.

حیدری یــادآور شــد: حزبــاوی بهترین 
بازیکن فصل گذشته لیگ برتر ایران بود که 
ترانسفر خیلی خوبی به السد قطر پیدا کرد. 
او در قلب دفاع حضور دارد و طبیعی اســت 
دل هیچ گلری با حضــور او نلرزد. امیدوارم 
بازی با ازبکســتان هم موفق ظاهر شوند تا 
یکی از بهترین نســل های فوتبال کشور به 
خوبی رشد کند. این تیم می تواند به خوبی 
و به زودی تیم ملی بزرگســالان را حمایت 

کند و به بدنه اش اضافه شود.

مصدومیتبیرانوندناخواستهبود
مربی دروازه بــان ها در رده هــای پایه که 
سابقه هدایت علیرضا بیرانوند را نیز داشته 
اســت در خصوص مصدومیت او در جریان 
بازی ایران مقابل بلغارســتان تصریح کرد: 
خیلــی در ایــن رابطه می تــوان صحبت و 

تحلیل کرد اما قانون نانوشــته فوتبال همه 
چیز را تحت تأثیر قــرار می دهد که آن هم 
مصدومیت ناگهانی اســت. آسیب دیدگی 
بازیکــن مؤثر می تواند همــه چیز را خراب 
کند. علیرضا بیرانوند یکی از حرفه ای ترین 
هاست که قطعا بدنســازی خوبی داشته اما 
یک اتفاق باعث مصدومیت او شــد. آسیب 
دیدگی های اخیر او کاملا ناخواســته بود و 
هیچ ربطی به شرایطش ندارد. اگر بیرانوند 
در بازی با انگلیس در جــام جهانی ۲۰۲۲ 
مصدوم نمی شــد قطعا گل هــای کمتری 

می خوردیم.

پرتابدستجاهطلبیبیرانونداست
او با اشــاره به انتقاد از پرتاب دســت های 
نمایشــی بیرانوند تاکید کرد: پرتاب دست 
بیرانوند یکــی از ویژگی های مهم اوســت. 
طبیعی است او دوســت دارد مقابل چشم 
هواداران اروپایــی خودنمایی کند. این یک 
جاه طلبی مثبــت در فوتبال اســت. با این 
حال من فکر می کنم آســیب دیدگی او به 
خاطر پرتاب دســت نبوده است بلکه دلایل 

دیگری را باید جستجو کرد.

مشکلبیرانوندروحیاست
حیدری با اشــاره به دلایل احتمالی آسیب 
دیدگــی بیرانوند گفت: دروازه بــان نیاز به 
اســتراحت کافی دارد. از این مهم تر ذهن و 
روح گلر است. من فکر می کنم یکی از دلایل 
این مصدومیت عدم استراحت کامل او قبل 
از بازی یا عدم آمادگی ذهنی اســت. به هر 
حال نمی تــوان از او خــرده ای بابت پرتاب 
دســت گرفت. او در نوجوانان هم وقتی من 
مربی اش بودم همین ویژگــی را به خوبی 
پیاده می کرد. مهم ترین موله به روح و روان 
او بر می گردد که فکر می کنم باید روی این 

مسائل کنکاش شود.

گلیج: هدفم رسیدن به مدال طلای جهان است

نگرانی مورایس از مصدومیت های متوالی بازیکنان سپاهان

اعزام212ورزشکاربهبازیهایپاراآسیایی

و رشد پنج درصدی تعداد بانوان اعزامی به هانگژ
خریــدار سرپرســت کاروان اعزامی به 
بازی های پاراآسیایی ۲۰۲۲ هانگژو گفت: 
حضور بانوان ایران در ایــن دوره از بازی ها 
نسبت به گذشته رشد پنج درصدی داشته 

است.
کمــال جوانمــرد دبیــر اجرایــی کمیته 
ملــی پارالمپیــک و سرپرســت کاروان 
»فرزنــدان ایران« در هانگــژو درخصوص 
رونــد آماده ســازی تیم ها و ورزشــکاران 
اعزامی اظهار داشــت: برگــزاری اردوهای 
غیرمتمرکــز  و  متمرکــز  آماده ســازی 
تیم هــای ملی در فدراســیون های همکار، 
از ۲ ســال گذشــته آغاز شــده و تمرینات 
ملی پوشــان به صــورت مســتمر و ماهانه 
با نظــارت کادر فنی رشــته های مختلف 
تا امــروز ادامه داشــته اســت. حاصل این 
همراهی و تلاش های مشترک ملی پوشان، 
مربیان و فدراســیون های ملی جانبازان و 
معلولین، نابینایــان و کم بینایان، تکواندو، 
تنیس روی میــز، تیروکمــان، قایقرانی و 
دوچرخه سواری، کاروانی  است که به یاری 
خدا با ۲۱۲ ورزشــکار )۱۲۸ مــرد در ۱۶ 
رشته ورزشــی و ۸۴ زن در ۱۱ رشته( عازم 

بازی های پاراآسیایی هانگژو می شود.
وی افــزود: در ایــن دوره نگاه ویــژه ای به 
توســعه ورزش بانوان داریم که تعداد بانوان 

کاروان ایران نســبت به دوره قبلی ۱۲ نفر 
افزایش یافته اســت. برای نخستین بار در 
پاراتکواندو ۶، پاراوزنه بــرداری ۴ و پاراکانو 
۳ نماینده در بانوان آســیا خواهیم داشت. 
این رشد پنج درصدی نشان دهنده جایگاه 
خاص بانــوان در اهــداف و مأموریت های 
کمیته پارالمپیک اســت. همچنین غیر از 
تلاش برای کیفی گرایــی و در نظر گرفتن 
اولولیت اول تا ســوم مــدال آوری، کمیته 
ملی پارالمپیک اولویت چهارمی را نیز برای 
بانوان ملی پوش، جانبازان، جوانان زیر ۱۹ 
ســال و ورزشــکاران دارای معلولیت های 
شــدید ماننــد کلاس B۱ نابینایــان و 

ورزشکاران بوچیا در نظر گرفت.
دبیر اجرایــی کمیتــه ملــی پارالمپیک 
درخصوص رقبــای ایــران نیز گفــت: با 
توجه به شــرایط رقبا به ویژه در کشورهای 
توســعه یافته غــرب آســیا در ورزش های 
پارالمپیکــی به غیــر از کشــور میزبان که 
با اختــلاف در دوره های گذشــته جایگاه 
اول آسیا را در اختیار داشــته است، ژاپن و 
کره جنوبی نیز اصلی ترین رقبای ما بودند اما 
در سال های اخیر، با توجه به رشد چشمگیر 
و پیشــرفت کشــورهایی مانند ازبکستان، 
هند و تایلنــد، شــرایط در چهارمین دوره 
بازی های پاراآســیایی نســبت بــه ادوار 

پیشین دشوارتر خواهد بود.
سرپرســت کاروان اعزامــی ایــران بــه 
بازی های پاراآسیایی با اشاره به تغییراتی 
که طی چهار ســال گذشته در ورزش های 
پارالمپیکــی ایــران رخ داده و دربــاره 
پیش بینی شرایط کسب مدال و رنکینگ 
پاراآســیایی ادامــه داد: با بررســی های 
صورت گرفتــه درخصوص ملی پوشــان 
اعزامــی و در مقایســه بــا جاکارتا، ۴۷ 
ورزشــکاری که موفق به کسب ۱۸ مدال 
طــلا، ۱۹ نقــره و ۲۳ برنز شــده بودند به 
دلایلی مانند بازنشستگی و متأسفانه فوت 
قهرمانان، تغییرات جدید در کلاس بندی 
پزشکی-ورزشــی و ادغام برخی ماده های 
رقابتــی از جمــع مــدال آوران کاروان 
کشورمان کاهش یافته و همین موضوع به 
نوعی تکرار نتایج ۲۰۱۸ را با چالش روبه رو 
کرده که تلاش خواهیم کرد بخشی از این 
چالش را در طرح یاران سلیمانی و با جذب 
جانبازان عزیز برای دوره های آتی جبران 

کنیم.
وی تصریــح کرد: رســالت اصلــی کمیته 
ملــی پارالمپیــک حمایــت و همراهی با 
فدراســیون های ملــی همکار در مســیر 
توســعه ورزش ها و فراهم ســاختن زمینه 
افتخارآفرینــی ورزشــکاران و تیم هــای 

ملی اســت که به لطف خدا برای این دوره 
از بازی های پاراآســیایی هــم، این تلاش و 
پشتیبانی صورت گرفته و بر اساس تعهدی 
که کمیته در اعــزام کاروان بــه بازی های 
پاراآسیایی و پارالمپیک دارد، در زمینه های 
مختلفی از برگزاری اردوها، تهیه تجهیزات 
تخصصی رشته ها و تیم های مختلف، تأمین 
نیازهای عمومــی کل کاروان تــا حمایت  
از ملی پوشــان در موارد مختلف بر حســب 

نیازها و درخواست ها به انجام رسیده است.
جوانمرد در پایان این را هــم گفت: کاروان 

»فرزندان ایران« با شــعار »ایمــان، ایران، 
افتخار« با پرچمداری ساره جوانمردی مادر 
قهرمان و ملی پوش پرافتخار پارا تیراندازی 
پارالمپیک و جهان از ســی امُ مهر تا ششم 
آبان در این رویداد بزرگ ورزشــی شرکت 
می کند. همچنین سرپرست معنوی کاروان 
کشــورمان در این دوره خانــم آوا الداغی، 

فرزند شهید الداغی خواهد بود.
ایران در دور پیشــین این بازی ها با کسب 
مجموعا ۱۳۶ مدال )۵۱ طلا، ۴۲ نقره و ۴۳ 

برنز( در جایگاه سوم آسیا قرار گرفت.

 خبر بد برای سپاهان و آل کثیر در لیگ 
قهرمانان آسیا

بر اساس قوانین لیگ قهرمانان آسیا، سپاهان نمی تواند از بازیکنانی که 
نتوانسته در ایران ثبتشان کند، استفاده کند.

لیگ قهرمانان آســیا از ۲۷ مهر در منطقه غرب آســیا آغاز خواهد شد 
و سپاهان، پرســپولیس و نســاجی به عنوان نمایندگان ایران در این 
رقابت ها حضور پیدا می کنند. ســپاهان ایران در گروه C این رقابت ها 
با نیروی هوایی عراق، الاتحاد عربســتان و آلمالیق ازبکستان هم گروه 

است و امید زیادی برای صعود از این گروه دارد.
ســپاهان در ماه های اخیــر به خاطــر ابهاماتی کــه در رعایت کردن 
دستورالعمل ناظر بر قراردادها داشت، خبرساز شد و در نهایت به همین 
دلیل نتوانست قرارداد عیســی آل کثیر و برایان دابو را در سازمان لیگ 
فوتبال به ثبت برساند تا این دو بازیکن لیگ برتر و جام حذفی را حداقل 

برای نیم فصل از دست بدهند.
با این حال ســپاهانی ها در نظر داشــتند که از آل کثیــر و دابو در لیگ 
قهرمانان آســیا بهره ببرند اما این بار قوانین این رقابت ها مانع از حضور 

این دو بازیکن می شود. 
بر اساس پیگیری های خبرنگار ایســنا از فدراسیون فوتبال و همچنین 
بند ۱.۲ ماده ۲۴ قوانین ۲۴-۲۰۲۳ لیگ قهرمانان آســیا، باشگاه های 
حاضر در لیگ قهرمانان آســیا بایــد اطمینان حاصــل کنند که تمام 
بازیکنانشان باید به درستی بر اساس قوانین داخلی فدراسیون مربوطه 

در آن فدراسیون ثبت شده باشد.
با این اوصاف، ســپاهان در حال حاضر نمی تواند از عیســی آل کثیر و 
برایان دابو در لیگ قهرمانان آسیا اســتفاده کند. این اتفاق در حالی رخ 
می دهد که این دو بازیکن قراردادی هنگفت با سپاهان دارند ولی به نظر 
می رسد فقط قرار است در بازی های دوستانه به میدان بروند که موردی 

عجیب برای باشگاهی است که از بودجه عمومی استفاده می کند.

برنامهایکهبهنتیجهنرسید
تلاش پشت پرده در هیات مدیره پرسپولیس 

برای بازگرداندن مدیرعامل
رضا درویــش در حالی به عنوان مدیرعامل کار خود را در پرســپولیس 

ادامه می دهد که با حاشیه های عجیب در چند وقت اخیر روبرو شد.
 باشگاه پرسپولیس پس از حاشــیه های به وجود آمده پیرامون صندلی 
مدیرعاملی این باشــگاه در راســتای حمایت اعضای هیأت مدیره از 
رضا درویش اطلاع رسانی کرد. در قســمتی از گزارش منتشر شده در 
خصوص آخرین جلســه هیأت مدیره باشگاه عنوان شده است: »هیات 
مدیره ضمن تاکید بر همدلی و همبســتگی در شرایط حساس کنونی، 
حمایت کامــل خود را از مدیر عامــل و کادر فنی اعلام نمود تا شــاهد 

موفقیت در لیگ قهرمانان آسیا و رقابت های داخلی باشیم«.

حاشیه های به وجود آمده درباره جابجایی مدیرعامل باشگاه در حالی 
قوت گرفت که بحث پیرامون عملکرد رضا درویش در نقل و انتقالات و 
موافقت او با جدایی احمد گوهری گلر دوم تیم زیاد شده بود اما درویش 
اعلام کرد تمــام انتخاب های فنی و رفــت و آمد بازیکنان با دســتور 
مستقیم یحیی گل محمدی سرمربی تیم بوده اســت تا دیگر بهانه ای 

دست مخالفان خود در هیأت مدیره ندهد.
شایعه بازگشــت یکی از مدیران عامل پیشین پرســپولیس با حمایت 
دو تن از اعضای هیأت مدیره باشــگاه باعث ناراحتی درویش شــد اما 
حمایت اکثر اعضا و همچنین حساسیت بازی پرسپولیس مقابل النصر 
عربستان باعث شــد تا آنها در این خصوص اطلاع رسانی لازم را داشته 
باشند تا پروژه بازگشــت این مدیر به پرســپولیس فعلا مسکوت باقی 

بماند.
درویش که از جمع اعضای هیأت مدیره باشــگاه خارج شــده و تنها به 
عنوان مدیرعامل فعالیت می کند اعلام کرده اســت در هر زمان که آنها 
اعلام کنند حاضر به رفتن از پرســپولیس است اما هیچ تصمیمی برای 

استعفای زودتر از موعد در حال حاضر ندارد.
از سوی دیگر کیومرث هاشمی سرپرســت وزارت ورزش و جوانان نیز 
فعلا هیچ تصمیمی برای ایجاد تغییرات در بدنه مدیریتی باشــگاه های 
پرســپولیس و اســتقلال ندارد تا آنها با آرامش خاطر کار خود را دنبال 

کنند.

 ستاره های سابق تیم ملی؛ گزینه های 
دستیاری ایگناسیو

 باشگاه فولاد خوزستان در نظر دارد تا یکی از مربیان بومی این استان را 
به عنوان دستیار سرمربی اسپانیایی خود معرفی کند.

 

بعد از شکســت ۴ بر صفر فولاد خوزســتان در چارچوب هفته ســوم 
رقابت های لیــگ برتر برابــر ملــوان بندرانزلی مدیران این باشــگاه 
خوزســتانی با انتشــار بیانیه ای پایان همکاری بــا علیرضا منصوریان 
سرمربی این تیم را اعلام کردند تا وی نخستین سرمربی اخراجی لیگ 

بیست و سوم باشد.
به دنبــال اخراج منصوریان مدیریت باشــگاه فــولاد مذاکرات خود را 
برای انتخاب ســرمربی جدید خود آغاز کرد و در نهایت خوان ایگناسیو 
مارتینز سرمربی اسپانیایی که سابقه حضور در تیم های آلباسته، لوانته، 
رئال وایادولید، آلمریا و رئال ساراگوسا، شنژن چین و همچنین العربی 

کویت در کارنامه دارد هدایت این تیم را برعهده بگیرد.
ایگناسیو به همراه خود دو دستیار اسپانیایی دیگر را به خوزستان آورد 
تا وی را در فولاد یاری کنند. این درحالی اســت که گفته می شــود با 
توجه به عدم آشنایی این مربی اســپانیایی با شرایط فولاد و خوزستان 
مدیران باشــگاه در نظر دارند تا یک مربی بومی را بــه کادرفنی فولاد 

اضافه کنند.
گفته می شود سهراب بختیاری زاده مدافع اسبق تیم ملی ایران گزینه 
اصلی باشگاه فولاد برای انتخاب دستیار ایگناسو است. همچنین ایمان 
مبعلی و حســین کعبی دیگر گزینه های باشگاه فوتبال برای حضور در 

کادرفنی این تیم هستند.



اصفهان-مریم مومنــی   مدیرکل آموزش 
و پرورش اســتان اصفهان گفت: نمودار قبولی در 
آزمون سراسری نشان می دهد که اصفهان، پس 
از تهران، در رده دوم قرار گرفته است و رشد ۱۰۰ 
درصدی در میزان قبولی و رشــد ۲۰ درصدی در 
رتبه های دورقمی داشــتیم و در همین راســتا، 
رشد ۲۲ درصدی در حوزه مدال آوران المپیاد نیز 

اتفاق افتاد.
 محمدرضا ابراهیمی، مدیرکل آموزش و پرورش 
در جلسه شورای آموزش و پرورش استان ضمن 
تســلیت ایام اربعین و دهه ســوم ماه صفر اظهار 
داشــت: راهپیمایی اربعین، یک حرکت عظیم 
و دشمن شــکن بود که می تواند زمینه ساز ظهور 
امام زمــان )عج( باشــد و مرزهــای اعتقادی را 

جایگزین مرزهای جغرافیایی کند.
وی ادامه داد: گسترده ترین و بزرگ ترین پروژه در 
کشور، پروژه مهر اســت و هیچ خانواده ای نیست 
که درگیری مستقیم یا غیرمستقیم با این موضوع 
نداشــته باشــد؛ هرچند این درگیری ملال آور 

نیست و بانشاط و شادابی همراه است.
ابراهیمی بیان کرد: ترافیک آغاز سال تحصیلی، 
بیانگر جاری شــدن مهر و محبت در میان مردم 
اســت و در این مســیر، نهادهــای مختلف باید 

بیش ازپیــش با آمــوزش و پــرورش همراهی و 
همدلی داشته باشند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان اصفهان با بیان 
برخی مشکلات آموزش و پرورش که میراث ترک 
فعل های ســال های گذشته اســت، عنوان کرد: 
اقدامات ارزشــمندی نظیر برگــزاری امتحانات 
هماهنگ همراه با تصحیح الکترونیک که یکی از 
نتایج آن حرکت در مسیر عدالت اجتماعی است 
در دوره فعلی انجام شــده اســت که امیدبخش 

هستند.
ابراهیمــی افــزود: نمــودار قبولــی در آزمون 
سراســری نشــان می دهد که اصفهان، پس از 
تهران، در رده دوم قرار گرفته اســت و رشد ۱۰۰ 
درصدی در میــزان قبولی و رشــد ۲۰ درصدی 
در رتبه های دورقمی داشــتیم و در همین راستا، 
رشد ۲۲ درصدی در حوزه مدال آوران المپیاد نیز 

اتفاق افتاد.
وی یکی از مهم تریــن رهاوردهای دولت مردمی 
را کیفی سازی نیروی انســانی خواند و ابراز کرد: 
دو آزمون استخدامی داشــتیم و ارزیابی ویژه ای 
برای آن انجام شــد که ارزیابی اول ویژه معلمان 
ابتدایی و ارزیابی دوم ویژه دبیران بود تا نیروهای 
باکیفیتی در آمــوزش و پرورش اســتان جذب 

شوند.
ابراهیمی با بیان ســهمیه ۲۳۰۰ نفری استان در 
پذیرش دانشــگاه فرهنگیان برای سال گذشته 
ادامه داد: این میزان، در سال جاری به ۲۷۰۰ نفر 
رسیده اســت تا بتوانیم کمبود نیروی موجود را 
در سال را ۲۳۰۰ دانشــجو معلم را در سال جاری 
پذیرش خواهیم کرد تا ان شــاءالله کمبود نیروی 

انسانی را در سال های آتی جبران کنیم.
مدیرکل آموزش و پرورش اســتان اصفهان بیان 
داشت: کسب ۲۶۴ رتبه فرهنگی، هنری و قرآنی 
در سال تحصیلی گذشــته منجر به کسب رتبه 
اول کشوری در امور پرورشــی توسط آموزش و 
پرورش اســتان شــد که این نیز از دستاوردهای 
قابل توجه است. وی با اشاره به رشد بیش از ۲۰۰ 
درصدی مدارس خیر ساز در سال گذشته گفت: 
به ازای هر روز، حدود ۳ کلاس درس در اســتان 
کلنگ زنی یا افتتاح شــده اســت تا از این مسیر، 

کیفیت بخشی به فضای فیزیکی نیز اتفاق بیفتد.
ابراهیمی آموزش دانش آموزان بــا نیاز ویژه را از 
مهم ترین دغدغه های آموزش و پرورش اســتان 
خواند و عنوان داشت: این دانش آموزان علی رغم 
محدودیت هــا، می توانند انســان هایی اثرگذار 
در حوزه های مختلف باشــند و بــه همین دلیل، 

هم در زمینه ســاخت مدارس خیر ساز و هم در 
زمینه ســاخت مدارس دولتی، بیشترین توجه 
را به مدارس اســتثنایی داشــته ایم و افتتاح دو 
مدرسه اوتیسم در شــمال و جنوب شهر اصفهان 
که جزء بهترین فضاهای آموزشــی کشور برای 
دانش آمــوزان اوتیســم هســتند و کلنگ زنی 
چندین مدرســه برای دانش آمــوزان با نیازهای 
ویژه نتیجه همین نگاه و اهتمام آموزش و پرورش 

به این مسئله است.
مدیرکل آمــوزش و پــرورش اســتان اصفهان 
یــادآور شــد: دانش آمــوزان نیازهــای ویژه، 
محدودیت های خاص جســمی و حرکتی دارند 
و به همین دلیل، نیاز اســت تا به صورت ویژه ای 
برای تأمین ایاب وذهاب آن ها تسهیلگری شود و 
در این زمینه، همراهی سایر دستگاه ها می تواند 

چالش ها را کاهش دهد.

ســمنان-رضا سروش شــهردار شــاهرود با اشاره به 
اینکــه در هفته دولت ۱۴۰۲ مدیریت شــهری شــاهرود، 
رشد چشــمگیری در اجرا و بهره برداری پروژه های متعدد 
زیربنایی و محله ای را داشــته اســت، گفت: در هفته دولت 
بهره برداری و اجرای بیش از ۴۶ طــرح عمرانی زیربنایی و 

محله ای را شاهد هستیم.
 محســن احمدی با بیان اینکه اعتماد بخشی وامانت داری 
شــاخصه های اصلی برنامه های هفته دولــت در مدیریت 
شهری شاهرود اســت، افزود: هفته دولت فرصت مغتنمی 
اســت تا ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شــهیدان رجایی 
و باهنر، مدیــران با تکیه بر شــاخصه های این دو شــهید 
گرانقدر چــون امانــت داری، ســلامت اداری و مدیریت 
جهادی تلاش های صادقانه و شــبانه روزی مجموعه خود را 

روشنگری و به اطلاع مردم برسانند.
وی از عقد قرارداد شــهرداری شاهرود و شــرکت عمران و 
مسکن سازان استان سمنان در راســتای قرارداد مشارکت 

مدنی در ساخت تجاری پروژه ستاره شــرق واقع در هسته 
مرکزی خبر داد و افزود: مدیریت شهری شاهرود با احداث 
پارکینگ طبقاتی، مجتمع تجاری و فضاسازی زیبا منطبق 
با بافت تاریخی واقع در هســته مرکزی در راستای توسعه، 
پیشرفت و آبادانی شهری گام برداشته و این مطالبه به حق 
شهروندان شــاهرودی را بعد از ۱۲ ســال احیاء و بر چرخه 

اجرای پروژه های زیربنایی اضافه کرده است. 
شهرداری شاهرود با تأکید بر اینکه بیش از ۴۶ پروژه بزرگ 
و کوچک در این هفته در حــال اجرا و مــورد بهره برداری 
قرار گرفته اســت، اظهار داشــت: پل طبیعت با اســکلت 
بتنی به طول ۱۵۰ متر و به عرض ۵ متر عرشــه جهت تردد 
عابرین پیاده، بازگشــایی ورودی شهرک گلبرگ به خیابان 
غفاری، احداث میدان گل رز به مســاحت دوهزار مترمربع 
و دسترســی به بلوار پیامبر اعظم، بلوار آیت الله دستغیب و 
مجموعه تفریحی گردشــگری آبشــار، باغ ایرانی و پارک 
بانوان، فاز اول طرح توســعه آبشــار دوم با مساحت کل ۱۲ 

هزار مترمربع که ۳ هــزار متر مربع آن آمــاده بهره برداری 
است، احداث ایســتگاه شماره ۵ آتش نشــانی در مساحت 
۴۶۰ متــر و در ۲ طبقه، در بهســازی پیــاده رو خیابانهای 
فرید نیا، بایزید بســطامی، امام، زینبیه، حافظ شمالی ۲۲ 
بهمن، تهران، نواب، پارک البرز و شهرک دانشگاه، آسفالت 
معابر ســطح شــهر خیابانهای چمران، نبــوت، گودرزی، 
۲۲ بهمن، شــهرک گلبرگ، شــهید غفاری، شهید مفتح، 
میدان حسینی تا میدان مدرس، شــهید قرنی، شهید فرید 
نیا، بلوار آیــت الله نوری، بلوار آیت الله شــاهرودی و فروغی 
ضلع غرب، بازپیرایی میادین امام حســین علیه الســلام، 
۲۸ متری و میدان امام حســین باغزندان، اصلاح هندسی و 
احداث میدان و دوربرگردان بلوار طاهری) ورودی شهرک 
دانشــگاه( ، احداث دیوار پادگان حد غربی و حذف ســیم 
خاردارها بارها)دیوارکشی به طول ۱۳۰۰ متر همراه نمای 
سیمانی و نرده(، پارک مینو )شهرک امام رضا( و... از جمله 

این اقدامات بوده است.

قزوین-مریم نقدی  مدیرعامل نیروگاه شــهید رجایی 
گفت: برنامه ریزی صحیح، انجام کامل برنامه های تعمیراتی 
و دقــت لازم در بهره بــرداری از واحدها عامــل اصلی گذر 
موفقیت آمیز نیروگاه شــهید رجایی از پیک تابستان ۱۴۰۲ 

است.
ابوالفضــل موتابها با اشــاره به گــذر موفقیت آمیــز از پیک 
تابستان اظهار کرد: فصل تابســتان به دلیل افزایش تقاضای 
مصرف انرژی الکتریکی به ویژه در مصارف خانگی، از اهمیت 
بالایی در صنعت نیروگاهی برخوردار اســت. به همین دلیل 
پیش از آغاز تابســتان امســال و از مهرماه ســال گذشته، با 
تدوین برنامه های ویژه تعمیراتی، کارکنــان نیروگاه تلاش 
زیادی داشــتند تا با اجرای برنامه هــای تعمیرات واحدهای 
ســیزده گانه، رفع اشــکالات موجود و اجــرای برنامه های 

پیشــگیرانه، واحدهای این نیروگاه را در سطح بالای آمادگی 
قرار دهند.

رئیس هیئت مدیره نیروگاه شــهید رجایی افزود: با توجه به 
تغییرات آب و هوایی و گرمای زودهنگام هوا و با هدف کسب 
آمادگی حداکثری در تابستان، مهمترین فعالیت های مربوط 
به آمادگی واحدها برای تولید در این فصل را بلافاصله در پایان 
روزهای تعطیل عید نوروز، آغــاز کردیم تا با تولید حداکثری 

آماده خدمت رسانی به هموطنان باشیم.
وی در ادامه بیان کرد: مهمترین اقدام ما برای کسب آمادگی 
تولید در تابســتان، آماده سازی سیســتم مه پاش واحدهای 

گازی، شست وشــو و رفع نشــتی از پیک کولرهــا، دلتاهای 
برج های خنک کننده اصلــی و برج های خنک کننده کمکی 
در واحدهای بخاری و گازی بود که با این اقدام، از ابتدای سال 
تا پایان مرداد، میزان آمادگی تولید در نیروگاه با افزایش ۶/۲ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته همراه بود.
بنا بر اعلام روابط عمومی شــرکت مدیریت تولید برق شهید 
رجایی، نیروگاه ۲۰۴۲ مگاواتی شهید رجایی قزوین با تولید 
سالیانه ۱۲ میلیارد کیلووات ســاعت انرژی الکتریکی نقش 
مهمی در تأمین برق کشور و پایداری شبکه سراسری در پیک 

تابستان ۱۴۰۲ داشت.

سمنان

وین قز

فارس

 شهردار خبرداد؛

ود ح عمرانی زیربنایی و محله ای در شاهر بهره برداری و اجرای بیش از ۴۶ طر

وگاه شهیدرجایی از پیک مصرف برق تابستان عبور موفق نیر

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان کرمانشــاه با بیان اینکه فصل گرمای 
امسال را بدون خاموشی برنامه ریزی شده برای مشترکین 
خانگی پشت سر گذاشتیم، گفت: همچنان تا پایان شهریور 

به همراهی مشترکین نیاز داریم.
محمد مرادی  با اشــاره به گذر از پیک اصلی مصرف برق که 
۱۵ خرداد تا ۱۵ شهریور اســت، افزود: خوشبختانه امسال 
خاموشی برنامه ریزی شــده برای مشترکین بخش خانگی 
نداشتیم و اگر خاموشی های مقطعی و موردی رخ داده نیز 
ناشی از حوادث و یا سرقت ها بوده که در اسرع وقت برطرف 

شده است.
وی از همکاری خوب مشترکین خانگی در تابستان امسال 
یاد کرد و ادامه داد: اگرچه پیش بینــی ما این بوده که پیک 
مصرف تابستان امسال به ۹۰۰ مگاوات برسد، اما بیشترین 
میزان مصرف امسال که در ۱۸ مرداد رخ داد، ۸۶۳ مگاوات 

بود.

به گفتــه مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 
کرمانشاه، پیک مصرف امسال نسبت به سال ۱۴۰۱ حدود 

۲۰ مگاوات افزایش داشت.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه 
نرســیدن به پیک مصرف پیش بینی شده و همچنین عدم 
بروز خاموشــی ها را دســتاورد همراهی مشترکین بخش 
خانگی دانســت و گفت: از این حیث رتبه پنجم کشــور را 

کسب کردیم.
وی با درخواست از مشــترکین برای تداوم صرفه جویی در 
مصرف برق، اظهارکرد: با توجه به اینکه گرمای هوا تا حدود 
۱۰ روز آینده نیز کم و بیش ادامــه دارد، همچنان تا پایان 

شهریور به همراهی مشترکین خانگی نیاز داریم.
وی دربــاره مدیریت مصرف بــرق در ســایر بخش ها نیز 
خاطرنشــان کرد: محدودیــت مصرف برق کــه در برخی 
ساعات برای صنایع در نظر گرفته می شود، همچنان تا پایان 

شهریور ادامه دارد.

اصفهان-مریم مومنی فرمانده انتظامی شهرســتان 
برُخوار از دستگیری فردی که با ارائه چک های فاقد موجودی 
از فروشــندگان کالا در ســایت دیوار بیش از ۷ میلیارد ریال 

کلاهبرداری کرده بود، خبر داد.
ســرهنگ نعمت خلیلی بیان داشــت: در پی مراجعه یکی از 
شــهروندان  به پلیس فتا شهرســتان برُخوار و ارائه مرجوعه 
قضائی مبنی بر کلاهبرداری فردی ناشناس از وی، موضوع در 

دستور کار کارشناسان این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: در تحقیقات صورت گرفته از مال باخته مشخص شد  
وی دســتگاه لوازم برقی را  برای فروش در سایت دیوار آگهی 
کرده بود که فــردی با وی تماس گرفته و پس از توافق بر ســر 
قیمت کالا به منزل او آمده و  با ارائه یک فقره چک کالا را تحویل 
گرفته اســت اما فردای آن روز که برای وصــول چک به بانک 
مراجعه می کند متوجه می شود که حساب فرد صاحب چک 

فاقد موجودی بوده و به تماس هایش نیز پاسخگو نبوده است
فرمانده انتظامی شهرستان برُخوار ادامه داد: با انجام اقدامات 

دقیق پلیسی و رصد هوشمندانه توســط کارشناسان پلیس 
فتا در نهایت متهم مورد نظر شناســایی و طــی یک عملیات 

غافلگیرانه در مخفیگاهش دستگیر شد.
ســرهنگ خلیلی با بیان اینکه متهم با این روش توانسته بود 
مبلغ ۷ میلیارد و  ۱۴۵ میلیون ریــال  کلاهبرداری کند گفت: 
در این رابطه پرونده تشــکیل و فرد مذکور برای انجام اقدامات 
قانونی تحویل مرجع قضائی شد. سرهنگ نعمت خلیلی بیان 
داشت: در پی مراجعه یکی از شهروندان  به پلیس فتا شهرستان 
برُخوار و ارائــه مرجوعه قضائی مبنی بــر کلاهبرداری فردی 

ناشناس از وی، موضوع
این مقام انتظامی اظهار داشت: یکی از روش های کلاهبرداری 
از شهروندان خرید کالا از آنان با ارائه چک های فاقد موجودی 
است که در این خصوص به شهروندان هشدار می دهیم حتماً 
قبل از هر معامله ای با چــک از اعتبار چک ها اطمینان حاصل 
کرده و حتی المقدور به صورت نقدی اجناس خود را به فروش 

برسانند.

اصفهان کرمانشاه
مدیرعامل توزیع برق کرمانشاه:

وزهای گرم امسال را بدون خاموشی برنامه ریزی شده گذراندیم  ر
 فرمانده انتظامي شهرستان برُخوار خبرداد؛

وشندگان کالا در سایت دیوار دستگیری کلاهبردار ۷ میلیارد ریالی  از فر

مدیرکل آموزش و پرورش استان اعلام کرد؛

رشد ۲۰ درصدی رتبه های 2 رقمی دانش آموزان اصفهانی در آزمون سراسری

  اصلاح و نوسازی ۲۱ کیلومتر
 از شبکه آبرسانی شهرهای استان بوشهر

بوشهر- هادی مینایی پور ۲۱ کیلومتر از شبکه آبرسانی شهرهای استان 
بوشهر اصلاح و نوسازی شد.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهردر 
توضیح این خبر اظهار کرد: طرح اصلاح و  نوساز راستای شبکه آبرسانی با هدف 

مدیریت مصرف و جلوگیری از هدر رفت آب عملیاتی شده است.
وی بیان کرد: ســالانه بخش قابل توجهی از آب شــرب اســتان بوشهر به دلیل 
فرسودگی شبکه هدر می رود که با چنین وضعیتی اصلاح و نوسازی شبکه امری 

اجتناب ناپذیر است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر تصریح کرد: در حوزه آبرسانی 
استان پروژه های مختلفی افتتاح و عملیاتی شده است که به ثمر رسیدن کامل 
این پروژه ها نویدبخش تامین آب شــرب پایدار در شهرها و روستاهای مختلف 

استان است.
عالی ادامه داد: بوشــهر برای تامین آب شرب از اســتان های پیشتاز کشور در 
بهره برداری از آب دریا است به نحوی که اکنون بیش از ۱۰۰هزارمترمکب از آب 

شرب استان از آب شیرین کن ها تولید می شود.
وی یادآور شــد: پیش بینی شــده تا پایان دولت مردمی آیت الله رئیسی میزان 
برداشت استان از آب شیرین کن ها به بیش از ۲۴۰هزار مترمکعب افزایش پیدا 

کند .
عالی افزود: عدم خودکفایی اســتان بوشهر در تامین آب شــرب همواره یکی از 
چالش های مهم استان بوده که این معضل با اقدام های قابل توجه انجام شده در 

چند سال اخیر به تدریج در حال برطرف شدن است.

 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خوزستان:

ح فاضلاب اهواز  پیشرفت فیزیکی طر
 به حدود 60 درصد رسید

اهواز - محمد مجدم مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان با بیان 
اینکه پیشــرفت فیزیکی طرح فاضلاب اهواز به حدود ۶۰ درصد رسیده است، 
گفت: در تلاش هستیم به زودی و در کمترین زمان ممکن پیشرفت فیزیکی این 

طرح را به بالای ۷۵ درصد برسانیم.
محمدرضا کرمی نژاد با اشــاره به اینکه قبل از دولت ســیزدهم تنها ۳۰ درصد 
فاضلاب شهر اهواز تکمیل شــده بود، اظهار کرد: در دو سال اخیر و با توجه ویژه 
دولت ســیزدهم ۳۰ درصد دیگر از پروژه فاضلاب شــهر اهواز اجرایی شــده و 

پیشرفت این طرح به حدود ۶۰ درصد رسیده است.
وی افزود: در تلاش هســتیم به زودی و در کمترین زمان ممکن ۱۵ درصد دیگر 
از پروژه فاضلاب اهواز را تکمیل کنیم و پیشــرفت فیزیکی این طرح را به بالای 

۷۵ درصد برسانیم.
کرمی نژاد گفت: هیچ طرح عمرانی در حوزه فاضلاب اهواز تعطیل نشــده است 
و تلاش شرکت آبفا خوزســتان و عزم دولت ســیزدهم تکمیل و بهره برداری از 

فاضلاب اهواز در کوتاه ترین زمان ممکن است.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان عنوان کرد: از تمام ظرفیت های 
اعتباری و مالی ممکن برای تســریع در روند اجرایی این طرح استفاده می کنیم 

تا بتوانیم در سریعترین زمان ممکن طرح را تکمیل و به بهره برداری برسانیم.
وی بیان کرد: طرح بزرگ فاضلاب اهواز شــاخص ترین خدمت عمرانی شرکت 
آب و فاضلاب استان خوزستان است و در این زمینه در تلاش هستیم تا با تلاش 

همه بخش ها بتوانیم این طرح را به بهترین شکل اجرایی و تکمیل کنیم.

 

 اخذ مالیات از املاک در حال ساخت
 مانعی برای انبوه سازی

گرگان-مهنازمحمدزمانی مرتضوی در سومین جلسه کمیسیون احداث 
وخدمات فنی ومهندســی اتاق بازرگانی گرگان که با حضور نمایندگان دولتی 
وبخش خصوصی تشکیل شــد اظهار کرد: دریافت مالیات از انبوه سازان پیش 
از تکمیل سازه، سیاستی اشــتباه اســت و پیمانکاران زیانده می شوند.رییس 
کمیسیون احداث وخدمات فنی ومهندســی اتاق بازرگانی گرگان ضمن تاکید 
بر واقعی تر شدن میزان  دریافت مالیات از سرمایه گذاران فعال در بخش ساخت 
مسکن، گفت : میزان نرخ مالیات برای ســرمایه گذران در این بخش با توجه به 
تورم و ســود و زیان های غیر قابل پیش بینی باید توجیه اقتصادی داشته باشد.
سید محمد مرتضوی گفت : در گذشــته پیمانکاران فعال در حوزه انبوه سازی و 
ساخت و ســاز، معاف از پرداخت مالیات بودند؛ به عبارتی ماده ۷۷ مالیات های 

مستقیم به نوعی محو شده بود.

وژه های کنترل و هدایت سیلاب منطقه پارس  پر
کنگان در آستانه افتتاح

بوشهر- رضا حیدری معاون فنی زیربنایی ســازمان منطقه ویژه پارس از 
آماده بهره برداری بودن پروژه های دفع سیلاب در منطقه پارس کنگان خبر داد.

محسن شکیبایی، معاون فنی زیربنایی ســازمان منطقه ویژه پارس در این باره 
گفت؛ پروژه های دفع ســیلاب ســازمان منطقه ویژه پارس در منطقه کنگان با 
هزینه بیش از ۴ هزار میلیارد ریالی در آســتانه هفته دولــت آماده بهره برداری 

هستند.
شــکیبایی افزود؛ این پروژه ها شــامل ســد های تاخیری، کانالهای مهار و دفع 
ســیلاب جهت کنترل و هدایت ســیلاب های بالادســت فازهــای ۱۳،۱۴ ، 
۲۲الی۲۴و حفاظت از تاسیســات خطوط انتقال گاز مجتمــع بندر صادراتی 

سیراف ایجاد شده اند.
وی ادامه داد؛ بــرای اجرای این پروژه هــا بیش از دو و نیــم میلیون متر مکعب 
خاکبرداری و خاکریزی به همراه ۴ ســد تاخیری به ارتفاع ۲۶ تا۳۶متر ساخته 
شده است که نقش موثری در کنترل سیلاب های ورودی منطقه کنگان خواهد 

داشت.
شکیبایی همچنین اجرای بیش از ۶هزار متر کانال کشی در کنار ایجاد مسیرها، 
سرریزها و سامانه های دفع سیلاب را از دیگر ویژگی های این پروژه های مهم بر 

شمرد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شیراز -چراغی مدیرعامل شــرکت آبفــای شیراز اعلام 
کرد که طرح های آبرســانی به سه روســتا در محدوده این 
شهرســتان با هدف تامین آب شرب ســالم و پایدار، اجرایی 

شده است.
بهمن بهروزی با بیان اینکه اجرای فاز اول تعویض خط انتقال 
آب از مخزن اسلام لو به روســتاهای علی آباد و گچی، یکی از 
این پروژه ها بود، به خبرنگاران گفــت: این خط انتقال قبلا با 
اســتفاده از لوله پلی اتیلن ۲۰۰ میلیمتری اجرا شده بود که 
به واسطه وضعیت توپوگرافی مسیر، قدمت و نامتقارن بودن 

سایز لوله، موجب فشار زیاد در خط می شد.

بهروزی خاطرنشــان کرد: در این خط به شــکل مستمر با 
ترکیدگی لوله و اتلاف آب مواجه بودیم، بنابراین حدود ۲۵۰ 

متر لوله سایز ۲۵۰ میلیمتر در فاز اول جایگزین شده است.
مدیرعامل آبفای شــیراز گفت: با توجه بــه اجرای خط لوله 
جدید و افزایش فشار، آبرسانی تانکری به این روستاها کاملًا 

حذف و آب پایدار برای روستائیان تامین شده است.
جهاد آبرسانی به روستای چنارفاریاب

مدیر عامل آبفای شیراز همچنین از تکمیل عملیات اجرایی 
خطوط انتقال و شــبکه آبرسانی روســتای "چنارفاریاب" 
در دهســتان کوهمره ســرخی بخش ارژن این شهرستان 

خبــر داد. بهروزی گفت: آب مورد نیاز ســاکنان روســتای 
چنارفاریاب که تا پیش از این تحت پوشــش آبفای شــیراز 

نبود، از محل یک چشمه محلی تامین می شد.
وی خاطرنشــان کرد: اجرای یک خط دو کیلومتری شبکه 
داخلی و شــبکه ۵.۴ کیلومتری خط انتقال با اعتباری بالغ 
بر ۱۱۰ میلیارد ریال، برای تامین آب پایدار این روســتا در 

دستور کار قرار گرفته است.
بهروزی ضمن یادآوری اینکه طی یک مــاه آینده این پروژه 
کامل می شود، گفت: با اتمام این پروژه جمعیت ۵۰۰ نفری 

این روستا از نعمت آب آشامیدنی سالم بهره مند می شوند.

مدیرعامل آبفای شیراز مطرح کرد:

وستا در محدوده شهرستان شیراز ح آبرسانی به سه ر اجرای طر
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براساسابلاغبانکمرکزیصورتمیگیرد
توقف پذیرش و تبادل چک های صیادی قدیمی 

در سامانه چکاوک از اول مهر
بر اساس ابلاغ بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، بانک تجارت از 
ابتدای مهر ماه، پذیرش و تبادل چک های صیادی نسل اول در سامانه 

چکاوک را متوقف خواهد کرد.
 

به نقل از روابط عمومی بانک تجارت، بر اســاس این ابــلاغ و با توجه به 
اثرات مثبت قانون اصلاح قانون چک و توزیع دســته چک های صیادی 
جدید )به رنگ بنفش( و نیز تعمیق نفوذ چک های موصوف در جامعه، 
پذیرش و تبادل چک های صیادی قدیمی )دسته چک های صادر شده 
پیش از سال ۱۴۰۰( از طریق ســامانه چکاوک از ابتدای مهرماه سال 
جاری متوقف شده و وصول وجه این چک ها، صرفاً از طریق شعب بانک 

صادرکننده چک، امکان پذیر خواهد بود.
بانک تجارت از مشتریان دارای دسته چک قدیمی تقاضا دارد در صورت 
برخورداری از شــرایط لازم، ضمن مراجعه به شــعب این بانک، نسبت 
به تعویض دســته چک های قدیمی و دریافت دســته چک های جدید 

صیادی اقدام کنند.

وزارتاقتصاد:
ارز ترجیحی کالاهای اساسی حذف نمی شود

 وزارت امور اقتصــادی و دارایی اعلام کرد: سیاســت تثبیت نرخ ارز به 
جهت رویکرد حمایتــی مربوط به کالاهای اساســی همچنان مدنظر 
دولت شــخص رئیس جمهور و بانک مرکزی بوده و هیچ تغییری در آن 

ایجاد نشده است.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارشی تصریح کرد: دولت 
سیزدهم از ابتدا برای مهار تورم و تثبیت نرخ ارز و همچنین ایجاد انگیزه 
برای تولید و رفع نااطمینانی در این بخش سیاست های کلانی را اتخاذ 

کرد که هر یک در مقطع خود تاثیرات مختلفی برای اقتصاد داشت.
تصمیم جدید ارزی دولت نیز به طور توامان مهار تورم و رشــد تولید را 
مد نظر دارد و به همین دلیل اصلاح مصوبه پیشین نرخ خوراک درهفته 
های اخیر انجام شــد چرا که درســت اســت که افزایش نرخ خوراک 
موجب افزایــش درآمدهای تبصره ۱۴ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ می 
شــود و طبق محاســبات، هر یک هزار تومان افزایش نرخ خوراک گاز، 
حدودا ۴۰ همت درآمد ســالیانه دولت را بهبود می بخشــد، اما مصوبه 
قبلی هــم در نحوه ابلاغ و هــم در تعیین روش قیمت گــذاری، دارای 

اشکالاتی بود.
این نواقص باعث ســلب اعتماد فعالین بازار سرمایه شــده بود و ثمره 
آن عدم امکان تامین مالی پروژه ها و شــرکت ها و حتی دولت در بازار 
سرمایه بود و با هدف رشــد تولید که در شعار ســال منعکس شده، در 
تناقض بود. از ســوی دیگر با وجود اینکه در روش قبلــی، قیمت پایه 
محصولات پتروشــیمی در بورس کالا مبتنی بر نــرخ ۲۸۵۰۰ تعیین 
می شد، ولی در بسیاری از محصولات با درصد رقابت بیش از ۳۰ درصد 
تا حتی ۱۲۰ درصد مواجه بودیم. در واقــع گویی کالاها با نرخ ارز ۴۰ تا 

۶۰ هزار تومانی به فروش می رفتند.
لذا دولت با مبنا قرار دادن نرخ ۲۸۵۰۰ برای قیمت خوراک و ســوخت 
و محصولات، هم از بخشــی از درآمد خود صرف نظر کــرده بود و هم 
هدف کنترل قیمت در بورس کالا در بســیاری موارد محقق نمی شــد 
واین فاصله عاید ســفته بازان میشــد. در چارچوب مصوبات پیشین، 
تولیدکنندگان بزرگ محصولات پتروشــیمی مجبور به فروش کالا در 
بورس مبتنی بر نرخ ارز ترجیحی ۲۸۵۰۰ بودند ولی در بسیاری موارد 
هم قیمت بازار نسبتی با قیمت بورس کالا نداشت و هم خریداران عملا 
می توانستند اقدام به صادرات غیررســمی محصولات خریداری شده 
از بورس کالا کنند. ایــن امر صادرات تولیدکننــدگان بزرگ که تعهد 
بازگشــت ارز بالاتر و با ضمانت اجرای قویتر دارنــد را کاهش می داد و 
عملًا موجب انتقال درآمد ارزی به شرکتهای کوچکتر لایه های بعدی 
می شــد که تعهد ضعیفی در بازگشــت ارز به چرخه اقتصادی کشور 

دارند.

علاوه بر این ها، باعث تشدید رفتار رانت جویی به قیمت محروم کردن 
دولت از یک درآمد قطعی و تشــدید کســری بودجه می شــد.بر این 
اساس، اصلاح مصوبه یاد شــده با هدف ارتقاء پیش بینی پذیری برای 
سرمایه گذاری در حوزه صنعت و پتروشــیمی و نیز کاهش سفته بازی 
در دســتور کار دولت قرار گرفت. در کنار ارتقاء پیش بینی پذیری بازار 
سرمایه، موضوع کاهش کســری تبصره ۱۴ بودجه نیز پیگیری شد تا 

یارانه های نقدی و غیرنقدی از محل غیرتورمی تامین مالی شود.
در کنار هدف های اشاره شده، موضوع افزایش ضمانت اجرای بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به کشــور از طریق انتقال صــادرات غیرنفتی به 
شــرکت های بزرگ نیز مد نظر دولــت قرار گرفت. بــه همین دلیل از 
آنجا که تجربه روش قیمت گذاری ســوخت و خوراک بر اساس فرمول 
خود تنظیم شونده سال ۱۳۹۴، تجربه مناســبی، اما اثرپذیری شدید 
از شــوک های بین المللی داشــت که در مصوبه جدید دولت به منظور 
اجتناب از اثرگذاری شــوکهای خارجی، در فرمول جدید، سقفی برای 
قیمت گاز به صورت غیرریالی و مبتنی بر میانگین قیمت گاز صادراتی 

ایران تعیین شد تا اثرپذیری از شوک های خارجی را کاهش دهد.
اما از آنجا که افزایش نرخ ارز مبنای محاســبه قیمت پایه محصولات در 
بورس کالا، ممکن اســت موجب افزایش قیمت بازار برخی محصولات 
شــود؛ به منظور کنترل این آثار قیمتی، برای برخــی محصولات که 
اهمیت بالاتری در ســبد مصرف کننــده دارند و امکان صــادرات آنها 
نیز وجود ندارد، نرخ ارز مبنای محاســبه قیمت پایــه تغییر نمی کند. 
البته لازم به تذکر اســت که در نرخ ۲۸۵۰۰ تومانــی بانک مرکزی که 
برای صادرات نفت کشــور و همچنین واردات کالای اساسی تخصیص 
می داد، هیچ تغییری ایجاد نشــده اســت و کماکان دولت نفت خود را 
با ارز ترجیحی در اختیار بانک مرکزی می گــذارد و بانک مرکزی با ارز 
ترجیحی کالاهای اساسی که معیشــت مردم به آن وابسته است، انجام 
می گیرد.بنابراین سیاســت تثبیت نرخ ارز به جهــت رویکرد حمایتی 
مربوط به کالاهای اساسی همچنان مدنظر دولت شخص رئیس جمهور 

و بانک مرکزی بوده و هیچ تغییری در آن ایجاد نشده است.

معاونوزیرتعاونمطرحکرد
تعیین تکلیف مدیریت سهام عدالت

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به مکاتبه 
با مرکز آمار ایــران برای تعیین ســهم دقیق بخش تعاون، از دســتور 
رئیس جمهور برای تعیین تکلیف مدیریت ســهام عدالــت خبر داد و 
گفت: در دولت سیزدهم سقف تجارت مرزنشینان به ۶۰۰ دلار افزایش 

یافت.
 مهدی مســکنی با اشــاره به پیش بینی ســهم ۲۵ درصدی تعاون در 
اقتصاد ملی اظهار کرد: رســیدن به ســهم ۲۵ درصــدی بخش تعاون 
موضوعی بود که در برنامه پنجم توســعه پیش بینی شد ولی اکنون در 
آستانه شروع برنامه هفتم توسعه هســتیم و در پنج سال گذشته و این 
امر محقق نشــده است.متاســفانه در این حوزه کاهلی صورت گرفته و 
رویکرد به گونه ای نبوده که در قالب تعاون اقتصاد مردمی را گســترش 

بدهیم.

بازبینیسندتوسعهبخشتعاوندردولتسیزدهم
وی افزود: خوشبختانه دولت سیزدهم در ابتدای حضور دستور بازبینی 
سند توسعه بخش تعاون را صادر کرد و این بازبینی کمتر از سه ماه انجام 
گرفت و با جلسات مختلفی که برگزار شد،  ۸۱ حکم برای بخش تعاون 

به تصویب رسید.
یکی از احکام این اســت که شــورای عالی هماهنگی تعاون به ریاست 
رئیس جمهور تشکیل شود که محقق شــد.موضوع بعد افزایش سهم 
بخش تعاون بود که در ســند مشخص کردیم ســالانه دو درصد سهم 

بخش تعاون افزایش یابد.
معاون امور تعاون وزیــر کار که در یک گفت و گوی تلویزیونی ســخن 
می گفت، احصای ســهم بخش تعاون را یادآور شــد و گفت: مرکز آمار 
ایران باید این کار را اجام بدهد و عدد واقعی ســهم بخش تعاون را اعلام 

کند.
معاونت تعاون وزارت کار با مرکز آمار ایران تفاهم نامه ای در این راســتا 
امضا کرد و ما منابعی بــرای این منظور در نظر گرفتیــم به این نحو که 
هزینه آن را به پژوهشــکده مرکز آمار بدهیم و تا آنها به طور دقیق وضع 
تعاون و جایــگاه آن را اعلام کنند.امیدواریم که در شــورای هماهنگی 

تعاون این کار به نتیجه برسد.

وجود450تعاونیمرزنشینباعضویتدومیلیوننفر
مسکنی در ادامه از وجود بیش از ۴۵۰ تعاونی مرزنشین در کشور خبر 
داد و گفت: در حال حاضر در ۱۷ استان کشور تعاونی مرزنشین داریم و 
دو میلیون نفر از مرزنشیان، عضو این تعاونی ها هستند که قانون به آنها 
اجازه واردات و صادرات را داده و عمده کالای وارداتی و صادراتی توسط 
مرزنشینان، محصولاتی همچون مواد غذایی، صنایع معدنی و تولیدات 

بهداشتی است.
وی تصریح کرد: در دولت ســیزدهم اتفاق خوبی که برای تعاونی های 
مرزنشین افتاد این بود که ســطح مراودات تجاری آنها با توجه به تعداد 
کالاهایی که در کمیســیون ماده ۱۲ تعریف شــده بود گسترش یافت 
و هر مرزنشــین تا ۶۰۰ دلار می تواند تجارت کنــد و واردات و صادرات 

انجام بدهد.
معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از پیگیری حل مشکلات مالیاتی 
تعاونی های مرزنشــین خبر داد و گفت: در دولت در تلاشیم تا مسایل 

مربوط به تعاونی های مرزنشین با جدیت بیشتر دنبال شود. 

گام اول بــرای توســعه مرزنشــینان این که اســت کــه اتحادیه 
تعاونی های مرزنشین شــکل بگیرد و فعال شود زیرا بر اساس قانون 
تعاون، ارکان بخش تعاون تعریف شــده اســت و دولت باید حمایت 
و تســهیل گری، نظارت و تنظیم گری کند و مداخلــه و تصدیگری 

بپرهیزد.

صادرات1.۷میلیارددلاریتعاونیهادرسالگذشته
مســکنی با بیان اینکه تعاونی ها در یک ماه گذشــته نسبت به سایر 
بخش ها دو برابر صادرات داشتند، اظهار کرد: به گواه گزارش رئیس 
کل گمرک ایران در ســال گذشته ســهم بخش تعاون در صادرات 
غیرنفتــی ۱.۷ میلیارد دلار بوده اســت کــه با توجه بــه عدد کلی 
صادرات غیرنفتی کــه ۵۰ میلیارد دلار بوده عدد کمی اســت ولی 
انتظار داریم این ســهم را ارتقاء بدهیم زیرا با ارتقای سهم صادرات 
تعاون، بهــره وری نیز افزایــش می یابد و در انتقال فرهنگ کشــور 

اهمیت بسیاری دارد.
وی گفت: امروز اتــاق تعاون ایــران مدیریت مرکز تجاری مســکو را 
برعهده گرفته است و در پاکســتان نمایشگاهی برگزار کرده ایم که ۱۲ 
تعاونی دانش بنیان پس از ۷۰ ســال در اسلام آباد دورهم جمع شدند و 

ما در دولت این کار را تسهیل کردیم.
مســکنی در بخش دیگری از ســخنان خود به توســعه اقتصاد تعاون 
در کشــورهای دیگر اشاره کرد و گفت:در اســپانیا ۹۰ درصد تولیدات 
کشاورزی در قالب تعاونی های خانوادگی است.دو باشگاه رئال مادرید 
و بارسلونا به شــکل تعاونی اداره می شــوند و مالک برند هواداران آنها 
هســتند.در آمریکا شبکه برق روســتایی توســط تعاونی های برقرار 
می شــود و بحث ارزش کار و ارزش اجتماعی عادلانــه در تعاون مورد 

توجه قرار دارد.

مردممدیریتسهامعدالترابهدستمیگیرند
معاون امور تعــاون وزارت کار با اشــاره به وجود ۴۹ شــرکت تعاونی 
ســهامی عدالت اظهار کرد: امروز در مدل ســهام عدالت با وجود آنکه 
طبق قانون سیاســت های کلی اصل ۴۴ مالکیت را به مردم دادیم ولی 
مدیریت هنوز در دســت مردم نیست و دولت قرار اســت که این کار را 

تعیین تکلیف کند.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر ۳۶ شــرکت بورســی،۱۳ شــرکت 
غیربورســی و ۴۹ شــرکت تعاونی داریم کــه در قالب ســهام عدالت 
بالاترین ســوددهی را دارند.میزان دارایی شــرکتهای ســهام عدالت 
بیشتر از میزان دارایی های وزارت کار در قالب شرکتهای شستا، تامین 
اجتماعی، صندوق بازنشستگی کشــوری و صندوق بازنشستگی فولاد 
است ولی با وجود ســرمایه بالا در ســهام عدالت مردم در مدیریت آنها 

نقشی ندارند. 
در همایش اقتصاد تعاونی، رئیس جمهور دســتور دادند که این مساله 
رســیدگی و مرتفع شود و مســئولیت پیگیری کار با کارگروه مربوطه 
در وزارت امور اقتصاد و دارایی اســت و وزیر اقتصــاد اعلام کردند که 
این اتفاق خواهد افتاد تا مردم بهتر بتوانند دارایی هایشــان را مدیریت 

کنند.
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میکروآپارتمانبهزودیدرتهرانکلنگمیخورد

ونمایی از مسکن ۲۵ متری ر

خریدار پروژه ســاخت ۱۸۰۰ میکرو آپارتمان 
۲۵ متری قرار است به زودی توسط یک مجموعه 
تعاونی انبوه ســاز در منطقه ۱۹ تهران کلنگ زده 
شود و بنا به گفته ی مدیر این طرح قیمت واحدها 
با تجهیزات کامــل کمتر از یک میلیــارد تومان 
اســت که به صورت مبله و اثاثیه اولیه زندگی در 

اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
 ایده ساخت مسکن اقتصادی به زودی در پایتخت 
اجرایی می شــود. این خبر را مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی های عمرانی شهر تهران به ایسنا اعلام کرد 
و گفت: پس از مطالعات تقریبا ۲.۵ ســاله بر روی 
طرح مســکن اقتصادی در روزهای آینده قرارداد 
اولین پروژه در این قالب در منطقه ۱۹ شهرداری 
تهران منعقد و طی هفته هــای آینده به عملیات 

اجرایی می رسد.
خشــایار باقرپور بیان کرد: مســاحت زمین این 
طرح ۱۱ هزار متر مربع اســت که حدود ۱۸۰۰ 
واحد با مســاحت ۲۵ تــا ۳۵ متــر در این زمین 
ساخته می شــود. مدیریت شــهری منطقه ۱۹ 
نگاه واقع بینانه و مثبتی به این طرح دارد؛ چرا که 
دیدگاه ما نسبت به احداث این میکرو آپارتمان ها 
ایجاد بستر تشکیل خانواده برای جوانان و افزایش 
جمعیت در راســتای سیاســت های کلی نظام 

است.
حــدود چهار ســال قبل کــه موضوع ســاخت 
آپارتمان هــای ۲۵ متری توســط شــهرداری 
تهران مطرح شــد واکنش های منفی را به دنبال 
داشت تا این که با نوسانات قیمت زمین و مسکن 
برخی مسئولان مســئولان دولتی از لزوم ساخت 
واحدهای کوچک متراژ ســخن گفتند. در عین 
حال نگرانی هایی در بین بعضی افراد نســبت به 
کاهش کیفیت زندگی در آپارتمان های کوچک 

وجود داشت.
آن طــور که مســئول اجــرای طرح مســکن 
اقتصادی می گوید این واحدها دارای نشــیمن، 
آشــپزخانه، اتاق خــواب، ســرویس حمام و 
دستشــویی، پارکینــگ و انباری بــه صورت 
دلخواه، مبلمان متناســب با سایز واحد و اثاثیه 
کامل منزل است. سالن های پذیرایی اشتراکی 
که ســاکنان به صورت زمانــی می توانند از آن 
استفاده کنند، سالن ورزشــی، سالن اجتماعات 
و رســتوران از جمله امکانات رفاهــی این پروژه 

محسوب می شود.

قیمتهرمترحدود25میلیونتومان
به گفتــه باقرپور، رویکــرد ما در طرح مســکن 
اقتصادی نقطــه بهینه قیمت تمام شــده توام با 
حفظ کیفیت بنا و رعایت اســتانداردها بوده که 
با رویکرد واقع بینانه نســبت به هزینه نهاده های 
تولید مســکن با قیمت های امــروز حدود متری 
۲۵ میلیون تومان برای ساخت ارزیابی می شود. 
برای نصبیات و تجهیــز واحدها نیز ضمن رعایت 
اصل حمایت از تولیدات داخلی، با توجه به حجم 
سفارشــات، تعامل مســتقیم با تولیدکنندگان 
را در دســتور کار قــرار داده ایــم تا انشــاءالله بر 
اســاس شــاخص های اقتصادی امروز با قیمت 
تمام شــده زیر یک میلیارد تومــان واحدها را به 

مصرف کنندگان واقعی تحویل دهیم.
وی درباره شرایط خرید مســکن ۲۵ متری بیان 
کــرد: متقاضیان در قالب پــروژه تعاونی عمرانی 
مسکن در این طرح مشــارکت می کنند، واحدها 
با سرمایه آنها ساخته و با قیمت تمام شده تحویل 
داده می شــود. مدت زمان اجرای طرح بین دو تا 
سه سال خواهد بود و تاخیر نخواهیم داشت. چرا 
که با توجه به ماهیت تعاونــی عمرانی در صورتی 
که خدای نکرده متقاضیان به تعهدات مالی خود 
عمل نکنند امکان حــذف و جایگزینی آنها وجود 

دارد تا پروژه دچار توقف نشود.

ساختآپارتمان۳5متریدوخوابه
درآینده

در اولیــن گام این پــروژه متراژها بیــش از ۳۵ 
متر نخواهد بود امــا در مرحله بعــد که زوجین 
صاحــب فرزند می شــوند اجــرای پــروژه ای با 
واحدهای ۳۵ تــا ۴۵ متر دوخوابــه پیش بینی 
شده است. باقرپور می گوید ما قرار نیست الگوی 
زندگی ایرانی را تغییر دهیم بلکــه هدفمان این 
اســت تا هزینه های ســاخت را پاییــن بیاوریم؛ 
صنعتی سازی، کوچک سازی، ارتقای تکنولوژی 
و کاهش مشاعات با اســتفاده از معماری مدرن، 
از راهکارهایی است که برای کمک به تقویت توان 
خرید مســکن برای زوج های جوان در این طرح 

مدنظر قرار داده ایم.

تورمزمین1.5برابرمسکن
موضوع تامین مسکن در استطاعت، سال هاست 
که مورد بحث و تبادل نظر بین بدنه کارشناسی و 

مسئولان حوزه مسکن قرار دارد؛ چرا که نوسانات 
بازار مســکن به دور شــدن متقاضیان مصرفی از 
این بازار منجر شده است. زاکانی ـ شهردار تهران 
می گوید که مدت زمان خانه دار شــدن به بیش از 
۷۰ سال رسیده و دولت برای تامین مسکن اقشار 
جامعه طرح نهضت ملی مســکن را در دستور کار 

دارد.
یکی از معضلات موجود به کمبود زمین در حریم 
شــهرهای بزرگ مربوط  اســت که باعث شــده 
شتاب تورم زمین بعضا بیش از تورم مسکن باشد. 
بررسی ها نشــان می دهد طی ۱۱ سال )از ۱۳۸۷ 
تا ۱۳۹۸( تورم زمین ۱.۵ برابر مســکن افزایش 
داشته است. ســهم زمین در هزینه تولید مسکن 
از ۲۵ درصد در ســال ۱۳۹۴ به حدود ۶۵ درصد 
در سال ۱۳۹۹ رسید. از سال ۱۳۹۹ به بعد شدت 
تورم مســکن کاهش پیدا کرد اما تورم نهاده های 
ســاخت افزایش یافت و بالاتــر از میانگین تورم 

عمومی شد.

مسکنمعضلیجهانی
با همه این اوصاف، مســکن به یک معضل جهانی 
تبدیل شده و بسیاری از کشــورها از جمله چین، 
ترکیه و کانادا به اشــکال مختلف با این مشــکل 
مواجهند. به طــور مثال چین با حبس ســرمایه 
در ۶۵ میلیون واحد مســکونی خالی مواجه شد؛ 
در حالی که کانادا به ســالیانه ۵۰۰ هزار مسکن 
جدید نیاز دارد و ظرفیــت تولید آن بیش از ۲۰۰ 

هزار واحد در سال نیست.
ایران هم از نوســانات بازار مسکن مستثنی نشده 
که از دلایل آن می توان به کاهش ساخت و ساز در 
دهه اخیر اشاره کرد. متوســط  تولید مسکن بین 
سال های ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ حدود ۴۰۰ هزار واحد 
بود؛ در حالی که طبق طرح جامع مسکن، کشور 
به سالیانه یک میلیون واحد مسکونی جدید نیاز 

دارد.
با این حال از خرداد امســال به بعد بازار مسکن به 
ثبات رسیده اســت. این آرامش پس از آن ایجاد 
شد که بازارهای موازی شامل ارز و طلا تحت تاثیر 
تعاملات بین المللی، آزادسازی دارایی های بلوکه 
شــده ایران و کاهش ریسک های غیراقتصادی به 
ثبات رسیدند. بررسی ها نشان می دهد نرخ های 
پیشنهادی مســکن در تهران نسبت به خردادماه 

بین ۱۵ تا ۲۰ درصد کاهش یافته است.

کالا

بررســی ها نشــان مــی دهد که 
۹۰ درصد مشــکلات رسوب کالا 
در بندر شــهید رجایی مربوط به 
آماده نبودن اسناد کالا و مشکلات 
ارزی و ۱۰ درصــد مربوط به تورم 
است. موضوع رسوب کالا در بنادر 
و گمرکات از جمله مسائل عجیب 
و دردآور تجــارت خارجی ایران 
اســت که مثل یک زخم کهنه هر 
از گاهی هنــگام بازدید یک مقام 
مسئول ســر باز می کند. آخرین 
بــار، بازدیــد ســرزده رئیس قوه 
قضائیه از بنادر اســتان مازندران 
در خردادماه ســال جاری بود که 
موجب شــد تا بار دیگــر معضل 
جدی رســوب کالاهای اساســی 
در رســانه ها مطرح شــود.پس از 
این بازدید ســرزده بود که محمد 
مخبر، معــاون اول رئیس جمهور، 
وزیر اقتصاد را مکلــف کرد ظرف 
یک ماه، مشکلات و نارسایی های 
موجود در گمرکات را حل و فصل 
کند. سید احسان خاندوزی وزیر 
اقتصاد امــا در حاشــیه بازدید از 
گمرک و انبارهــای منطقه ویژه 
اقتصــادی بندر امــام خمینی، از 
کاهش قابل توجه رســوب کالا در 

بنادر کشــور خبر داد.ا 
این وجــود گزارش ها از 
بنادر کشــور حکایت از 
آن داشت که کالاها در 
این مناطــق همچنان 
در حال رسوب هستند 
و امــکان ترخیــص و 

تزریق به بازار را ندارند به گونه ای 
که مــدت مانــدگاری کانتینر در 
بندر شــهید رجایی از ۳۰ روز، به 
۳۵ روز افزایش یافته است و آنطور 
که مســئولان امر از جمله رئیس 
سازمان ملی استاندارد می گویند 
۹۰ درصد مشــکلات ماندگاری 
کالا در بنــدر شــهید رجایــی 
مربوط به آماده نبودن اســناد کالا 
و مشــکلات ارزی و ۱۰ درصــد 

مربوط به تورم می شود.
بر همین اساس نیز محمد مخبر 
معــاون اول رئیــس جمهوری 
بار دیگر ضمن بازدید ســرزده از 
بندر شــهید رجایی ضمن تاکید 
بر اینکه رســوب کالاها در بنادر 
و گمرکات اقتصاد کشور را دچار 
اختــلال می کند، دســتور حل 
مشکلات مربوط به رسوب کالاها 
و ترخیص هر چه سریع تر آنها را 

صادر کرد و بنا شــد که 
نهادهای  نماینــدگان 
بــا  دهنــده  مجــوز 
هماهنگی استاندار در 
بنادر هرمــزگان مقیم 
شوند تا ســرعت کارها 

بیشتر شود.
گزارش هــای ســازمان ملــی 
استاندارد ایران نشان می دهد که 
۲۷ بنگاه بــزرگ و معتبر در بندر 
شــهید رجایی افزون بر ۱۵ هزار 
کانتینر موجودی داشتند که در 
راستای جلوگیری از ماندگاری و 
رسوب کالا، کار ترخیص آن ها به 

استاندار هرمزگان واگذار شد.
از حدود ۲ هــزار و ۸۶۹ کانتینر 
که مربــوط به ســال های قدیم 
بوده اســت، حدود ۲۰۰ کانتینر 
از هجدهم شــهریور ماه در حال 
خروج از بنــدر شــهید رجایی 
است. همچنین هفت هزار و ۴۰۵ 
کانتینــر و محموله ی رســوبی 
مربوط به ســالیان قدیم است که 
برای آن ها تصمیم گیری نشــده 

بود.
همچنین اختیارات ضمانت ۱۰ 
درصد ارزی در موضوع کالاهای 

اساسی و غیراساسی به استاندار 
هرمزگان واگذار شــد و در ادامه 
نیز تعــداد زیــادی از کانتینرها 
به خــارج از بندر شــهید رجایی 
هدایت شــدند و تعدادی نیز به 
جانمایی در ســایر نقاط کشــور 
پیش بینی شــد و مابقــی اموال 
تملیکی نیز در بازه زمانی تا پایان 

موعد مقرر خارج می شود.
از ســویی دیگر در بندر شــهید 
خــودروی   ۲۲۳ رجایــی 
ماشــین آلات ســنگین متروکه 
شده است که بنا شد در نخستین 
مزایده فروخته شــود. همچنین 
۴۳ دســتگاه اتوبوس مستقر در 
گمرک شهید باهنر نیز به زودی 
به نــاوگان حمل و نقــل افزوده 
گــزارش  می شــود.همچنین 
ســازمان ملی اســتاندارد ایران 
نشــان می دهد که کار تخصیص 
محموله های بخــش خصوصی 
و دولتی شــامل ۶۸۲ تی. ای.یو 
گوشت، ۲ هزار و ۱۷۰ تی. ای.یو 
چای ترانزیتــی، ۱۳۰ تی. ای.یو 
لاستیک اظهار نشده که تازه وارد 
بنادر شده نیز به زودی آغاز و این 

کالاها ترخیص خواهد شد.

جزئیات رسوب کالا در بندر شهید رجایی
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